
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: موانع 
عملیات جمع آوری ریل های متروکه برداشته شده است.

اشاره  با  گفتگویی  برنامه  در  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
جمهوری  راه آهن  شرکت  مدیرعامل  با  دیدار  در  اینکه  به 

و  اصفهان  قم  السیر  سریع  قطار  بحث  در  ایران  اسلامی 
تهران و جمع آوری ریل های متروکه از خیابان های دورشهر 
تا جمکران به توافق رسیدیم گفت: با همکاری بانک ها در 
تهران و فروش اوراق مشارکت و تامین منابع داخلی توسط 

روزنامه

امیرآبادی نماینده قم :

ریل های متروکه قم 
جمع آوری می شود 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم :

تکمیل ورودی پردیسان نیازمند عزم استانی است
8

2

دادستان قم هشدارداد:

کلاهبرداری با وعده پرداخت سود تضمینی
مردم فریب شگردهای مختلف کلاهبرداران نخورند

8

4

رئیس پلیس فتا استان قم هشدار داد:

نرم افزارهای ناشناس بر روی گوشی نصب نکنید

کلاه برداران  به  شهروندان  اعتماد  درباره  قم  دادستان 
تضمینی  سود  پرداخت  وعده  و  مختلف  شگردهای  با  که 
مردم را فریب می دهند، هشدار داد. به گزارش روز شنبه 
دادسرای عمومی و انقلاب قم، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن غریب از رصد و برخورد دادستانی با پروژه های جذب 

سرمایه مردمی با وعده سودهای ماهیانه تضمینی خبر داد 
و افزود: شهروندان از اعتماد به افراد سودجو که به بهانه 
ملک،  خرید  طلا،  دیجیتال،  ارز  بورس،  در  سرمایه گذاری 
خودرو و کسب وکارهای دیگر اقدام به کلاه برداری با شگرد 
جذب سرمایه های مردمی با وعده پرداخت سود مشارکت 
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فرماندار قم گفت: با توجه به وضعیت محله محروم و حاشیه ای اسماعیل آباد قم 
تا اطلاع ثانوی هرگونه ساخت وساز، نقل وانتقال سند و خریدوفروش ملک در این 
محله ممنوع می باشد.  مرتضی حیدری عصر شنبه در جلسه سامان دهی محله 
اسماعیل آباد در تالار امام رضا )ع( فرمانداری قم، طی سخنانی با اشاره به عزم 
راسخ مسئولان استان برای حل معضل های محله اسماعیل آباد اظهار داشت: 
حدود یکهزار تَن در این محله سکونت دارند و نزدیک به ۱۵۰ خانواده نیز به شکل 
نامناسبی مستقر هستند، که همه ظرفیت ها برای حل مشکل های آنها باید مورد 

ساختمان های  مناسب سازی  خواستار  قم  شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
دولتی و اماکن عمومی برای تسهیل در عبور و مرور معلولان شد و گفت: در سطح 
شهر نیز تا چند سال آینده تمام پیاده روها مناسب سازی و پل ها نیز انجام می شود.
داشت:  اظهار  معلولان  جهانی  روز  جلسه  در  روزشنبه  محرری  محسن 
مناسب سازی فضاهای شهری شامل پیاده روها و معابر همواره پیگیری که بخشی 
مناسب سازی  مورد  در  مهم  بحث های  از  یکی  چراکه  است،  انجام شده  آن  از 
خیابان ها و معابر عمومی بوده و همه ساله در اولویت برنامه های شهرداری قرار 

فرماندار قم خبرداد:
ممنوعیت خرید و فروش و ساخت و ساز در محله اسماعیل آباد 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:
برنامه ریزی برای مناسب سازی فضاهای شهری برای معلولان
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درمراسمی باحضور مسئولان استانی و ملی ؛

برگزیدگان جشنواره استانی
 تئاتر قم معرفی شدند
1

درمراسمی باحضور مسئولان استانی و ملی ؛

برگزیدگان جشنواره استانی تئاتر قم معرفی شدند

بیست ودومین جشنواره استانی تئاتر قم با معرفی برگزیدگان به کار خود 
پایان داد.

به گزارش ستاد خبری بیست ودومین جشنواره استانی تئاتر قم، مراسم 
اختتامیه بیست ودومین جشنواره استانی تئاتر قم شامگاه جمعه دوازدهم 

آذرماه در تالار فرهنگ و هنر برگزار شد.
قادر آشنا مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
قم،  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل  کاشانی  حسینی  موسی  سید 
ابوالقاسم مقیمی معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم، سید احمد 
طباطبایی نژاد سرپرست سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم و حسن 
از جمله  ارشاد اسلامی قم  و  اداره کل فرهنگ  امور هنری  دلیر معاون 

مسئولان حاضر در مراسم بودند.
همچنین شهرام کرمی و اتابک نادری از داوران جشنواره و سید محمد 
جواد طاهری، اصغر نوبخت و محمدرضا آزاد از هنرمندان پیشکسوت قم 
به همراه جمع قابل توجهی از هنرمندان و هنرجویان و اعضای خانواده 

هنر تئاتر استان در این مراسم حضور داشتند.
سعید فخری زاده و مجید فخری زاده برادران شهید محسن فخری زاده 
دانشمند هسته ای کشورمان نیز دو مهمان ویژه مراسم اختتامیه جشنواره 

بودند. 
*معرفی چهره های جوان به هنر تئاتر قم

سرود  پخش  و  کریم  قرآن  آیات  تلاوت  از  بعد  مراسم  این  ابتدای  در 
جمهوری اسلامی، علی فرحناک مدیرعامل انجمن هنرهای نمایشی قم و 
دبیر بیست ودومین جشنواره استانی تئاتر قم، به مهمانان حاضر در مراسم 

خیرمقدم گفت و به بیان گزارشی از روند برگزاری جشنواره پرداخت.
از  قم  تئاتر  استانی  برگزاری جشنواره  فراخوان  اعلام  به  اشاره  با  وی 
شهریورماه، گفت: از میان 26 درخواست گروه های نمایشی برای شرکت 
در جشنواره، 16 نمایش به مرحله بازبینی آثار رسید و شورای انتخاب 
جشنواره متشکل از پیشکسوتان استان، هشت اثر را برای بخش مسابقه 
معرفی کرد. دبیر بیست ودومین جشنواره استانی تئاتر قم تصریح کرد: 
هشت نمایش بخش مسابقه از 8 تا 12 آذرماه در تالار فرهنگ و هنر، 
قرار  داوری  مورد  و  رفتند  صحنه  روی  به  ماه  پلاتو  و  آوینی  شهید  تالار 
گرفتند. فرحناک همچنین به تأثیر برگزاری کنگره ملی شهدای قم در 
بیست ودومین جشنواره استانی تئاتر قم  اشاره کرد و گفت: هنرمندان 
استان تلاش کردند با تولید آثار دفاع مقدس به مقام شامخ شهدا ادای دین 
کنند و در این میان، چهار نمایش بخش مسابقه به موضوع دفاع مقدس 
اختصاص داشت.   وی افزود: دیگر آثار جشنواره با موضوعات اجتماعی، 

تاریخی و آسیب های اجتماعی روی صحنه رفت.
دبیر بیست ودومین جشنواره استانی تئاتر قم به برگزاری کارگاه های 
آموزشی در حاشیه برگزاری جشنواره اشاره کرد و گفت: نشست آموزشی 
بازیگری با حضور »احمد سلیمانی«، نشست آموزشی نمایشنامه نویسی با 
حضور »سیدحسین فدایی حسین« و نشست کارگردانی با حضور »عبدالله 

بیگی« در حاشیه برگزاری جشنواره برگزار شد.
فرحناک افزود: همچنین دو نشست آموزشی با هدف انتقال تجربه 
در حوزه تولید نمایش با حضور استاد اتابک نادری از داوران جشنواره و 
حمیدپورآذری کارگردان مطرح کشورمان برگزار شد که با استقبال خوب 

علاقه مندان تئاتر همراه بود.  
وی مهم ترین ویژگی جشنواره امسال را حضور جوانان باانگیزه و مستعد 
عنوان کرد و افزود: امیدوارم نسل جوان هنر نمایش قم با حمایت مسئولان 

بیش از پیش درخشد.
از  خود  سخنان  پایان  در  قم  نمایشی  هنرهای  انجمن  مدیرعامل 
حمایت های مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، معاون هنری اداره کل 
و سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم قدردانی کرد و گفت: حمایت این 

عزیزان به ما قوت قلب داد و دغدغه خاطری نداشتیم.
*سه برنامه ویژه در دوره جدید مدیریت فرهنگی قم 

همچنین سید موسی حسینی کاشانی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در ابتدای سخنان خود با ابراز خرسندی و قدردانی از حضور برادران شهید 
فخری زاده در مراسم، گفت: جامعه هنری استان باید به مقام شامخ این 
شهید بزرگوار که از افتخارات شهر قم است، ادای دین داشته باشد و 

ان شاءالله در آینده آثاری در شأن و منزلت این شهید والامقام تولید کند.
وی در ادامه سخنان خود از توجه ویژه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
استاندار قم به حوزه فرهنگ و هنر در قم خبر داد و گفت: در دوره جدید 
در سه زمینه »توسعه زیرساخت های فرهنگی استان«، »ارتقای درجه 
اداری و چارت سازمانی اداره کل« و »تقویت بودجه فرهنگی« تلاش جدی 
خواهد شد.  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم از تلاش برای ایجاد دو 
پلاتو در تالار فرهنگ و هنر قم خبر داد و گفت: به زودی کتابخانه مرکزی قم 
را افتتاح خواهیم کرد و احداث دو مجتمع فرهنگی هنری در داخل شهر 
قم و شهرستان های کهک و جعفرآباد نیز پیش بینی شده است.  حسینی 
کاشانی افزود: با توجه به جمعیت استان قم و همچنین موقعیت ویژه 
فرهنگی استان در کشور، تلاش می کنیم با ارتقای چارت اداری اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی پاسخگوی نیازهای استان قم باشیم.
وی تصریح کرد: همچنین در بحث تقویت بودجه فرهنگی نیز تفاهم نامه  
مشترکی بین وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و استانداری قم به امضا 
خواهد رسید تا شاهد اتفاقات خوبی در حوزه پشتیبانی مالی از برنامه های 

فرهنگی و هنری باشیم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم افزود: نگاه ویژه استاندار قم به مقوله 
فرهنگ و هنر به ما نیز انگیزه داده تا اقدامات جدی تری را در این زمینه 

دنبال کنیم.
ظرفیت های  که  می دهم  را  قول  این  کرد:  تصریح  کاشانی  حسینی 
جدیدی را برای پاسخگویی به خواسته های به حق هنرمندان تئاتر فراهم 

کنیم.
وی همچنین به جایگاه ویژه قم در حوزه دین اشاره کرد و گفت: تلاش 

می کنیم با حمایت مسئولان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، قم به قطب 
تئاتر آیینی کشور تبدیل شود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در بخش پایانی سخنان خود از 
تقویت  و  جشنواره  برگزاری  برای  نمایشی  انجمن هنرهای  تلاش های 
همدلی اهالی تئاتر قم قدردانی کرد و گفت: رویش جدید نسل جوان 
تئاتر قم را به فال نیک گرفته و امیدواریم در سایه پیشکسوتان بتوانند در 

جشنواره های منطقه ای و کشوری نیز بدرخشند.
*انتظار جامعه از هنرمندان قم تولید آثار دینی است

در ادامه این مراسم، قادر آشنا مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی با حضور در جایگاه به موقعیت ممتاز قم در حوزه دین اشاره 
کرد و گفت: به باور ما، قم اساس ام القرای جهان اسلام و فرهنگ دین است 

و تمام تحولات مهم چند دهه اخیر ریشه در این شهر داشته است.
وی تصریح کرد: جامعه از هنرمندان قم انتظار دارد که آثاری با مبنای 
دینی، ارزشی و انقلابی تولید کنند چرا که وقتی نام قم در کشور مطرح 

می شود، همگان به موقعیت دینی این شهر اشاره می کنند.
ارشاد اسلامی در بخش  و  وزارت فرهنگ  نمایشی  مدیرکل هنرهای 
دیگری از سخنان خود از بی توجهی به جایگاه فرهنگ و هنر در کشور 
انتقاد کرد و گفت: تا زمانی که فرهنگ به مبنا و اساس و اولویت نخست 

کشور تبدیل نشود و فرادستگاهی نباشد، مشکل خواهیم داشت.
آشنا افزود: اگر امروز نظام سلطه در جهان نفوذ دارد و آقایی می کند، 
فکر می کنید  و هنر است، شما  فرهنگ  به حوزه  آنها  اهمیت  به دلیل 
سیاستمداران پیش قراولان این عرصه هستند؟ خیر امروز هالیوود تعیین 

می کند سیاستمداران در چه مداری حرکت کنند.
وی با اشاره به اینکه مبانی انقلاب اسلامی ریشه در اندیشه و فرهنگ 
دارد، گفت: اندیشه فرهنگی و عرفانی امام راحل مبنای اندیشه سیاسی 
ایشان بود.  مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با 
تأکید بر اینکه نگاه طفیلی به فرهنگ و هنر جواب نمی دهد، گفت: اگر 
می خواهیم هویت ایرانی اسلامی را بازسازی کنیم باید فرهنگ را در اولویت 

کشور قرار دهیم.
آشنا تأکید کرد: نباید سیاست های فرهنگی مبتنی بر نگاه قوه مجریه 
باشد تا با جابه جایی دولت ها شاهد تغییر نگاه فرهنگی باشیم، دولت ها 

باید بر اساس سیاست حاکمیت، اقدامات خود را دنبال و عملیاتی کنند.
وی افزود: اگر حوزه فرهنگ فرادستگاهی شود، با جابه جایی دولت ها 

تلاطم ایجاد نمی شود. 
مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین 
از هنر تئاتر به عنوان هنری اندیشه ورز و نقاد یاد کرد و گفت: تئاتر باید 
نقد  زبان  باید  و ما هم  را فریاد بکشد  پنهان معضلات جامعه  لایه های 

هنرمندان عزیزمان را که به ایران و نظام علاقه دارند، تحمل کنیم. 
این مقام وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در پایان سخنان خود با قدردانی 

مدیران  ما  امیدوارم  گفت:  جشنواره،  برگزاری  دست اندکاران  تلاش  از 
فرهنگی بیشتر از گذشته قدر هنرمندان را بدانیم و و خوشحالم از اینکه 
با فروکش کردن کرونا و رونق نسبی برنامه های هنری، شادی و نشاط را در 

چهره هنرمندان مشاهده می کنیم.
*علاقه شهید فخری زاده به ادبیات و هنر

سعید  از  هنری  و  فرهنگی  مسئولان  حضور  با  مراسم  این  ادامه  در 
فخری زاده و مجید فخری زاده برادران شهید محسن فخری زاده با اهدای 

لوح و تندیس جشنواره قدردانی شد.   
سعید فخری زاده در سخنان خود از علاقه ویژه این شهید هسته ای به 
ادبیات و هنر یاد کرد و گفت: اگرچه به لحاظ علمی، شهید فخری زاده 
در زمینه فیزیک هسته ای تحصیل کرد اما به ادبیات و هنر علاقه زیادی 
داشت. وی با اشاره به مردمی بودن شهید فخری زاده، تأکید کرد: این 
شهید بزرگوار یکی از بدنه همین جامعه بود و هیچ گاه خودش را از مردم 
جدا نمی دانست، انسان شوخ طبعی بود و به طنز و لهجه قمی علاقه مند 

بود.
وی خاطرنشان کرد: شهید فخری زاده در قم تربیت شد و از همین شهر 

فخر عالم و ایران شد. 
همچنین ابوالقاسم مقیمی معاون هماهنگی امور زائرین استانداری 
قم در سخنان کوتاه خود بر لزوم استفاده از جامعه هنر شهر قم برای 
توسعه مفهوم زیارت و میزبانی از زائرین اهل بیت)ع( تأکید کرد و گفت: 
امیدواریم بتوانیم اقتصاد فرهنگ و هنر را در حوزه گردشگری فعال کنیم 
و از هنرمندان برای رشد و توسعه مفاهیم مرتبط با زیارت و شناخت بیشتر 

حضرت معصومه)س( مدد می طلبیم.
*احترام هیئت داوران به آثار جشنواره 

سپس اتابک نادری هنرمند سینما، تئاتر و تلویزیون به نمایندگی از 
هیئت داوران جشنواره در جایگاه حضور یافت و با گرامیداشت یاد و خاطره 
دو معلم تئاتر خود زنده یاد داوود جلایی و حمید سمندریان، در سخنانی 
بر لزوم تقویت جایگاه اخلاق در تئاتر تأکید کرد و گفت: هنر تئاتر به ما 

مهربانی و رفاقت یاد می دهد.  
وی با بیان اینکه تئاتر مسابقه ورزشی نیست که ما به آن نگاه رقابتی 
داشته باشیم، گفت: تمامی عوامل هر هشت نمایش جشنواره در شرایط 
کرونایی زحمت کشیدند و تمام آثار برای هیئت داوران قابل احترام است. 
افزود: هنرمندان و  تئاتر قم  این عضو هیئت داوران جشنواره استانی 
هنرجویان عزیز به هیئت داوران اعتماد داشته باشند و طبیعی است 
بعضی ها بدون تندیس از خارج شوند اما به این معنا نیست که رفقای 

خودمان را تشویق نکنیم یا برای آنها خیر و نیکی نخواهیم.
*معرفی برگزیدگان جشنواره

در بخش پایانی این مراسم، برگزیدگان بیست ودومین جشنواره استانی 
تئاتر قم از نگاه هیئت داوران متشکل از آقایان اتابک نادری، شهرام کرمی 

و رامتین خداپناهی معرفی شدند که به شرح زیر است:
*طراحی پوستر و بروشور:

به  نقدی  ریال جایزه  میلیون  پنج  و  افتخار  دیپلم  تندیس جشنواره، 
تمشک های  »زبان  نمایش  بروشور  و  پوستر  طراح  تکرمیان«  »فردین 

وحشی« اهدا شد. 
*طراحی صحنه:

تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و هشت میلیون ریال جایزه نقدی به 
»مهدی نیک روش« طراح صحنه نمایش »بابا نان داد« تعلق گرفت.

*موسیقی:
نقدی  جایزه  ریال  میلیون  شش  و  افتخار  دیپلم  جشنواره،  تندیس 
بهره مندپور« آهنگساز نمایش »شاعرانگی یک شازده  به »امیرحسین 

شوربخت« اهدا شد.
*بازیگری زن:

تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ ده میلیون ریال جایزه نقدی به 
»مریم اسدی« بازیگر نمایش »زبان تمشک های وحشی« اهدا شد.

»فاطمه رمضانی مقدم« بازیگر نمایش »بی همه چیز« و »سارا صباغی« 
رتبه دوم  به طور مشترک در  بازیگر »شاعرانگی یک شازده شوربخت« 
قرار گرفتند و لوح سپاس و مبلغ هشت میلیون ریال جایزه نقدی دریافت 

کردند.
و  آویخته«  فانوس  سوسوی  »مثل  نمایش  بازیگر  احمدی«  »مهدیه 
»شقایق حسن زاده« بازیگر نمایش »بابا نان داد« نیز به طور مشترک سوم 
شدند و لوح سپاس و مبلغ پنج میلیون ریال جایزه نقدی دریافت کردند. در 
این بخش از »عاطفه پورات« بازیگر نمایش »من هزار و یک شب زنده ام« 
با اهدای لوح و مبلغ سه میلیون ریال جایزه نقدی تقدیر شد. همچنین با 
اهدای لوح از »سیمین کریمی« بازیگر کودک نمایش »زبان تمشک های 

وحشی« تقدیر شد. 
*بازیگری مرد:

تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ ده میلیون ریال جایزه نقدی به 
»سید علی خوشرو« بازیگر نمایش »پچپچه های پشت خط نبرد« اهدا شد.
»امیرحسین حاجی بیگی« بازیگر نمایش »پچپچه های پشت خط نبرد« 
و »محمد کدخدازاده« بازیگر نمایش »بی همه چیز« به طور مشترک دوم 
شدند و لوح سپاس و مبلغ هشت میلیون ریال جایزه نقدی به آنان تعلق 

گرفت.
و  نمایش »زبان تمشک های وحشی«  بازیگر  »محمد هادی مفتاح« 
»محمدحسن نورحسینی« بازیگر نمایش »پچپچه های پشت خط نبرد« 
نیز در جایگاه سوم قرار گرفتند و لوح سپاس و مبلغ پنج میلیون ریال جایزه 

نقدی دریافت کردند.
در این بخش از »محمد امین امامی« بازیگر نمایش »شاعرانگی یک 
»مثل  نمایش  بازیگر  پیغمبری«  و »سید محمدرضا  شازده شوربخت« 
سوسوی فانوس آویخته« با اهدای لوح و مبلغ سه میلیون ریال جایزه 

نقدی تقدیر شد.
*نمایشنامه نویسی: 

نمایش  نویسنده  کدخدازاده«  »محمد  از  تقدیر  با  بخش  این  در 
»بی همه چیز« با اهدای لوح سپاس و مبلغ ده میلیون ریال جایزه نقدی، 
»محمدرضا شاه مردی« به عنوان نمایشنامه نویس برگزیده جشنواره معرفی 
شد و تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ بیست میلیون ریال جایزه 

نقدی به او اهدا شد.
*کارگردانی:

تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ بیست میلیون ریال جایزه نقدی 
به »محمدرضا خسروشاهی« کارگردان نمایش »پچپچه های پشت خط 

نبرد« اهدا شد.
»زبان  نمایش  کارگردان  هاشمی نژاد«  علی  »سید  از  بخش  این  در 
نمایش  کارگردان  کدخدازاده«  »محمد  و  وحشی«  تمشک های 

»بی همه چیز« با اهدای لوح سپاس و مبلغ ده میلیون ریال تقدیر شد.
*نمایش برگزیده:

به  هیئت داوران جشنواره دو نمایش »پچپچه های پشت خط نبرد« 
کارگردانی »محمدرضا خسروشاهی« و »زبان تمشک های وحشی« به 
کارگردانی »سید علی هاشمی نژاد« را به عنوان دو نمایش برگزیده برای 

شرکت در چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر معرفی کرد.

معاون اول رئیس جمهور:
مقابله با آلودگی هوا نیازمند 

متولی مشخص است

معاون اقتصادی رئیس جمهوری:=
بازار رانتی، نمی تواند

 قیمت واقعی داشته باشد
رئیس جمهور  اقتصــادی  معاون 
گفت: در بازاری کــه رانت انحصار 
و مفاســد باشــد نمی توان قیمت 
واقعــی را تعییــن کرد.  محســن 
رضایی  روز شنبه در همایش بیمه 
و توسعه با اشــاره به اینکه اصلاح 
بازار هــا از جملــه بــازار بیمه یک 
مســئله کلیدی اســت افزود: اگر 
5بازار هــا اصلاح شــوند قیمت های  2

عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور:
دانستن حق مردم است، 
از دانستن مردم نهراسیم 

معــاون اول رئیس جمهور با 
تأکید بر اینکه مقابله با آلودگی 
هوا نیازمند متولی مشخصی 
در کشور است، اظهار داشت: 
 تأمین اعتبار، سرمایه گذاری، 
برنامه ریزی، سیاست گذاری 
و اجرای برنامه های مختلف 
آلودگــی هوا  بــرای کاهــش 
نیازمند سازماندهی، مدیریت 

عضو کمیســیون شــوراها و امور 
داخلی کشورگفت: دانستن حق 
مــردم اســت، از دانســتن مــردم 
نهراسیم و تلاش نکنیم که دانستن 
مردم را محدود کنیم و اینترنت را 

محدود کنیم. 
احمد علیرضابیگی نماینده مردم 
تبریز در مجلس شــورای اسلامی 
که یکــی از نمایندگانی بــود که در  2



یکشنبه-14 آذر ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25404

نگاهی به پرونده برجام و مذاکرات وین ۷

یک: به نوعی سه شنبه هفته گذشته پس از سه سال و نیم، روز بازگشایی دوباره پرونده 
 ـموقتا پایان یافت   ـکه موسوم شد به وین هفت  هسته ای ایران بود که مذاکرات چهارروزه 
تا کشورها متن مذاکرات و پیشنهادها را به سران کشورهای شان برای تصمیم گیری های 

بعدی ارائه کنند. 
18 اردیبهشت ۹۷ بود که دونالد ترامپ رئیس جمهور تروریست ایالات متحده برخلاف 
برجام خارج شد.  از  بطور یکجانبه  و حتی قطعنامه سازمان ملل  بین المللی  قوانین 
کشورهای اروپایی نیز جز نقد تشریفاتی کلامی اقدامی نکردند و حتی خود پس از یک 
سال بازی دادن دولت روحانی، عملا و نه بطور رسمی از برجام خارج شدند چون به اعتراف 

محمدجواد ظریف، حتی به یکی از تعهدات شان هم عمل نکردند!
حالا دیپلمات های انقلابی قرار است روبه روی دیپلمات های دوروی اروپا بنشینند و حق 
ملت ایران را استیفا کنند. البته الان هم جمهوری اسلامی ایران در همین آغاز مذاکرات 
در دولت سیزدهم ۳-۰ جلو است؛ به یک دلیل مهم: همین که پس از 8 سال با رای ملت، 
یک نقطه پایان بر پرونده پرخسارت مذاکره تیم پیشین گذاشته شد و می توان انرژی هایی 
را که تاکنون از بین رفت و کشور و اقتصاد را دچار مشکلات فراوان نمود، در موضوعاتی 
دیگر صرف کرد، خود موهبتی مهم و مبارک است. زمانی کم و بیش طولانی لازم است 
تا همه ابعاد مذاکرات قبل روشن شود اما تا همین جا، موضوعاتی نظیر فریب خوردن تیم 
قبل و حتی نفوذ جاسوس در تیم مذاکره کننده و تضمین بودن قول شفاهی جان کری)!( 
اندازه واقعی افرادی که با اعتماد عجیب خود به دشمن وضعیت معیشتی مردم و تعطیلی 
انرژی هسته ای را هم زمان به وجود آوردند، مشخص است. لازم به تاکید است اگر  انتقادات 
مشفقانه و مصلحانه نخبگان مورد توجه تیم مذاکراتی روحانی/ ظریف قرار می گرفت، 

برجام شانس بالایی برای تبدیل شدن به یک توافق متوازن داشت.
 ـمطابق توافق برجام، امور مهمی واگذار شد و صنعت هسته ای ایران تقریبا بطور کامل  دو 
 ـبه دست آمد؛ همچنانکه آقای   ـفقط روی کاغذ  تعطیل شد البته امتیازهای اندکی هم 
دکتر ظریف همان سال ۹۴ پس از توافق گفت: »این چیزی نیست که بنا باشد برای آن 
سوت و کف زده شود«. اما این وعده ایشان هم نه تنها تحقق نیافت که اوضاع به حدی 
 ـمعیشتی قبل از برجام را دارند: »حق ملت  وخیم شد که مردم آرزوی وضعیت اقتصادی 
شریف ایران است که در ازای انعطافی که در واگذاری بخشی از حقوق هسته ای خود انجام 
داده اند، ببینند دولت نیز اولویت های خود را بر اولویت های مردم منطبق کرده و بر »ترجمه 
 ـبویژه جمله  توافق به رفاه« تمرکز کرده است«. پس همان طور که خود آقایان نیز معترفند 
کلیدی آقای دکتر سیف رئیس کل اسبق بانک مرکزی در گفت وگو با شبکه تلویزیونی 
 ـبرجام جز افزودن  »بلومبرگ« آمریکا که: عایدی ایران از برجام »تقریباً هیچ« بوده است 
به تحریم ها و افزایش تورم به ۵۰ درصد و بالا رفتن افسارگسیخته قیمت ها و قرار گرفتن 
تهران در جایگاه یکی از 1۰ شهر گران جهان، هرگز رفاه)!( مدنظر به بارآورندگانش را تحقق 

نبخشیده است.
 ـتیم جدید بسیار هوشمندانه بسته شده است؛ برای هر موضوع احتمالی که در  سه 
مذاکرات مطرح شود، کارشناس مطرحی تعیین شده و مانند تیم قبل صرفا افراد سیاسی 
و دیپلمات ها در مذاکرات حضور ندارند. یقینا همان طور که آقای دکتر باقری اعلام کرده 
است، این تیم برای استیفای حقوق ملت ایران مذاکره می کند و لغو تحریم های ظالمانه و 

چگونگی جبران خسارات ملت ایران از سوی آمریکا محور مذاکرات است نه خود برجام.
این موضع گیری دقیق موجب می شود تروئیکای اروپا هم نتواند بعنوان نماینده ایالات 
 ـواشنگتن را مطرح   ـدر حقیقت زیاده خواهی های  متحده در مذاکرات 1+۴ خواسته های 
کند. واکنش بجا، مقتدرانه و تند تیم مذاکرات در پی قرائت بیانیه »راب مالی« نماینده رژیم 
آمریکا در امور ایران حین مذاکرات، به طرف غربی نشان داد تیم جدید مذاکراتی ایران قرار 
نیست باج دهد یا نگران اوضاع داخلی آمریکا)اختلافات جمهوری خواهان و دمکرات ها بر 
سر برجام( باشد و امور داخلی آمریکاییان به خودشان مربوط است و جمهوری اسلامی 

تنها به وین آمده است تا حقوق حقه ملت ایران را برگرداند.
تیم جدید در حال اثبات این موضوع است که درباره هدف های آمریکا در دوران پساتوافق 
 ـدقت دارد و به برنامه  پنهانی که از سوی آمریکا و اروپا برای اثرگذاری بر مذاکرات   ـاحتمالی 
وین طراحی و اجرای برخی از آنها را هم آغاز کرده اند، بی توجهی نمی کند و بدبینانه با 
پساتوافق  مرحله  در  آمریکا  هدف  ساده اندیشانه!  نه  است  نشسته  مذاکره  به  دشمن 
مجدد، لزوما همان چیزهایی نیست که در متن برجام نوشته شده و یقینا قصد دارد در پی 
بازگشت به برجام، ایران را وادار به مذاکراتی خام اندیشانه درباره توان دفاعی و موشک های 
بالستیکش کند اما تیم مذاکره کننده دولت فعلی و در کل مجموعه نظام باید همین حالا 
به غرب بفهماند که هرگز درباره امنیت خود، آن هم در منطقه همواره آماده تنش و انفجار 
غرب آسیا مذاکره نمی کند و آنچه آمریکایی ها در سر دارند، هرگز محقق شدنی نیست. 
لزومی به هوش بسیار نیست که بتوان درک کرد آمریکا می خواهد بازگشت دوباره به برجام 
را سکویی برای پرش به سمت اهداف دیگر برای تضعیف ایران کند. این موضوع بویژه در 
شرایطی اهمیت می یابد که توجه کنیم به دلایل متنوع، آمریکا چاره ای جز توافق با ایران 
ندارد زیرا تهران در صورت عدم بازگشت واشنگتن به برجام و بهره مند نشدن از همین 
مواهب ناچیز، تعهداتی که در برجام داشته است را کنار می گذارد. اساسا یکی از مهم ترین 
عواملی که احتمال بازگشت دولت فعلی آمریکا به برجام را بالا برده است، همین نقطه 

ضعف است. 
بهر حال اینک با توجه به حجم مناسب اورانیم 2۰ درصد و 6۰ درصد و از سوی دیگر 
توافق غیرقانونی اخیر آمریکا و انگلیس با استرالیا موسوم به »اوکاس« که به کانبرا اورانیم ۹۰ 
درصد تحویل می شود، ایران دست برتر را در مذاکرات دارد و غرب بدون کم ترین چانه زنی 

ناچار است امتیازات برجام را به جمهوری اسلامی تقدیم کند.
تحلیگر مسائل بین الملل

 معلول آزاری و قوانین کاغذی

نام گذاری  هفته گرامی داشت افراد دارای معلولیت، فرصتی برای بیان مباحث جدی تر در 
خصوص افراد دارای معلولیت است.

فردی که دارای معلولیت است علاوه بر برخورداری از حقوق عامه ای که در فصل سوم 
قانون اساسی به عنوان حقوق ملت مطرح شده، به دلیل ویژگی هایی که دارد از قانون و 
حقوق خاص تری یعنی قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت برخوردار است. این 
قانون در سال 8۳ تصویب شده بود اما در سال ۹6 بازنگری و مجدداً تصویب شد اما بخش 

عمده ای از این قوانین را نتوانسته ایم اجرا کنیم.
در قانون برای افراد دارای معلولیت شدید و خیلی شدید پایه حقوق قانون کار به عنوان 
حداقل مستمری تعیین شده است؛ یعنی هر کدام از افراد دارای معلولیت شدید و خیلی 
شدید حداقل سه میلیون تومان در ماه باید دریافت کتتد اما اکنون برای یک فرد معلول 

مستمری ۳۰۰ تا ۳۵۰ هزار تومانی پرداخت می شود.
اصل ۳۰ قانون اساسی به لزوم آموزش رایگان همه مردم اختصاص دارد. همچنین قانون 
حمایت از افراد دارای معلولیت نیز بر رایگان بودن تحصیل این افراد در دانشگاه ها تأکید 
دارد اما آیا این مهم محقق شده است؟ هیچ بانک اطلاعاتی دقیقی در خصوص افراد دارای 

معلولیت در کشور نداریم، پس چطور می خواهیم امکان آموزش آنها را فراهم کنیم.
مشکل اشتغال و نابرابری فرصت های شغلی بین افراد دارای معلولیت و افرادی که 
معلولیت ندارند، مشکل مسکن و مناسب سازی اماکن عمومی  از جمله مشکلات این 
هم  هستند  کشور  مناسب سازی  دبیرخانه  عضو  که  سازمان هایی  حتی  است.  گروه 
ساختمان های خودشان را مناسب سازی نکرده اند و در کل شهرهای ما دوست دار افراد 

دارای معلولیت نیست.
احترام و نه ترحم به افراد دارای معلولیت با دانستن و ادای حقوق آنها محقق می شود 
پس اول باید همه مردم حقوق افراد دارای معلولیت را بشناسند تا بتوانند این حقوق 
را رعایت کنند. تنها با این روش است که معلولیت افراد زمینه ای برای محرومیت آنها از 
حقوقشان را فراهم نمی کند. مسئله مهم دیگر مراقبت و آموزش خانواده هایی است که 
فرد معلول در خانواده دارند. افرادی که از فرد دارای معلولیت مراقبت می کنند هم نیازمند 
حمایت های روانی و اجتماعی هستند. برای مثال روابط اجتماعی مادری که فرزند معلول 
دارد با سایر افراد متفاوت می شود و معلولیت فرزند بر روی نقش های اجتماعی مادر در 
جامعه تأثیر می گذارد. در دهه های قبل هم محله ای ها در نگهداری، حمایت، پذیرش و 
مسئولیت پذیری در قبال افراد دارای معلولیت نقش مهمی داشته و به خانواده های آنها 
کمک می کردند اما اکنون دیگر محلات چندان وجود ندارد و خانواده های دارای معلول 
تنها هستند. حمایت اجتماعی از افراد با هر نوع و میزان از معلولیت توسط هم محله ای ها 
به خانواده ها کمک زیادی در رفع فشارهای روانی می کرد اما اکنون این مراقبت ها کم شده 
و فشار بیشتری به خانواده وارد می شود به نحوی که حتی زمینه بروز رفتارهایی که آزار افراد 
دارای معلولیت را به دنبال دارد، فراهم کرده است. البته آزار معلولان به داخل خانه محدود 
نیست و در محیط کار، محیط های عمومی، حمل و نقل عمومی و ... همه کسانی که این با 
این قشر از جامعه سر و کار دارند باید حقوق این افراد را بشناسند و رعایت کنند چراکه عدم 

رعایت حقوق آنها در اصل معلول آزاری است.
* رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران

سارا هوشمندی*

سید حسن موسوی چلک*

اخبار

معاون اول رئیس جمهور:

مقابله با آلودگی هوا نیازمند متولی 
مشخص است

معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه مقابله با آلودگی هوا نیازمند متولی مشخصی 
در کشور است، اظهار داشت:  تأمین اعتبار، سرمایه گذاری، برنامه ریزی، سیاست 
گذاری و اجرای برنامه های مختلف برای کاهش آلودگی هوا نیازمند سازماندهی، 
مدیریت و پیگیری مستمر است که باید توسط متولی مشخص و با همکاری سایر 

دستگاه ها و نهادها دنبال شود.
جلسه بررسی راهکارهای کاهش آلودگی هوا عصر روزشنبه به ریاست معاون اول 
رییس جمهور برگزار و کمیته ای با مسئولیت وزارت کشور برای تدوین نقشه راه ارتقاء 

کیفیت هوا و مبارزه با آلودگی هوای کلانشهرها تعیین شد. 
محمد مخبر در این جلسه با انتقاد از عدم اجرای وظایف و تکالیف مشخص شده در 
قانون هوای پاک از سوی دستگاه های اجرایی طی سال های اخیر گفت: متأسفانه 
گزارش ها نشان می دهد که دستگاه های اجرایی و نظارتی نسبت به وظایف و تکالیف 

خود توجه جدی نداشته اند.
معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه مقابله با آلودگی هوا نیازمند متولی مشخصی 
در کشور است، اظهار داشت:  تأمین اعتبار، سرمایه گذاری، برنامه ریزی، سیاست 
گذاری و اجرای برنامه های مختلف برای کاهش آلودگی هوا نیازمند سازماندهی، 
مدیریت و پیگیری مستمر است که باید توسط متولی مشخص و با همکاری سایر 
دستگاه ها و نهادها دنبال شود.  مخبر با تأکید بر اینکه آلودگی هوای پایتخت قابل 
بهبود است، افزود: می توانیم با برنامه ریزی های دقیق و پیگیری مستمر اوضاع تهران 
را به وضعیت بهتری برسانیم که این امر نیازمند کمیته ای متشکل از دستگاه های 
ذیربط و اهتمام جدی مسئولین مربوطه است. در این جلسه که وزرای کشور، صنعت، 
معدن وتجارت، راه و شهرسازی، نیرو، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، شهردار و 
استاندار تهران، رییس سازمان هواشناسی و رییس سازمان ملی استاندارد نیز حضور 
داشتند، گزارشی از اقدامات انجام شده و برنامه های آتی برای کاهش آلودگی هوای 
تهران و کلانشهرها از سوی سازمان حفاظت محیط زیست و دیگر دستگاه ها ارائه شد.

در این گزارش همچنین توضیحاتی در خصوص تکلیف مشترک دستگاه های اجرایی 
ذیل قانون هوای پاک مطرح شد و در ادامه پیشنهادات و برنامه های آتی مورد بحث و 

تبادل نظر قرار گرفت.
 

 امیرآبادی نماینده قم :

ریل های متروکه قم جمع آوری می شود 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی: موانع عملیات جمع آوری ریل های 

متروکه برداشته شده است.
احمد امیرآبادی فراهانی در برنامه گفتگویی با اشاره به اینکه در دیدار با مدیرعامل 
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران در بحث قطار سریع السیر قم اصفهان و تهران 
توافق رسیدیم  به  تا جمکران  از خیابان های دورشهر  ریل های متروکه  و جمع آوری 
گفت: با همکاری بانک ها در تهران و فروش اوراق مشارکت و تامین منابع داخلی 
توسط شهرداری، ریل های متروکه جمع آوری و زمین آن ها به خیابان جمهوری متصل 

می شود.
وی به سفر رئیس جمهور به قم در آینده نزدیک اشاره کرد و افزود: در این سفر، از 
سر گیری عملیات اجرایی طرح های نیمه کاره استان با حضور آقای رئیسی پیگیری 

می شود که فرودگاه قم یکی از مهمترین این طرح هاست.
امیرآبادی گفت: قرار است برای تکمیل فرودگاه بین المللی قم، با همکاری دادگستری 
و دعوت از سرمایه گذار قبلی، یا سرمایه گذار دیگر، فعالیت عمرانی این طرح آغاز شود.
وی با بیان اینکه در جلسه نمایندگان مردم قم با رئیس جمهور، دو مسئله حق آبه های 
دشت مسیله و دریاچه نمک مطرح شد گفت: امیدواریم با پیگیری مسئولان استان، 

برای حل این مشکلات نیز در سفر رئیس جمهور تصمیمات خوبی گرفته شود.
امیرآبادی همچنین به موضوع آلودگی های زیست محیطی و روز های آلوده اشاره 
کرد و گفت: به طور کلی قم، جزو شهری های آلوده کشور نیست و موارد مقطعی باید با 

شناخت سرمنشا آلودگی از سوی اداره کل محیط زیست استان، بر طرف شود.
 

جانشین فرمانده کل سپاه:

تشکیل دولت اسلامی کار طولانی
 مدت و پر زحمتی است

جانشین فرمانده کل سپاه بابیان اینکه تشکیل دولت اسلامی کار طولانی مدت و 
پر زحمتی است، گفت: باید با فعالیت گسترده زمان تحقق فرآیندهای مکتب انقلاب 

اسلامی را کاهش دهیم.
سردار علی فدوی جانشین فرمانده کل سپاه در حاشیه بازدید از نمایشگاه مکتب 
انقلاب اسلامی که در حسینیه حضرت فاطمه زهرا )س( افتتاح شد، با بیان اینکه 12 
آذر سال 1۳۷۹ فرآیندی توسط رهبر معظم انقلاب اسلامی برای دلدادگان انقلاب 
ترسیم شده است، گفت: این نمایشگاه همزمان با سالروز بیانات ایشان افتتاح شد و 
نشان می دهد که همه باید به روندی که مقام معظم رهبری بر روی آن تاکید داشتند، 
عمل کنیم.  وی با اشاره به اینکه این نمایشگاه شامل دستاوردهای مجموعه هایی است 
که برای تحقق این مهم سال ها زحمت کشیده اند، گفت: مقام معظم رهبری ۵ فرآیند را 
به عنوان مکتب انقلاب مشخص کردند و ما باید با فعالیت گسترده در این عرصه، زمان 
تحقق ۵ فرآیند را کاهش دهیم. جانشین فرمانده کل سپاه با بیان اینکه دو مرحله از این 
فرایند تاکنون شکل گرفته است، گفت: پیروزی انقلاب اسلامی در سال ۵۷ و تشکیل 
نظام اسلامی در سال ۵8 در کشور ما تحقق یافت و از سال ۵8 تاکنون )1۴۰۰( که ۴2 
سال می گذرد ما در تلاش برای رسیدن به مرحله سوم یعنی تشکیل دولت اسلامی اما 
نه به معنای دولت و کابینه رئیس جمهور بلکه شامل شدن تمامی ارکان نظام در دولت 
اسلامی هستیم.  سردار فدوی افزود: تشکیل دولت اسلامی کار طولانی مدت و پر 
زحمتی است، اما باید بتوانیم آن را پشت سر بگذاریم تا وارد جامعه اسلامی و سپس 

تمدن اسلامی شویم.
  

معاون سازمان بیمه سلامت خبر داد

حذف کامل دفترچه بیمه سلامت
 از اول دی ماه

معاون بیمه و خدمات سازمان بیمه سلامت با اشاره به پیشرفت 8۰ درصدی حذف 
نسخ کاغذی، گفت: قانون مجلس شورای اسلامی مقرر کرده است که از ابتدای دی 
ماه سازمان های بیمه گر اجازه ندارند غیر از نسخ الکترونیک مبالغی به مراکز ارائه دهده 

خدمت پرداخت کنند. 
مهدی رضایی، گفت: ابتدا لازم بود بانک اطلاعات بیمه شدگان خود را در سامانه های 
در  را  بیمه ای  قوانین  و  کاری  بانک اطلاعات شرکای  و سپس  کارسازی کرده  خود 
سامانه هایمان می آوردیم و نهایتا ایجاد پایگاه های برخط و حذف دفترچه های کاغذی و 

آغاز نسخه نویسی الکترونیک که از سال 1۳۹8 آغاز شده بود در دستور کار بود.
وی افزود: اکنون با پیشرفت میانگین 8۰ درصدی در نسخ تولید شده مربوط به بیمه 
سلامت در شرایط نسبتا خوبی قرار داریم و امیدواریم بتوانیم قانون مجلس را در موعد 

مقرر به سرانجام مطلوب برسانیم.
او تاکید کرد: قانون مجلس شورای اسلامی مقرر کرده است که از ابتدای دی ماه 
سازمان های بیمه گر اجازه ندارند غیر از نسخ الکترونیک مبالغی به مراکز ارائه دهده 

خدمت پرداخت کنند.
رضایی ادامه داد: فکر می کنم موضوع نسخ الکترونیک اصلاح ساختار خوبی است 
که در  حوزه سلامت ایجاد می شود و مخاطب آن همه ارکان نظام سلامت از جمله 
سازمان های بیمه گر هستند. آنچه که برعهده سازمان های بیمه گر بود حداقل در 
سازمان بیمه سلامت به آن پرداخته شد و شرایط نسبتا مطلوبی داریم اما باید سایر شرکا 

هم نقش خود را ایفا کنند.

وزیر بهداشت: 

ارز ۴۲۰۰ تومانی دارو حذف نمی شود 
وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی گفت: قصد افزایش فشار بر مردم را نداریم و از 

ارز ۴ هزار و 2۰۰ تومانی برای دارو استفاده خواهد شد.
دکتر بهرام عین اللهی در خصوص حذف ارز ۴ هزار و 2۰۰ تومانی دارو افزود: بار ها 
در این خصوص اظهار نظر شده است، ولی مجبوریم از ارز ترجیحی استفاده کنیم تا 

به مردم فشار نیاید. وی ادامه داد: در این خصوص تصمیم جدیدی گرفته نشده است.

 

رییس جمهوری گفت: تا زمانی که کار پژوهشی 
و علمی دقیقی در زمینه واکسیناسیون کودکان زیر 
12 سال انجام نشده و اتقان حاصل نشده است، 
نباید این کار انجام شود و دولت به عنوان مجری 
قطعاً از امور مشکوک و تجربه نشده به ویژه در حوزه 

سلامت و اقتصاد پرهیز خواهد کرد. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز شنبه در جلسه 
ستاد ملی مقابله با کرونا با قدردانی از همه دست 

و  بهداشت  کادر  ویژه  به  کرونا  با  مقابله  اندرکاران 
درمان، گفت: کاهش میزان ابتلا به کرونا و پایدار 
اجرای  به  توجه  نیازمند  موجود،  شرایط  ماندن 
رعایت  در  حساسیت  و  بهداشتی  شیوه نامه های 
اصول پیشگیری است. رییس جمهوری با تاکید 
بر اینکه نباید کمبود واکسن در کشور وجود داشته 
باشد، گفت: با توجه به افزایش تولید واکسن داخلی 
لازم  پیش بینی های  وارداتی  واکسن های  تامین  و 
انجام شود تا حتی با تزریق دُز سوم، کمبودی در این 
زمینه در کشور وجود نداشته باشد. آیت الله رییسی 
بار دیگر بر اهمیت کنترل تردد از مرزهای زمینی، 
هوایی و دریایی و جدیت در اعمال قرنطینه برای 

موارد مشکوک تاکید کرد.
رعایت اصول بهداشتی تنها راه مصون ماندن 

از موج جدید کرونا است
بر  هوشمند  و  دقیق  نظارت  همچنین  وی   
بازگشایی مدارس، ادارات و کسب و کارها را به منظور 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی برای صیانت از جان 
مردم، ضروری دانست. رییس جمهوری در ادامه با 
اشاره به کمبود پزشک متخصص در شهرستان ها، 
گفت: در این باره مقرر شده کارگروهی از موافقین و 
مخالفین افزایش جذب پزشک، مشکلات موجود در 
این زمینه از جمله توزیع ناعادلانه پزشک در سطح 

را  و پیشنهادات کارشناسی خود  را بررسی  کشور 
برای تصمیم گیری نهایی به شورای عالی انقلاب 
فرهنگی ارائه دهند. آیت الله رییسی با بیان خطرات 
ناشی از آلودگی هوا به ویژه در کلان شهرها، گفت: 
مشکل  رفع  برای  جدیت  با  ذیربط  دستگاه های 
آلودگی هوا و صیانت از جان مردم چاره اندیشی 
کنند. وی با تاکید بر پرهیز از واکسیناسیون کودکان 
زیر12 سال، تصریح کرد: تا زمانی که کار پژوهشی 
و علمی دقیقی در این زمینه انجام نشده و اتقان 
حاصل نشده است نباید این کار انجام شود و دولت 
تجربه  و  مشکوک  امور  از  قطعا  مجری  عنوان  به 
نشده،   در بخش های مختلف به ویژه حوزه سلامت 

و اقتصاد پرهیز خواهد کرد.
رییس جمهوری با تاکید بر ادامه واکسیناسیون 
اتباع  خارجی افزود: بعضی از کشورهای اروپایی 
تازه به فکر اینکار افتاده اند در حالی که جمهوری 
اسلامی ایران از همان ابتدا به خاطر توجه به مسائل 
انسانی واکسیناسیون تمامی اتباع خارجی را آغاز 

کرده و با جدیت آن را ادامه خواهد داد.
از  جداگانه ای  های  گزارش  جلسه  این  در 
وضعیت کرونا در ایران و جهان و شیوع سویه جدید 
اومیکرون، روند واکسیناسیون در کشور و عملکرد 

دولت در خصوص مقابله با کرونا ارائه شد.

آیت الله رییسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

واکسیناسیون کودکان زیر 12 سال قبل از تایید علمی انجام نشود

عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشورگفت: دانستن حق مردم است، از 
دانستن مردم نهراسیم و تلاش نکنیم که دانستن مردم را محدود کنیم و اینترنت را 

محدود کنیم. 
از  تبریز در مجلس شورای اسلامی که یکی  احمد علیرضابیگی نماینده مردم 
نمایندگانی بود که در جلسه دولت و مجلس به قید قرعه امکان صحبت پیدا کرد، 
در گفت وگو با ایلنا، درخصوص ارزیابی علکرد دولت و طرح برخی انتقادات از سوی 
نمایندگان به ویژه آنچه بر اساس شنیده ها در جلسه مشترک دولت و مجلس مطرح 
شده است، گفت: ما از دولت انتظار داریم که واقعیات را بپذیرد و تسلیم واقعیات شود. 
به فرض در حوزه اقتصاد ما داریم در دیگ جوشان تورم مدام دلار می ریزیم که قیمت 

دلار را پایین بیاوریم در حالیکه چاره و راه حل آن جای دیگری است.
وی ادامه داد: ما باید در حوزه اقتصاد به مردم اعتماد کنیم و ثروت مردم را به مردم 
برگردانیم، دولت لنگ 1۰۰ میلیارد و 2۰۰ میلیارد دلار نیست که مجموعه های 
عظیمی چون کشت و صنعت مغان را بدهند به فلانی که این اعداد اکنون در تهران 

قیمت سه آپارتمان است، دولت به این مبالغ نیاز ندارد.
نماینده تبریز در مجلس، افزود: ما از آقای رئیسی خواستیم که ثروت مردم به مردم 
بازگردانده شود، واقعیت های اقتصادی پذیرفته شود و با اقتصاد مانند یک موجود 
زنده برخورد شود. دیگر دوره کارهای مُسکن وار و تبیلغاتی گذشته است اساسا ما باید 

بتوانیم به مردم یک جواب ملموس بدهیم.
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در ادامه درخصوص سایر مواردی که در 
این جلسه مطرح کرده است، تصریح کرد: در کنار اینکه در اقتصاد باید به مردم اعتماد 

کنیم، نکته دیگر دانستن حق مردم است، از دانستن مردم نهراسیم و تلاش نکنیم که 
دانستن مردم را محدود کنیم و اینترنت را محدود کنیم.

وی ادامه داد: همچنین مساله دیگر آن که اعتراض هم حق مردم است، اصل 2۷ 
قانون اساسی این حق را به مردم داده که درصوتی که تجمع شان مسلحانه و مغایر با 
اسلام نباشد، بتوانند تجمع کنند. این رفتاری که در مقابل پاستور با تجمع کنندگان 
شد فارغ از اینکه حرف شان نابجا بوده یا نه و یا رفتاری که در اصفهان صورت گرفته 

است، رفتار مقبولی نیست و روا نیست با مردم اینگونه رفتار شود.
علیرضابیگی در واکنش به اینکه ممکن است برخی حامیان دولت بگویند برخی 
برخوردها توسط نیروهای مسلح انجام می شود که یک مجموعه مستقل از دولت است 
و ذیل دولت نیست، گفت: اگر این نیروها هم وارد می شوند بنا به درخواست دولت وارد 
می شوند، مگر اینکه شرایط خیلی بحرانی و غیرقابل کنترل شده باشد که بخواهند 
بدون نظر دولت وارد عمل شوند؛ وگرنه در حالت عادی بنا به درخواست دولت و 
استاندار است، یعنی زمانی که نیروی انتظامی اظهار ناتوانی کند و بگوید اداره موضوع 
از دست من خارج شده است، سایر نیروهای مسلح وارد می شود؛ وگرنه نمی توانند 

ورود کنند اصلا آموزش این نیروها برای این کار نیست.
وی در پایان به غیبت احسان خاندوزی وزیر اقتصاد در جلسه مشترک دولت و 
مجلس اشاره کرد و بیان داشت: شما ببینید در این اوضاع و احوال کدام وزیر غایب 
بود؟ وزیر اقتصاد غایب بود. یعنی وزیر کلیدی ای که اکنون باید پاسخگوی مجلس 
می بود و رئیس جمهور او را می فرستاد تا گزارش بدهد و به نمایندگان پاسخ بدهد، در 

جلسه نبود. وزیر نفت حاضر بود و گزارش داد اما وزیر اقتصاد حضور نداشت.

عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور:

دانستن حق مردم است، از دانستن مردم نهراسیم 

دادستان کل کشور با اشاره به برنامه تحولی دستگاه 
قضا که مورد تاکید مقام معظم رهبری و روسای پیشین 
در  تحولی  برنامه  گفت:  است،  قضاییه  قوه  کنونی  و 

دادسراهای سراسر کشور در حال تدوین است. 
حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری روز 
شنبه در مراسم تکریم و معارفه رییس کل دادگستری 
استان تهران و دادستان عمومی و انقلاب تهران افزود: 
برنامه تحولی در دادسرا های سراسر کشور در دست 
اما  می یابد  پایان  زودی  به  آن  تدوین  و  است  تدوین 
نیازمند  خود  خاص  شرایط  دلیل  به  تهران  دادستانی 
برنامه تحولی ویژه است بنابراین از دادستان جدید تهران 
انتظار داریم با فوریت و در کوتاهترین زمان برنامه تحولی 
در دادسرای تهران را ارائه کند و کار خطیر خود را با یک 

برنامه زمانبندی و مدون آغاز کند و پیش ببرد.

تهران  دادستان جدید  داد: علی صالحی  ادامه  وی 
دارای تجارب ارزشمندی در سنگرهای مختلف قضایی 
از جمله دادستانی فارس و ریاست دادگستری هرمزگان 

است و برای او در سنگر جدید نیز آرزوی توفیق دارم.
دادستان کل کشور اظهارداشت: علی القاصی  مهر 
در ۳1 ماه حضور در سنگر دادستانی تهران، تلاش های 
ریاست  سمت  در  نیز  او  برای  و  داشت  روزی  شبانه 

دادگستری تهران آرزوی موفقیت دارم.
لزوم تدوین برنامه عملیاتی برای اجرای سند تحول 

قضایی
حجت الاسلام والمسلمین محمد مصدق معاون اول 
تحول قضایی  اجرای سند  در  نیز گفت:  قوه قضاییه 
نیازمند تدوین برنامه های عملیاتی در حوزه های مختلف 
هستیم و مهمترین بخش در دستگاه قضایی که نیازمند 

دادگاه ها  و  برنامه های عملیاتی است حوزه دادسراها 
هستند.

جدید  کل  رییس  از  که  انتظاراتی  به  اشاره  با  وی 
دادگستری استان تهران و دادستان جدید تهران وجود 
و  تهران  استان  دادگستری  کل  رییس  افزود:  دارد، 
برنامه  اجرای سند تحول قضایی،  در  تهران  دادستان 
زمانبندی عملیاتی ارائه دهند و توجه داشته باشند که 
این برنامه عملیاتی باید برای سایر استان های کشور نیز 

الگو باشد.
معاون اول قوه قضاییه تصریح کرد: ضرورت هماهنگی 
و دادستان  تهران  استان  رییس کل دادگستری  میان 
هماهنگی  و  است  اهمیتی  حائز  نکته  بسیار  تهران 
ضروریات  از  نیز  کل  دادستانی  با  تهران  دادستان 

انکارناپذیر است.

دادستان کل کشور:

 برنامه تحولی دادسراها تدوین می شود

معاون پارلمانی رییس جمهوری :

تیم ایران در مذاکرات اختیار کامل دارد 
معاون پارلمانی رییس جمهوری گفت: تیم ایران در مذاکرات اختیار کامل دارد و با 

توجه به ترکیب آن مجهز وارد مذاکره شده است. 
سید محمد حسینی روز شنبه در همایش دانشجویان نخبه کرمان به مناسبت 16 
آذر روز دانشجو با بیان اینکه ایران در مذاکرات هسته ای طرح، ایده و برنامه دارد و 
برنامه ها نیز تا این لحظه نتیجه  داشته اند تصریح کرد: تیم های طرف دیگر مذاکره 
اختیارات لازم را ندارند اما تیم ایران مجهز و با اختیارات کامل پای میز مذاکره رفته و از 

موضع قدرت از منافع خودمان حمایت می کنیم.
وی ادامه داد: کشور با قدرت در این زمینه کار می کند، ۴۰ نفر عضو تیم از ایران 
از تخصص ها و نهادهای مختلف سیاسی و اقتصادی حضور دارند و برای انجام 
مذاکرات به وین رفته اند که افرادی متخصص هستند؛ در این زمینه هزینه می کنیم 

اما نتیجه لازم را نیز می گیریم.
حسینی اظهارداشت: حتا اگر توافق صورت نگیرد ، اقتصاد ایران درون زاست و 
با توجه به اقتصاد مقاومتی داخل کشور همانند برخی اقتصادهای بزرگ شرق مثل 
چین و هند درکنار سایر اقداماتی اقتصادی می توانیم منافع خودمان را به دست 

بیاوریم.
وی تاکید کرد: می توانیم در توسعه مسائل اقتصادی با شرق تفاهم کنیم، منافع 

خودمان را نیز به دست آوریم، به طور مثال با نفت تهاتر می کنیم و در حوزه های 
مختلف پایبندی آنها به تعهداتشان بیشتر است. معاون پارلمانی رییس جمهوری 
گفت: کارها در حال انجام است، بخش های اقتصادی را نمی خواهیم شرطی کنیم، 
در سازمان شانگهای عضو دائم شدیم و فعالیت هایی برای ترانزیت گاز ترکمنستان و 
آذربایجان انجام شده که اقدام های بزرگی است؛ خارجی ها می بینند درون کشور 

انسجام لازم را داریم پس به ما اعتماد بیشتری دارند.
وی با بیان اینکه اگر آمریکا تحریم ها را بردارد به برجام بر می گردیم تصریح کرد: 
عده ای می گفتند اگر با آمریکا صلح  و سازش کنیم همه مشکلاتمان حل می شود، 
اما هشت سال ما را سرکار گذاشتند، هیچ سرمایه گذاری در ایران نکردند، هیچ گرهی 

را باز نکردند مگر اینکه هر چند وقت چند نفر را به تحریم ها اضافه کردند.
حسینی افزود: در سر میز مذاکره می آمدند پیش نویسی را که از قبل نوشته بودند، 
اصل متن را خودشان آماده می کردند و آقایان با تغییرات جزئی امضا می کردند و 
کمپینی درون کشور راه انداخته بودند که کسی جرات نقد آن توافق را نداشته باشد.

معاون پارلمانی رییس جمهوری گفت: زمان دیکته  کردن آمریکا به ملت ما گذشته 
و اکنون ایران 2 پیشنهاد برای مذاکرات ارائه کرده زیرا آنان از برجام خارج شدند و ما 

به این توافق متعهد بودیم.

خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو 
بازگشت  زمینه  و  باید فضا  اینکه  بر  تاکید  با  مجلس 
ایران به تجارت و اقتصاد جهانی فراهم شود، گفت: 
نیستند  تحریم ها  برداشتن  آماده  هنوز  آمریکایی ها 
توافق هسته ای، صرفا  به  بازگشت  برای  آنها  و هدف 
استفاده از ظرفیت های محدود کننده توافق هسته ای 

علیه ایران است. 
»ابوالفضل عمویی« درباره مذاکرات وین که از هشتم 
تا 12 آذرماه در وین برگزار شد، گفت: مشکل اصلی این 
توافق به خروج آمریکا از توافق هسته ای برمی گردد. 
چرا که آمریکایی ها به رغم اینکه ایران به تعهدات خود 
پایبند بود، در سال 2۰18 به صورت غیرقانونی و با 
نقض قطعنامه 22۳1 شورای امنیت سازمان ملل از این 
توافق خارج شده و مانع از به نتیجه رسیدن آن شدند و 
یک سال بعد از خروج آمریکا از توافق هسته ای و بی 
عملی اروپایی ها، ایران تعهدات خود را طبق پارگراف 

26 و ۳6 توافق هسته ای کاهش داد.

 وی با اشاره به تغییر دولت در آمریکا و اعلام تمایل 
دولت جدید این کشور برای بازگشت به توافق هسته ای 
گفت: آمریکا بدون موافقت ایران نمی تواند به توافق 

هسته ای بازگردد و عضو دوباره آن شود.
اسلامی  شورای  مجلس  در  تهران  مردم  نماینده 
توافق  به  آمریکا  بازگشت  برای  ایران  شرط  مهمترین 
هسته ای را لغو تحریم هایی ذکر کرد که این کشور با 
اعمال آن مانع اجرای توافق هسته ای و انتفاع اقتصادی 

ایران از این توافق شده است.
عمویی لغو تحریم ها را مهمترین و اصلی ترین مطالبه 
ایران در مذاکرات عنوان کرد و گفت: مهترین شرط 
موفقیت مذاکرات این است که طرف مقابل سیاست 
خود را برای حفظ تحریم ها تغییر دهد. آمریکا نمی تواند 
ادعا کند تحریم ها را کنار گذاشته ولی در عمل تحریم ها 

را ادامه دهد.
خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو 
مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه لغو تحریم ها 

گفت:  بود،  مذاکرات  از  دور  این  محوری  موضوع 
جمهوری اسلامی ایران در این دور از گفت و گوها با 
هیات گسترده وارد وین شد و موضوع لغو تحریم ها را 
که در قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها هم بر آن 

تاکیدشده، به صورت جدی پیگیری کرد.
عمویی درباره پایان این دور از گفت و گوها و در پاسخ 
به این سوال که آیا طرف مقابل در پی فرسایشی کردن 
مذاکرات است، گفت: جمهوری اسلامی ایران برای 
حل مسائل اقتصادی خود راه های مختلفی را پیگیری 
ایران عضو  اینکه اخیرا شاهد بودیم که  می کند کما 
اصلی سازمان همکاری های شانگهای شد و در اجلاس 
اخیر اکو هم تلاش های موفقی داشت که از نتایج  آن 

می توان به قرارداد سواپ گازی اشاره کرد.
خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو 
با کشورهای  یادآورشد: قرارداد سوآپ گازی  مجلس 
ترکمنستان و جمهوری آذربایجان، ظرفیت های جدید 

اقتصادی در اختیار جمهوری اسلامی قرار می دهد.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

آمریکایی ها هنوز آماده برداشتن تحریم ها نیستند
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چرا برخی به سرما حساس ترند هورمون ها و سلامت پوست در زنان؛

۴ هورمونی که روی زیبایی خانم ها
 تأثیر می گذارد

هورمون ها رهبر ارکستر بدن هستند. کیفیت و کمیت هورمون ها در طول زندگی تغییر 
می کند و این تغییرات نیز تأثیر مستقیمی روی پوست و بدن ما دارند.

هورمون ها همانند پیام رسان های بیوشیمیک عمل می کنند. کیفیت خواب، رشد، تولید 
مثل، میل جنسی، مدیریت عواطف و احساسات، کنترل سوخت و ساز بدن و غیره توسط 
هورمون ها مدیریت می شوند. زمانی که سن بالا  می روند به مرور کیفیت و کمیت هورمون ها 
در بین آقایان و خانم ها تغییر می کند. در این بین تأثیر این هورمون ها در خانم ها از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است چون به دلیل عادت ماهانه بیشترین تأثیر را از تغییرات هورمونی متحمل 
می شوند. برخی از خانم ها تا قبل از یائسگی یک یا چندین بارداری را تجربه می کنند و تغییرات 
هورمونی ناشی از بارداری نیز روی ظاهر فیزیکی آن ها تأثیر مستقیم دارد. هورمون ها علاوه بر 
حفظ تعادل بدنی، روی زیبایی پوست و مو ها نیز تأثیر دارد. در ادامه به تأثیر ۴ هورمون مهم بر 

زیبایی خانم ها می پردازیم. لطفاً با ما همراه باشید.
هورمون استروژن و پروژسترون برای رطوبت رسانی

استروژن و پروژسترون مکمل همدیگر هستند. این دو هورمون زنانه از تخمدان ها و غدد فوق 
کلیوی ترشح می شوند. استروژن روی رشد سینه ها، رشد مو های زاید ناحیه تناسلی، قاعدگی 
و تخمک گذاری تأثیر می گذارد. هورمون پروژسترون نیز عادت ماهانه را تنظیم می کند. این 

هورمون ها به لطف قدرت مرطوب کنندگی که دارند در کیفیت پوست و مو ها تأثیر دارند.
با مصرف بیش از اندازه قند، بدن نمی تواند آن را هضم کند و به این ترتیب قند ها تجمع کرده 
و باعث تخریب الاستین و کلاژن می شود. در نتیجه پوست آسیب می بیند و جوانی و شادابی 

آن به خطر می افتد
میزان پروژسترون چند روز قبل از شروع قاعدگی افزایش پیدا می کند و به همین دلیل میزان 
ترشح سبوم بیشتر شده و در برخی افراد منجر به بروز جوش و آکنه می شود. در طول بارداری 
نیز هورمون های زنانه در بیشترین حد خود ترشح می شوند. غدد سباسه فعال تر می شوند و این 
مسأله نیز باعث بروز آکنه می شود و در برخی افراد نیز اثرات مثبتی به همراه دارد. به این ترتیب 
که پوستشان لطیف و درخشان می شود و مو هایشان نیز استحکام بیشتری پیدا کرده و براق 
می شوند. اما بعد از زایمان میزان هورمون ها کاهش پیدا کرده و باعث بروز تغییرات روحی روانی 

و جسمی می شوند.
با گذشت زمان و افزایش سن ترشح استروژن و پروژسترون به تدریج کاهش پیدا کرده و با 
شروع یائسگی به طور کامل متوقف می شود. در نتیجه ممکن است باعث بروز خشکی کلی 
در بدن شود. البته این مسأله در خصوص همه خانم ها اتفاق نمی افتد. علاوه براین، سوابق 
خانوادگی، بیماری یا عوامل محیطی مانند آلودگی هوا، مصرف دخانیات و غیره نیز نقش 
مهمی در ترشح هورمون ها و زیبایی پوست دارند. در خانم ها مشکلات دیگری مانند خشکی 
واژینال، خشکی و کشیدگی پوست که در عین حال باعث بیشتر شدن چین و چروک می شود 
و همچنین تغییر بافت و حجم مو ها نیز از جمله عوارض افت میزان هورمون ها است. به گفته 
برخی متخصصان یائسگی دوره ای است که پایان جوانی هورمون ها فرا می رسد و بدن خانم ها 

یک دوره جدید را آغاز می کند.
هورمون کورتیزول و التهاب پوست

مشکلات پوستی از جمله اگزما، پسوریازیس، آکنه و یا کدر شدن پوست با بالا بودن میزان 
کورتیزول در بدن بروز کرده و یا تشدید می شوند. حتماً می دانید که کورتیزول را هورمون استرس 
نیز می نامند و قرار داشتن در معرض استرس مدام روی پیری زودرس پوست تأثیر می گذارد. 
عکس این مسأله نیز صادق است. داشتن احساسات مثبت یا داشتن قدرت مدیریت استرس 
باعث کاهش ترشح کورتیزول شده و به این ترتیب به کاهش میزان التهاب پوست کمک 
می کند. علاوه براین، کنترل استرس همچنین باعث کاهش قرمزی و التهاب پوست شده و 
باعث می شود رنگ و روی تان باز شود. امروزه حتی برند های تولید کننده عطر نیز از این مسأله 
استفاده کرده اند. به این ترتیب که تأثیر رایحه روی وضعیت روحی روانی را بررسی کرده و به سراغ 
تولید محصولاتی با گل ها و رایحه هایی با قدرت آرام بخشی رفته اند. بنابراین اگر می خواهید 
پوست و مویی سالمتر و شاداب تر داشته باشید باید به دنبال روش هایی باشید تا تولید هورمون 
کورتیزول را کاهش دهید. توجه داشته باشید که هر چه میزان این هورمون در بدن تان بیشتر 

باشد پوستتان آسیب بیشتری خواهد دید.
انسولین مسئول کنترل قند خون؛ تأثیر گذار بر پوست

مصرف قند باعث ترسح انسولین بیشتر از طریق پانکراس می شود. بنابراین مصرف بیش از 
حد این ماده غذایی می تواند باعث افزایش وزن و همچنین تولید سبوم بیشتر و ضخیم شدن 
درم شود. بنابراین پوست چرب و کدر می شود و گاه سر و کله جوش ها نیز پیدا می شود. با 
مصرف بیش از اندازه قند، بدن نمی تواند آن را هضم کند و به این ترتیب قند ها تجمع کرده و 
باعث تخریب الاستین و کلاژن می شود. در نتیجه پوست آسیب می بیند و جوانی و شادابی آن 
به خطر می افتد. نتایج پژوهشی که در مجله Skin Therapy Letter به چاپ رسیده است نشان 
می دهد بین رژیم غذایی با میزان قند بالا، واسطه های هورمونی و خطر آکنه ارتباط وجود دارد. 

نتایج این پژوهش تشویقی است برای کاهش مصرف قند.

هل خواص باورنکردنی در لاغری ، سلامت و درمان بیماری ها دارد.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما مرکز مهاباد،  هل از ادویه های معطر و بسیار مفید 
برای بدن است. در طب سنتی به خواص هل اشاره زیادی شده است. هل ادویه ای 
است با طعم تند و کمی شیرین که برخی افراد طعم آن را با نعنا مقایسه می کنند. 
منشا آن هندوستان بوده اما امروزه در سراسر جهان در دسترس است. دانه، روغن و 
عصاره هل دارای خواص دارویی چشمگیری است و قرن هاست که در طب سنتی مورد 

استفاده قرار می گیرد.
۱. خواص هل برای فشار خون

هل ممکن است برای افرادی که فشار خون دارند مفید باشد. در یک مطالعه محققان 
روزانه سه گرم پودر هل به 2۰ بزرگسال که تازه مبتلا به فشار خون بالا شده اند دادند. بعد 
از 12 هفته، سطح فشار خون به طور قابل توجهی به محدوده طبیعی کاهش یافته بود. 
نتایج امیدوار کننده این مطالعه مربوط به مقادیر بالای آنتی اکسیدان های هل است. 
آنتی اکسیدان ها با کاهش فشار خون مرتبط هستند. محققان همچنین گمان می کنند 
که این ادویه به دلیل اثر ادرار آور ممکن است فشار خون را کاهش دهد، به این معنی که 
می تواند حجم ادرار را برای دفع آبی که در بدن شما جمع شده به عنوان مثال در اطراف 
قلب، افزایش دهد. ثابت شده است که عصاره هل باعث افزایش ادرار و کاهش فشار 

خون در موش صحرایی می شود.
2. خواص هل برای مقابله با سرطان

ترکیبات موجود در هل ممکن است به مقابله با سلولهای سرطانی کمک کنند. 
مطالعات روی موش ها نشان داده است که پودر هل می تواند فعالیت آنزیم های خاصی 
را که به مبارزه با سرطان کمک می کنند افزایش دهد. این ادویه می تواند توانایی سلولها 
در حمله به تومورها را افزایش دهد. محققان دو گروه از موش ها را در معرض ترکیبی 
قرار دادند که باعث سرطان پوست می شود و به یک گروه ۵۰۰ میلی گرم هل به ازای 
هر کیلوگرم )22۷ میلی گرم در هر پوند( تزریق کردند. پس از 12 هفته ، فقط 2۹٪ از 
گروهی که هل ریافت کردند به سرطان مبتلا شدند، در حالی که بیش از ۹۰٪ از گروه 
دیگر مبتلا بودند. تحقیقات روی سلولهای سرطانی انسان با ریافت هل نتایج مشابهی را 

نشان می دهد. البته قبل از ادعای قوی تر، تحقیقات انسانی بیشتری لازم است.

3. خواص هل برای مقابله با التهاب
هل سرشار از ترکیباتی است که ممکن است با التهاب مقابله کند. التهاب زمانی رخ 
می دهد که بدن شما در معرض مواد خارجی باشد. التهاب حاد ضروری و مفید است، 
اما التهاب طولانی مدت می تواند منجر به بیماری های مزمن شود. آنتی اکسیدان ها 
که به وفور در هل یافت می شود، از سلول ها در برابر آسیب محافظت می کند و از بروز 

التهاب مزمن جلوگیری می کند.
یک مطالعه نشان داد که عصاره هل در دوزهای ۵۰ تا 1۰۰ میلی گرم در کیلوگرم 
)2۳ تا ۴6 میلی گرم در هر پوند( در مهار حداقل چهار ترکیب مختلف التهابی در موش 
صحرایی موثر است. مطالعه دیگر روی موش ها نشان داد که خوردن پودر هل باعث 
کاهش التهاب کبد ناشی از رژیم غذایی حاوی کربوهیدرات و چربی می شود. اگرچه 
مطالعات زیادی در مورد اثرات ضد التهابی هل در انسان وجود ندارد، اما تحقیقات نشان 

می دهد که مکمل ها می توانند تا ۹۰٪ حالت آنتی اکسیدانی را افزایش دهند.
4. خواص هل برای معده و دستگاه گوارش

هل هزاران سال است که برای کمک به هضم غذا استفاده می شود. برای تسکین 
ناراحتی، حالت تهوع و استفراغ اغلب با سایر ادویه های دارویی مخلوط می شود. 
بیشترین خاصیت هل توانایی احتمالی آن در بهبود زخم است. در یک مطالعه، موش 
ها قبل از قرار گرفتن در معرض دوزهای بالای آسپرین برای ایجاد زخم معده ، عصاره 
های هل، زردچوبه و برگ سمبونگ را در آب گرم تغذیه کردند. این موشها در مقایسه با 

موشهایی که فقط آسپرین دریافت می کردند، زخم کمتری داشتند.
مطالعه مشابه روی موش ها نشان داد که عصاره هل به تنهایی می تواند به طور کامل 
حداقل ۵۰٪ از زخم معده جلوگیری کند یا آن را کاهش دهد. در حقیقت، در دوزهای 
12/۵ میلی گرم در کیلوگرم )۷/۵ میلی گرم در هر پوند( از وزن بدن، عصاره هل از یک 
داروی معمول ضد زخم موثرتر بود. هل ممکن است در برابر هلیکوباکتر پیلوری، باکتری 
مرتبط با ایجاد بیشتر موارد زخم معده مقاومت ایجاد کند. تحقیقات بیشتری لازم است 

تا بدانیم آیا این ادویه همان تأثیر را در زخم در انسان دارد یا خیر.
۵. خواص هل برای بوی بد دهان

استفاده از هل برای درمان بوی بد دهان و بهبود سلامت دهان و دندان یک درمان 
قدیمی است. در بعضی از فرهنگ ها، تازه کردن نفس با خوردن هل بعد از غذا معمول 
از این ادویه در یکی از محصولات خود   Wrigley است. حتی تولید کننده آدامس
استفاده می کند. دلیل اینکه هل می تواند تازگی نفس منجر شود مربوط به توانایی آن 

در مبارزه با باکتری های شایع دهان می باشد.
یک مطالعه نشان داده که عصاره های هل در مبارزه با پنج باکتری موثر در ایجاد حفره 
در دندان موثر است و از رشد باکتری جلوگیری می کند. عصاره هل می تواند تعداد 
باکتریهای موجود در بزاق را ۵۴٪ کاهش دهد. با این حال، همه این مطالعات در لوله 
های آزمایش انجام شده است و مشخص نیست که برای انسان چگونه عمل خواهد کرد.

6. خواص هل برای عفونت و مقابله با باکتری ها
هل همچنین دارای اثرات ضد باکتری در خارج از دهان است و ممکن است عفونت ها 
را درمان کند. تحقیقات نشان می دهد که عصاره های هل و روغنهای ضروری ترکیباتی 
دارند که با چندین نوع ژنتیکی )سویه( مشترک باکتریها مقابله می کنند. یک مطالعه 
آزمایش لوله ای تأثیر این عصاره ها را روی گونه های ژنتیک های مقاوم به دارو کاندیدا، 
مخمری که می تواند باعث عفونت های قارچی شود، بررسی کرد. عصاره ها قادر به 
جلوگیری از رشد برخی از ژنتیک ها به میزان ۰.۳۹-۰.۵۹ اینچ )۰.۹۹-1.۴۹ سانتی 

متر( بودند.
تحقیقات اضافی و بیشتر در لوله آزمایش نشان داد که روغنهای ضروری و عصاره های 
و   E. coli علیه  استاندارد  داروهای  از  بیشتر  اوقات  گاهی  و  اندازه  همان  به  هل 
استافیلوکوک، باکتریهایی که می توانند مسمومیت غذایی را ایجاد کنند، موثرتر هستند. 
مطالعات لوله آزمایشگاهی همچنین نشان داده است که روغنهای ضروری هل با 
باکتری سالمونلا که منجر به مسمومیت غذایی می شود و کمپیلوباکتر که در التهاب 
معده نقش دارد مبارزه می کنند. مطالعات موجود در مورد اثرات ضد باکتریایی هل تنها 
بر روی گونه های جدا شده )ایزوله شده( باکتری در آزمایشگاه ها را بررسی کرده است.

بنابراین، شواهد در حال حاضر به اندازه کافی قوی نیستند تا بتوانند ادعا کنند که این 
ادویه همان تأثیر را در انسان دارد.

7. خواص هل برای بهبود تنفس
ترکیبات موجود در هل می تواند به افزایش جریان هوا در ریه ها و بهبود تنفس کمک 
کند. هل هنگامی که در رایحه درمانی استفاده می شود، می تواند بویی نیروزا را ایجاد 
کند که توانایی بدن شما را برای استفاده از اکسیژن در هنگام ورزش افزایش می دهد. 
یک مطالعه از گروهی از شرکت کنندگان خواسته است که روغن ضروری معطر هل را به 
مدت یک دقیقه قبل از راه رفتن روی تردمیل به فواصل 1۵ دقیقه استنشاق و بو کنند. 
میزان جذب اکسیژن در این گروه به طور قابل توجهی بیشتر از گروه کنترل بود. )گروه 

کنترل از شرکت کنندگانی تشکیل شده است که درمان آزمایشی را دریافت نمی کنند(
راه دیگری که هل ممکن است باعث بهبود تنفس و استفاده از اکسیژن شود، شل 
کردن راه هوایی شماست. این ممکن است به ویژه برای درمان آسم مفید باشد. یک 
مطالعه بر روی موش و خرگوش نشان داد که تزریق عصاره هل می تواند باعث شل کردن 
راه عبوری هوای گلو شود. اگر این عصاره در افراد مبتلا به آسم هم نیز همین اثر مشابه 
را داشته باشد، ممکن است از محدود شدن مجاری هوایی ملتهب آنها جلوگیری کرده 

و تنفس آنها را بهبود بخشد.
8. خواص هل برای ریه

ترکیبات موجود در هل می تواند به افزایش جریان هوا در ریه ها و بهبود تنفس کمک 
کند. هل هنگامی که در رایحه درمانی استفاده می شود، می تواند بویی نیروزا را ایجاد 

کند که توانایی بدن شما را برای استفاده از اکسیژن در هنگام ورزش افزایش می دهد.
یک مطالعه از گروهی از شرکت کنندگان خواسته است که روغن ضروری معطر هل را 
به مدت یک دقیقه قبل از راه رفتن روی تردمیل به فواصل 1۵ دقیقه استنشاق و بو کنند. 
میزان جذب اکسیژن در این گروه به طور قابل توجهی بیشتر از گروه کنترل بود. )گروه 
کنترل از شرکت کنندگانی تشکیل شده است که درمان آزمایشی را دریافت نمی کنند(. 
راه دیگری که هل ممکن است باعث بهبود تنفس و استفاده از اکسیژن شود، شل کردن 

راه هوایی شماست. این ممکن است به ویژه برای درمان آسم مفید باشد.
یک مطالعه بر روی موش و خرگوش نشان داد که تزریق عصاره هل می تواند باعث شل 
کردن راه عبوری هوای گلو شود. اگر این عصاره در افراد مبتلا به آسم هم نیز همین اثر 
مشابه را داشته باشد، ممکن است از محدود شدن مجاری هوایی ملتهب آنها جلوگیری 

کرده و تنفس آنها را بهبود بخشد.
9. خواص هل برای سلامتی

هل علاوه بر مزایای ذکر شده در سلامتی، از راه های دیگر نیز ممکن است برای 
سلامتی شما مفید باشد. مطالعات انجام شده بر روی موش ها نشان داده است که 
مقادیر بالای آنتی اکسیدان در این ادویه می تواند از بزرگ شدن کبد و اضطراب جلوگیری 

کند و حتی به کاهش وزن کمک کند:
۱۰. خواص هل محافظت از کبد

عصاره هل ممکن است باعث افزایش سطح آنزیم های کبدی ، تری گلیسیرید و 
کلسترول شود . آنها همچنین ممکن است از بزرگ شدن کبد و وزن کبد ، که خطر ابتلا 

به بیماری کبد چرب را کاهش می دهد جلوگیری کنند.
۱۱. خواص هل برای اضطراب

یک مطالعه برروی موش نشان می دهد که عصاره هل ممکن است از رفتارهای 
اضطراب آور جلوگیری کند. این ممکن است به این دلیل باشد که سطح پایین آنتی 

اکسیدان در خون با ایجاد اضطراب و سایر اختلالات خلقی ارتباط دارد.
۱2. خواص هل برای لاغری

یک مطالعه بر روی 8۰ زن مبتلا به دیابت که دارای اضافه وزن و چاقی بودند نشان داد 
که بین هل و دور کمر رابطه وجود دارد. با این حال، مطالعاتی که بر روی موش در مورد 
کاهش وزن واین ادویه انجام شد نتایج قابل توجهی را پیدا نکرده است. تعداد مطالعات 
در مورد ارتباط بین هل و این مزایای بالقوه محدود است و بیشتر روی حیوانات انجام 
شده است. بعلاوه، دلایلی که این ادویه چرا باعث بهبود سلامت کبد، اضطراب و وزن 

می شود، مشخص نیست.

۱2 خاصیت بی نظیر هل؛

آشنایی با انواع چای و خواص آن ها خواص هل برای سلامتی و درمان بیماری ها

چای در انواع رنگ ها و حالت ها وجود دارد، علت اصلی تفاوت رنگ انواع چای، در 
میزان اکسیداسیون آن ها است که پس از جدا شدن برگ آن از ساقه آغاز می شود و 

میزان آن بستگی به نوع فرآوری به عمل آمده در مورد برگ چای دارد.
و خشک  )تخمیر(  فرآوری  از رسیدن، چیده،  بعد  برگ های چای  به طورکلی، 
می شود و بسته به میزان فرآوری نوع و خواص چای فرق می کند. اگر برگ چای را 
پس از چیدن پژمرده کرده و غلتک بزنند و سپس خشک کنند، برگ چای سیاه 
می شود. اما اگر برگ ها را بخار دهند و سپس خشک کنند، چای سبز و اگر فرآوری 
ضعیف تر و بدون تخمیر انجام شود، چای سفید یا اورلانگ )نوعی چای تایلندی( به 

دست می آید.
 چای سفید؛ پرخاصیت ترین

هم اکنون چای سفید، تولید پایین و قیمت بالایی دارد. برگ های این چای در اصل 
جوانه های کرک دار نقره ای رنگ گیاه چای است که قبل از آن که به طور کامل باز 
شود، چیده و، چون تخمیر یا فرآوری نمی شود، تمام خواص خود را حفظ کرده و در 
مقایسه با چای سبز کافئین کمتری دارد، ولی بیشترین مقدار آنتی اکسیدان را دارد 
و در حفاظت از بدن در برابر بیماری ها موثرتر بوده و از نظر خواص دیگر از چای سبز 
قوی تر است. مزه این چای از سایر چای ها لطیف تر و ملایم تر بوده و به دلیل »تئین« 

)ماده ای شبیه به کافئین( برخلاف چای سیاه اغلب اعتیادآور نیست.
 چای سبز؛ از واقعیت تا تبلیغ؟

مطالعات نشان داده است چه در کشت سلول و چه روی افراد مطالعه شده، خواص 
آنتی اکسیدانی چای سبز بسیار بالاتر از چای سیاه است، چراکه تخمیر کمتری 
روی برگ های آن انجام می شود و خواص ضدسرطانی آن ثابت شده است، اما این 
که چای سبز خاصیت لاغرکنندگی دارد یا نه، باید بگوییم مطالعات مختلف نشان 
داده مصرف چهار فنجان چای سبز در روز می تواند به نوعی سوخت بافت چربی را 
تحریک کند. البته این خاصیت زیاد و چشمگیر نیست و نمی توان حتی برای کاهش 
وزن کم هم روی آن حساب کرد. در نتیجه، تمام تبلیغات در خصوص لاغری با چای 
سبز فریب است و هیچ دانشی پشت آن نیست و به این خیال نباشید که چای سبز 

معجزه کرده، شما را خوش هیکل و لاغر می کند.
این را هم بدانید اگر چه چای سبز در مقایسه با چای سیاه کافئین کمتری دارد، 
اما با این حال حاوی این ماده است و خانم های باردار، شیرده و افرادی که ناراحتی 
اعصاب دارند و آن هایی که ضربان قلبشان نامنظم است، بهتر است در مصرف آن 
زیاده روی نکنند. مصرف این چای همچون چای سیاه به همراه غذا جذب روی، 

آهن و کلسیم را کاهش می دهد.
 این چای باید حداقل پنج تا ده دقیقه دم بکشد تا ترکیبات مفید آن خارج شود 
و اگر هم مدت زمان دم کشیدن بیشتر شود، مواد قابض آن رها می شود و اگر در 
مصرف آن زیاده روی شود، باعث دفع زیاد آب از بدن و خشکی مدفوع و یبوست 

می شود. 
چای ترش لاغر می کند؟

به چای ترش، چای مکه یا چای قرمز هم می گویند. این چای با چای سفید، سبز 
و سیاه هم خانواده نیست. معروفیت اصلی این چای ترکیبی در آن است که سبب 
کاهش فشارخون می شود. همچنین می تواند قند خون را کنترل کرده، موجب تمدد 
اعصاب و جریان بهتر خون شود، از حرارت کبد بکاهد و به سبب ویتامین C، مقوی 
سیستم ایمنی بدن است. اما آیا این چای لاغر می کند؟ واقعیت این است که چای 
قرمز، حاوی ماده ای است که می تواند از جذب کربوهیدرات بکاهد، اما نمی تواند 
به تنهایی سبب لاغری شود. این چای در کنار رژیم غذایی و تحرک می تواند یک 

نوشیدنی رژیمی و کم کالری باشد. 
نکته مهم آن که زنان باردار، شیرده، افرادی که قصد بارداری دارند، کسانی که 
از قرص ضدبارداری استفاده می کنند و زنان یائسه ای که تحت هورمون درمانی 
هستند، باید با نظر پزشک از این چای استفاده کنند؛ چرا که این چای سطح 
استروژن بدن را دستخوش تغییرات می کند. همچنین افرادی که قند و فشار خون 
پایینی دارند باید در مصرف این نوشیدنی احتیاط کنند تا دچار رخوت و سستی 

نشوند.
 چای کیسه ای = خاکه چای + رنگ + اسانس

می آید،  عمل  به  زودتر  و  است  بیشتر  کیسه ای  چای  دادن  رنگ  سرعت  چون 
محبوبیت زیادی در میان افراد دارد. اما باید بدانید پس از آن که برگ های چای 
خشک شد، آن را الک کرده و خاکه چای که احتمال دارد به همراه دست و پای 
مهمانانی ناخوانده باشد برای تولید چای کیسه ای مورد استفاده قرار می گیرد. برای 
رنگ دهی بهتر و فوری هم به خاکه چای، رنگ و اسانس اضافه می کنند و برای 
جلوگیری از پاره شدن کیسه کاغذی چای از موادی استفاده می شود که گرچه ضرر 
چندانی ندارد، اما ممکن است مصرف طولانی مدت آن سبب آسیب به بدن شود. 
این را هم بدانید چای کیسه ای اگر در تماس با آب جوش کمتر از ۳۰ ثانیه رنگ دهد، 
مصنوعی ترین چای است، چرا که اگر همین میزان چای طبیعی را در کیسه بریزید و 
در آب جوش قرار دهید، ده دقیقه طول می کشد رنگ زرد مایل به نارنجی ایجاد کند. 
در نتیجه، چای فله ای یا کیسه ای سبز و سیاه با طعم و رنگ قوی و فوری بدون شک 

حاوی مواد افزودنی شیمیایی و زیانبار است.
 چای سیاه بهاره باکیفیت تر است

چای برگی با تکه های بزرگ در مقایسه با چای پودری و ریز کیفیت و خواص بیشتری 
دارد. به گفته کارشناسان، برخی چای  های کله مورچه  ای و باروتی که به عنوان 
مرغوب ترین چای شناخته شده حاوی رنگ و اسانس است.  خوب است بدانید چای 
در سه فصل بهار و تابستان و پاییز چیده می شود. هر چه از بهار به فصل زمستان 
نزدیک تر شویم، قسمت های چوبی برگ بیشتر و از کیفیت چای کاسته می شود. 
مرغوب ترین و خوش عطر ترین چای، مربوط به چای بهاره است. تا حد امکان از 
مصرف چای عطری اجتناب کنید، چرا که مواد طعم دهنده موجود در این محصولات 
شیمیایی و به دلیل آن که مصرف این نوشیدنی طی روز زیاد است، مواد سنتزی 
 ـمحصول  بیشتری وارد بدن شده و تهدید کننده سلامت می شود. در مورد یخ چای 
 ـهم بدانید به گفته متخصصان، حجم زیادی از  جدیدی که این روز ها روانه بازار شده 
یخ چای های حاضری را آب و شکر تشکیل می دهد و آنتی اکسیدان های موجود در 

یک بطری یخ چای آماده به مراتب کمتر از یک لیوان چای دم کرده خانگی است.
چای ارگانیک؛ داریم یا نداریم؟

با  ارگانیک  نام  با  چای  بزرگ  فروشگاه های  و  نمایشگاه ها  برخی  در  روز ها  این 
قیمت های بالا به فروش می رسد، اما سوال اصلی آن که تا چه حد می توان به ارگانیک 
بودن چای اطمینان کرد؟ چای با عبارت ارگانیک در مزرعه هایی کشت می شود که 
از کود و سم بسیار کمی در پرورش آن استفاده می شود که بهتر است آن را یک چای 
سالم تا ارگانیک در نظر بگیریم؛ چرا که چای ارگانیک شرایط رشد خاص و ویژه ای 
دارد و هر تولید کننده ای نمی تواند از عهده آن برآید و تولید این چای هم اکنون در 
کشورمان بسیار محدود است.  اما چای سالم مجوز دار چه ویژگی هایی دارد؟ چای 
سیاهی است که حداقل سموم را داراست و تنها از برگچه های جوان بالایی ساقه 
چای که سالم تر است، استفاده می شود و در آن از برگ های پایینی که پیر و کهنه 
بوده و فنول و سفیدک زیادتری دارد و باعث پایین آمدن کیفیت چای می شود، خبری 
نیست. این برگ ها، چون در مقایسه با برگ های چای معمولی کمتر و محدودتر 
است باعث افزایش قیمت محصول نهایی می شود.  معمولا طعم چای سالم از چای 
معمولی کمی تلخ و گس تر است، چرا که ترکیبات چوبی برگچه های جوان کمتر، ولی 
تانن و آنتوسیانین یعنی عامل طعم گس و تلخ آن بیشتر است، با این مزیت که قدرت 
آنتی اکسیدانی زیادتری دارد. این چای به دلیل دارا بودن برگ های جوان باید مدت 
زمان بیشتری داخل آبجوش روی حرارت قرار گیرد تا به رنگ مورد نظرمان نزدیک تر 
شود.  این را هم بدانید چای به دلیل آن که در بدن به تولید اسیداوریک و اگزالات 

کمک می کند برای مبتلایان به نقرس و سنگ کلیه محدودیت مصرف دارد.
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مدیرکل هنرهای نمایشی خبر داد

حمایت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی
 از هنر نمایش قم

مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: وزارت فرهنگ با 
مشارکت در توسعه زیرساخت های هنری استان و تولید نمایشنامه های دینی از هنر 

نمایش قم حمایت می کند.  
قادر آشنا در حاشیه برگزاری بیست ودومین جشنواره استانی تئاتر قم در گفت وگویی 
با اشاره به مطالبه جدی اهالی فرهنگ و هنر قم برای تقویت زیرساخت های فرهنگی و 
هنری استان، گفت: قطعاً رویکرد دولت مردمی آیت الله رئیسی، اجرای عدالت و نگاه به 
استان های کم برخوردار و مناطق محروم و تقویت فرهنگ و هویت ایرانی اسلامی است.
و  استانی  حمایت های  بدون  هنری  و  فرهنگی  زیرساخت های  توسعه  افزود:  وی 

کشوری محقق نخواهد شد.
مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: طبیعتاً وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی از توسعه زیرساخت های فرهنگی و هنری حمایت می کند و ما 
نیز به عنوان اداره کل تخصصی وزارتخانه که در حوزه اجرا و تولید نمایش فعالیت داریم، 

از این موضوع حمایت می کنیم.
آشنا افزود: اداره کل هنرهای نمایشی در دوسال گذشته تلاش کرده از تئاتر حمایت 

کند و این حمایت ها تداوم خواهد داشت.
وی همچنین در خصوص اینکه چه برنامه ای برای تقویت جایگاه تئاتر قم به عنوان 
قطب تئاتر دینی کشور دارید، گفت: بنده به مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم هم 
اعلام کردم از تولید نمایشنامه های معناگرا و با محتوای دینی، ارزشی و انقلابی حمایت 

می کنیم.
مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: مقرر شد هنرمندان 
توانمند و شاخص استان شناسایی و از تولید نمایشنامه های دینی  که قابلیت اجرا داشته 

باشند، حمایت شود.
آشنا همچنین در خصوص مهم ترین برنامه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای رونق 
گرفتن هنرهای نمایشی و سالن های نمایش در دوران پساکرونا، گفت: با دستور اکید 
دکتر اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حال تقویت تئاتر استان ها هستیم و ۵۰ 

درصد هزینه تولید آثار را به استان ها اختصاص دادیم.
مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: سیاست های فرهنگی 
وزارتخانه با قوت و شدت به دنبال تمرکززدایی از پایتخت است و تلاش می کنیم در حوزه 

هنرهای نمایشی، وضعیت با نشاط و مفرحی را برای رونق گرفتن تئاتر ایجاد کنیم.
 

از سوی ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( صورت گرفت؛ 

اهداء چهل دستگاه ویلچر به معلولین قمی 
در قالب طرح مثبت حرکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( چهل دستگاه ویلچر 

بین معلولین زیر1۴ سال قم توزیع شد.
دکتر مهدی پهلوانی مدیر کل بهزیستی استان قم در این مراسم که با حضور دکتر 
گروسی معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم ، امیدیان مدیرستاد اجرایی 
)شعبه قم ( و جمعی از خانواده معلولین برگزار شد ، ضمن اعلام این خبر با اشاره به 
تفاهمنامه ستاد اجرایی فرمان امام و سازمان بهزیستی افزود:  ستاد اجرایی نسبت به 
تأمین و اهدای ٢٧ هزار ویلچر بین معلولین سراسر کشور متعهد شده که این ویلچرها 
به تدریج در اختیار معلولانی که توسط بهزیستی و بنیاد ١۵ خرداد ستاد اجرایی فرمان 
امام شناسایی می شوند، توزیع میگردد و  اولویت توزیع در وهله ی اول با افرادی است که 

توانایی خرید ویلچر نداشته باشند.
پهلوانی افزود : فاز نخست طرح "مثبت حرکت" بنیاد ١۵ خرداد ستاد اجرایی فرمان 
امام برای تأمین ویلچر معلولان مناطق کم برخوردار کشور از هفته پیش آغاز شد که در 
این مرحله 2۵۰۰ ویلچر با هزینه ۵ میلیارد تومان بین معلولان توزیع و اهدا خواهد شد و 
امروز هم با حضور مسولین محترم ستاد در استان قم چهل دستگاه ویلچر بین معلولین 

زیر 1۴ سال استان قم توزیع شد.
مدیر کل بهزیستی استان قم ضمن تقدیر از حمایتهای ارزنده ستاد اجرایی در مدت 
شیوع بیماری کرونا خاطرنشان کرد:  باتوجه به تنگناهای سخت اقتصادی و شرایط 
ایجاد شده در اثر کرونا، کمکهای دولتی و غیردولتی توسط سایر دستگاهها، سازمانها و 
صنوف ، خیرین و...  می تواند شرایط سختی که برای جامعه هدف سازمان بهزیستی 

وجود دارد را تا حد محدودی بهبود ببخشد. 
وی افزود: همانطور که مقام معظم رهبری در روز جهانی افراد دارای معلولیت فرمودند 
که مسئول حقیقی کمک به معلولان فقط سازمان بهزیستی نیست بلکه همه مردم 
بخشهای دولتی و غیردولتی و سازمانهای انقلابی هستند، امید است که شاهد ادامه 

کمکهای مجموعه هایی مانند ستاد اجرایی و سایر دستگاهها در این زمینه باشیم.
دکتر گروسی معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم هم طی سخنانی 
کوتاه ضمن تقدیر از خدمات بهزیستی و ستاد اجرایی با اشاره به اهمیت خدمت به 
جامعه هدف بهزیستی همگرایی و همکاری دستگاههای مختلف همچون بهزیستی و 

ستاداجرایی را ستود و خواستار توسعه و استمرار خدمات اینچنینی شد.

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد :

برگزاری دوره های آموزشی مدیریت 
صحنه حوادث جاده ای

گفت  قم   استان  ای  جاده  ونقل  حمل  و  راهداری  کل  اداره  ونقل  حمل  معاون 
:درراستای امداد رسانی به موقع و موثر و همچنین جلوگیری از تشتت و موازی کاری 
درصحنه حوادث جاده ای ، دوره های اموزشی مدیریت و فرماندهی صحنه حوادث  
برونشهری در استان قم عملیاتی شد . حمید سالاری با اعلام این خبر اظهارداشت : 
این دوره ها پیرو دستورالعمل یکپارچه سازی مدیریت صحنه تصادف در مصوبه نشست 

11۴ کمیسیون ایمنی راهها مورخه 1۳۹۹/12/2۴به مرحله اجرا درآمده است .
سالاری مه افزود : طی این  دوره ها نسبت به آموزش نحوه مدیریت و فرماندهی صحنه 
حوادث جاده ای جهت دستگاههای امداد رسان جاده ای شامل پلیس راه ، راهداری و 
حمل ونقل ، اورژانس ، مدیریت بحران ، هلال احمر ، آتش نشانی ، امداد خودرو اقدام 
می شود . وی با یادآوری این مهم که دوره های مذکور از آذرماه سالجاری آغاز شده ، 
توضیح داد : دراین دوره ها ضمن تاکید بر آنکه مدیریت و فرماندهی صحنه درحوادث  
جاده ای به عهده پلیس راه است نسبت به دیگر آموزشهای موضوعه مانند : تشخیص 
نوع و کدبندی حادثه ، نحوه چیدمان خودروهای امدادی پیرامون صحنه ، اطفا حریق ، 

کمکهای اولیه ، رفع انسداد محور و...توسط مربیان مربوطه اقدام می شود .
و  آموزشی مدیریت  زمانی دوره های  بازه  به  این خبر  از  سالاری دربخش دیگری 
فرماندهی صحنه حوادث جاده ای پرداخت و تصریح کرد : براساس تمهیدات به عمل 

آمده این دوره ها از اول آذرماه آغاز و می باید تا پایان دی ماه سالجاری به پایان رسد .
معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم متذکر شد 
: پس از پایان دوره های آموزشی ، جهت هماهنگی اجرایی دستگاههای ذی ربط ، 

نسبت به برگزاری رزمایشی مشترک در1۵ بهمن ماه امسال اقدام خواهد شد .
حمید سالاری از جمله ویژگی های این دوره از آموزشهای مدیریت و فرماندهی صحنه 
حوادث جاده ای به نحوه آشنایی با نوع صحنه حادثه اشاره و افزود : دراین دوره ها ، 
شرکت کنندگان با نحوه کدبندی صحنه حوادث  براساس مشاهدات میدانی وارزیابی 

میزان خسارات وارده ، جهت اعلام به دستگاههای امدادی آشنا می شوند .
 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  خواستارشد :

توجه ویژه در تقویت مراکز هنری استان قم
مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از پلاتوی در حال احداث 

مجموعه تالار فرهنگ و هنر قم بازدید کرد.  
 قادر آشنا  روز جمعه در حاشیه برگزاری جشنواره استانی تئاتر قم به همراه سید 
موسی حسینی کاشانی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، ابوالقاسم مقیمی معاون 
هماهنگی امور زائرین استانداری قم، حسن دلیر معاون امور هنری اداره کل و علی 
فرحناک مدیرعامل انجمن هنرهای نمایشی استان از پلاتوی در حال احداث مجموعه 

تالار فرهنگ و هنر قم بازدید کرد.
کمبود  به  اشاره  با  بازدید  این  در  قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
زیرساخت های هنری در قم، خواستار توجه ویژه در تقویت مراکز هنری استان شد و 
گفت: تلاش داریم با احداث دو پلاتو در مجموعه تالار فرهنگ و هنر، بخشی از نیاز 

هنرمندان تئاتر قم را برای اجرا و تمرین برطرف کنیم.
وی با تأکید بر اینکه احداث این دو پلاتوی نمایش در مجموعه تالار فرهنگ و هنر 
نیازمند مساعدت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است، ابراز امیدواری کرد که با حمایت 
ویژه مدیرکل هنرهای نمایشی، دغدغه مالی احداث این پلاتو برطرف شود و از دوران 

مدیریت ایشان، یادگار ارزشمندی برای هنرمندان قم باقی بماند.

دبیر قرارگاه فرهنگی ۱9 دی:

 بیش از ۲ هزار نفر در قم آموزش
 امر به معروف دیدند 

دبیر قرارگاه فرهنگی 1۹ دی گفت:به دو هزار و ۵۰۰ نفر آموزش امر به معروف ونهی از 
منکر با روش های اقناعی و جدید داده شد. 

از خطبه های نماز جمعه قم گفت: قرارگاه  سرهنگ کبیری  در سخنرانی پیش 
مجازی،  فضای  و  رسانه  فرهنگی،  اجتماعی،  کارگروه های  در  دی   1۹ فرهنگی 
تشکل های مردمی، اشراف اطلاعاتی، کارگروه محرومیت زدایی اقدامات سلبی و 
ایجابی فعال است و سالم سازی محلات با مشارکت اهالی محل، ایجاد خانه های سبز و 

اعتماد و اقدامات مشاوره و تحکیم خانواده را دستور کارخود دارد.
او با بیان این  که این قرار گاه در ۹ محور در کارگروه اجتماعی و با حضور دستگاه ها 
ونهاد های انقلابی فعال است، سالم سازی محلات، مراکز تحکیم خانواده، آموزش 
سبک زندگی ایرانی- اسلامی، امر به معروف و نهی از منکر، مبارزه با بی حجابی، رفع 

مشکلات محلات آسیب پذیر را از مهمترین اقدامات این کارگروه عنوان کرد.
سرهنگ کبیری از ایجاد مراکز خانه سبز به عنوان مراکز مشاوره و تحکیم خانواده 
در 6۰ محله خبر داد و افزود: این اقدامات مشاوره با محوریت مساجد و با پشتیبانی و 

حمایت ۴ مرکز و با همکاری اهالی این محلات برگزار شده است.
دبیر فرهنگی قرارگاه 1۹ دی  افزود: برگزاری کارگاه همسر داری در 8۰۰ کارگاه، 
مشاوره پیش از ازدواج در ۵۰۰ کارگاه، 2۰۰ کارگاه پیشگیری از طلاق، هزار کارگاه فرزند 
پروری و انجام مشاوره به یک هزار نفر را از مهم ترین موضوعات آموزش داده شده در 

کارگروه سبک زندگی ایرانی اسلامی عنوان کرد.
او به آموزش 2 هزار و ۵۰۰ نفر از اهالی محلات برای امر به معروف و نهی از منکر 
اشاره کرد وگفت:این افراد با سبک جدیدی امر به معروف و نهی از منکر آموزش دیده 
اند و تاکنون در ۳2 منطقه محلی قم حضور داشته اند که دعوت زبانی به حجاب، با 
شیوه های اقناعی، پویش محلی، برپایی موکب و تقدیر از فروشندگان واحد های صنفی 

در زمینه حجاب در زمینه ترویج و تشویق به حجاب انجام شده است.
سرهنگ کبیری با اشاره به  فعالیت 1۰۰ مسجد، 2۰۰ مدیر محله، ۴۰ گروه تبلیغی، 
8۳ خانه نیکوکاری، و ۴ کانون فرهنگی و تمام پایگاه های بسیج  افزود: شناسایی 11 
منطقه آسیب پذیر، اخذ تعهد انتظامی از ۷ هزار موردناهنجاری و مخدوش کننده نظم 
جامعه، کشف مشروبات الکلی، دستگیری افرادی که مجالس نامناسب برپا کرده بودند  

از اقدامات صورت گرفته در این بخش است.
دبیر فرهنگی قرارگاه 1۹ دی با بیان این که در موضوع پیشگیری ومقابله با اعتیاد با 
رویکرد توانمند سازی و آموزشی در ۳۰ خانه اعتماد، 6۰ مورد مشاوره فردی، ۳۰۰ اعزام 

به کم.پ، و 2۵۴ مورد بحث های صیانتی صورت گرفته است.

مدیر مرکز قرآن و حدیث آستان مقدس حضرت معصومه)س(  خبرداد:

برگزاری دوره های قرآن و عترت
 در مساجد قم 

مدیر مرکز قرآن و حدیث آستان مقدس حضرت معصومه)س( از اجرای طرح چلچراغ 
با هدف ارائه آموزش های قرآن و عترت به عموم مردم در مساجد استان قم خبرداد. 

حجت الاسلام سید احمد مشرف از برگزاری نشست مشترک مدیران قرآنی مسجد 
مقدس جمکران، دارالقرآن سازمان تبلیغات اسلامی، امور قرآنی سازمان اوقاف و امور 
خیریه و اداره های فرهنگ و ارشاد اسلامی و کانون های فرهنگی مساجد با حضور 
قاریان و اساتید مرکز قرآن و حدیث آستان مقدس بانوی کرامت به منظور هماهنگی برای 

اجرای مجدد طرح چلچراغ در مساجد استان قم خبر داد.
وی افزود: طرح چلچراغ، طرحی است که در قالب آن قاریان و اساتید مرکز قرآن و 
حدیث حرم مطهر آموزش های قرآنی را در سطح مساجد استان قم برای عموم مردم 
به صورت جلسات قرآنی هفتگی ارائه می دهند، تا مردم در قالب این جلسات قرآنی با 
معارف قرآن و عترت آشنا شوند. مدیر مرکز قرآن و حدیث آستان مقدس بانوی کرامت 
تصریح کرد: این جلسات قرآنی به صورت هفتگی با حضور قاریان و اساتید مرکز قرآن و 
حدیث حرم مطهر در مساجد سطح شهر قم برگزار می شود. وی از همکاری کانون های 
فرهنگی و هنری مساجد در این طرح خبرداد و گفت: این طرح با محوریت قاریان و 

استادان مرکز قرآن و حدیث در مساجد و با هم افزایی نهادهای قرآنی برگزار می شود.
مشرف از اجرای طرح »من قرآن را دوست دارم« در اعتاب مقدس ایران اسلامی یاد 
کرد و افزود: قاریان و استادان قرآنی در قالب طرح چلچراغ می توانند عموم مردم را با 

طرح » من قرآن را دوست دارم« آشنا کنند.
وی یادآور شد: ترویج فرهنگ قرآن و عترت در مساجد از مهم ترین اهداف برگزاری 

طرح چلچراغ در مساجد استان قم است.
 

رئیس پلیس فتا استان قم هشدار داد:

نرم افزارهای ناشناس بر روی گوشی 
نصب نکنید

رئیس پلیس فتا استان قم گفت: کاربران می بایست از نصب هرگونه نرم افزار از منابع 
ناشناس خودداری کنند.

همراه  تلفن  گوشی های  دارندگان  و  کاربران  اظهارداشت:  موالی  علی  سرهنگ 
هوشمند می بایست قبل از پاسخ به هرگونه درخواست  ناشناس و یا نصب هرگونه نرم 
افزار بر روی تلفن همراه خود به این نکته توجه کنند که کلاهبرداران سایبری می تواند 
از این طریق با فریب و مهندسی اجتماعی اقدام به نفوذ و برداشت اطلاعات مهم و 

حساس آنها از داخل گوشی تلفن همراه کنند.
رئیس پلیس فتا قم گفت:یکی از این ملاحظات و نکات حفاظتی استفاده از تایید 
ایمیل های  اجتماعی،  شبکه های  در  کاربری  حساب های  تمامی  در  مرحله ای  دو 

الکترونیک و حساب بانکی است.
وی ابراز داشت: عدم توجه به تبلیغات فریبنده و عدم پر نمودن فرم های ناشناسی که 
از آنها درخواست ثبت اطلاعات کارت بانکی و یا سایر مشخصات حساب های بانکی را 

می کنند، می تواند در پیشگیری از وقوع برداشت های غیر مجاز از حساب موثر باشد.
سرهنگ موالی تصریح کرد: کاربران می بایست از نصب هرگونه نرم افزار از منابع 
ناشناس خودداری کنند و به این گونه تبلیغات خصوصاً در شبکه های اجتماعی نظیر 
تلگرام به هیچ عنوان توجه نکنند. رئیس پلیس فتا استان خاطرنشان کرد: در خرید 
اینترنتی نیز تنها از فروشگاه های دارای مجوز نماد اعتماد الکترونیک استفاده کرده 
و قبل از خرید از صحت مشخصات، آدرس فیزیکی و شماره تماس صاحب فروشگاه 

اطمینان حاصل کنند.
  

معاون گردشگری قم خبرداد

موافقت با ایجاد یک دفتر خدمات مسافرتی 
معاون گردشگری قم از موافقت اولیه با ایجاد یک دفتر خدمات مسافرتی در استان 

خبر داد. 
دفاتر  فنی  کمیسیون  در  کرد:  اظهار  قم  گردشگری  نصراصفهانی،معاون  مهدی 
خدمات مسافرتی استان با یک درخواست ایجاد  دفتر خدمات مسافرتی موافقت و با دو 
درخواست نیز به علت  انطباق نداشتن با آیین نامه دفاتر خدمات مسافرتی مخالفت شد.
او با اشاره به برگزاری منظم کمیسیون فنی دفاتر خدمات مسافرتی استان افزود: این 
کمیسیون به منظور رسیدگی به درخواست متقاضیان بند )ب( دفاتر خدمات مسافرتی 

و بررسی صدور مجوز های جدید برگزار می شود.
نصر اصفهانی با بیان این که رسیدگی به شکایت مسافران از دفاتر خدمات مسافرتی 
از دیگر وظایف کمیسیون فنی دفاتر است، گفت: در این کمیسیون سعی می شود به 

صورت عادلانه به شکایات مردم رسیدگی شود.
او تصریح کرد: درخواست معاونت گردشگری استان از شهروندان این است، برای 
مسافرت به دفاتر خدمات مسافرتی دارای مجوز مراجعه کنند تا  هنگام پیدایش هرگونه 

مشکل در این زمینه بتوانند به مراجع ذی صلاح و مرتبط رجوع کنند.
 

با پیام آیت الله نوری همدانی صورت گرفت:

 تجلیل از فعالان نماز سپاه قم
نخستین همایش نماز سپاه علی ابن ابیطالب )ع( قم با تجلیل از فعالان پاسدار عرصه 

نماز و پیام آیت الله نوری همدانی برگزار شد.
آیت الله نوری همدانی در پیامی به این همایش که فرماندهان، برخی ائمه جماعات، 
کارکنان و سربازان سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( قم حضور داشتند، نماز را دارای 
جایگاه رفیع و بلند دانست و گفت: باید نماز را آن گونه که لازم است بشناسیم و خدا را 

برای نعمتش شکر کنیم.

 

شهر قم با آثار تاریخی و بقاع متبرکه امامزادگان و مستندهای باستان شناسان 
شهری با قدمت هفت هزار ساله است که با نگاهی به معماری های اسلامی و 

ایرانی در بناهای تاریخی آن می توان هویت فرهنگی و اجتماعی آن را درک کرد.
شهر قم دارای بیش از ۳6۰ اثر تاریخی است که هر کدام از این آثار با ویژگی های 

تاریخی و فرهنگی، هویت هفت هزار ساله شهر قم را به نمایش گذاشته است.
طبق کاوش های صورت گرفته توسط باستان شناسان در تپه قلی درویش واقع 
در حاشیه جنوبی شهر قم و در مسیر جمکران، باستانی بودن شهر قم را اثبات 
کرده است. طبق لایه نگاری و کاوش  های تپه قلی درویش، مدارکی دال بر وجود 
مستنداتی از حدود هفت هزار سال پیش و هزاره چهارم، سوم، دوم و اول پیش از 

میلاد، دوره ساسامانی و سلجوقی به دست آمده است.
قم در دل کویری خویش نگینی از تبار آل محمد )ص(، حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه )س( دختر امام موسی بن جعفر )ع( پیشوای هفتم شیعیان 
جهان و مسجد مقدس جمکران میعادگاه عاشقان را دارد، وجود ۴۴۴ بقاع متبرکه 
و مزارهای متعدد علویان و نوادگان امامان معصوم و حوزه های علمیه از ویژگی 
های مذهبی و فرهنگی این شهر است که دلدادگان اهل بیت )ع( را به سوی 

خویش می کشاند.
قم در شاهراه مواصلاتی کشور قرار داد که سالانه شاهد حضور هزاران گردشگر 

داخلی و خارجی است که در ایام مختلف سال وارد این شهر می شوند.
کاروانسرای دیرگچین مشهور به مادر کاروانسراهای ایران مربوط به دوره ساسانی 
- صفوی واقع در شهر قم بخش مرکزی بعد از روستای کورگل است، در گذشته 
از این کاروانسراها به عنوان منزلگاهی بسیار مهم در مسیر راه های ایران مورد 
استفاده قرار می گرفته که امروز با احداث جاده قم - گرمسار مسیر تردد به این 

کاروانسرا احیا شده است.
این کاروانسرا به خاطر معماری بی نظیرش از جمله بناهای چهار ایوانی و ویژگی 
هایی از جمله مسجد، آسیاب، حیات خلوت، مغازه های خرید و فروش کالا، 
حیاط خلوت و در خارج بنا، آتشکده، کوره آجرپزی، آب انبار و قبرستان که تمام 

نیازهای اقامتی و رفاهی مسافران را محیا کرده به عنوان مادر کاروانسراهای ایران 
مشهور است.

تیمچه بزرگ بازار قم بزرگترین سقف ضربتی ایران به شمار می آید که این بنای 
تاریخی در سمت شمال راسته بازار نو، از آثار ارزشمند هنر معماری دوران اسلامی 
ایران است که توسط هنرمند برجسته عصر ناصری، استاد حسن قمی مشهور به 

معمارباشی در سال 1۳۰1 هـجری قمری طراحی و اجرا شد.
مجموعه راسته بازار کهنه و نو مربوط به دوره صفوی و قاجار است، مجموعه  ای 
از راسته، چهار سوق، سرا و تیمچه، جزیی از بافت قدیم شهر قم است که شامل 2 
راسته سر پوشیده با پوشش گنبدی است. سرپوشیده بودن بازار به سنت معماری 
آن باز می  گردد و پوشش گنبدی سقف این بازار به شکل قلب مشاهده می  شوند.
بخش  های وسیعی از بازار قم یعنی بازار کهنه در دوران صفویه و در پیرامون 
بازار  مسجد جامع بنا شهد و در دوران ناصرالدین شاه بخش های دیگر این 
گسترش پیدا کرد، این اثر در تاریخ 16 آذر 1۳۷6 با شماره ثبت 1۹۳۷ به  عنوان 

یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.
در منطقه ای معروف به دروازه کاشان در قم مقابر گنبد سبز از دیگر اماکن 
تاریخی این شهر است که در انتهای خیابان چهار مردان قم جنب گلزار شهدا و در 
بخش شرقی شهر درون باغی کوچکی به نام باغ گنبد سبز، سه اثر تاریخی از قرن 

هشتم هجری به جای مانده است.
به  نیز  آن  و گنبدهای  بوده  به دروازه کاشان مشهور  این منطقه در گذشته 
گنبدهای دروازه کاشان معروفند و 2 گنبد از این مجموعه مدفن امرای خاندان 
علی صفی فرمانروایان مستقل قم در قرن هشتم هجری قمری است و کتیبه 
گنبد سوم از بین رفته است. مردم قم این سه بنا را به صورت مجموعه مدفن سعد، 
سعید و مسعود از بزرگان عرب های اشعری و احیا کنندگان قم در دوره اسلامی 

می دانند.
محله های تاریخی قم دارای خانه های تاریخی هستند که از دوره های مختلف 
در این شهر به یادگار مانده است، از این میان خانه تاریخی یزدان پناه با قدمتی 

12۰ ساله، یادگاری از آثار معماری دوره قاجار و اوایل پهلوی است.
خانه های حاجی خان و حاج علیخان زند نیز با قدمت 1۳۰ ساله از دیگر خانه 
های تاریخی این شهر است، خانه حاج علیخان زند واقع در شهر قم خیابان 

انقلاب کوچه 1۷ مربوط به دوره قاجار و خانه حاجی خان در اوایل سال 1۳۷۷ 
با شماره 2۰۷2 به ثبت ملی رسیده است که هم اکنون موزه مردم شناسی در آن 

برپا شده است.
این 2 خانه تاریخی در جوار یکدیگر با نماهای معماری از جمله سردر کوتاه با 
نمای روکار آجری، بندکشی، اشکال هندسی، تزیینات نازک کاری، پاگرد شش 
ضلعی، دالان جبهه جنوبی، شاه نشین تابستانی با بادگیر منفرد، شاه نشین 
زمستانی، ستون  های سنگی با سرستون تزیینی در ایوان شمالی، شرقی و 
آجرکاری در درهای چوبی و نقوش درهای چوبی پذیرای علاقه مندان به آثار 

تاریخی است.
خانه تاریخی امام خمینی نیز از دیگر آثار تاریخی و ثبتی در این شهر مقدس 
است که یادگاری از مبارزات سیاسی و انقلابی امام راحل به همراه مردم ولایت 
مدار قم است، این خانه تاریخی واقع در خیابان معلم )محله یخچال قاضی( 
مربوط به دوره معاصر است که در اوایل سال 1۳۷۵ با شماره 1۷۴۵ به ثبت اداره 

کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم رسیده است.
همچنین در بخش های تابعه استان قم خانه ای از فیلسوف ملاصدرا به یادگار 
مانده است، این خانه در شهر کهک قم مربوط به دوره صفویه است که در اواخر 
سال 1۳۷۵ با شماره 1821 به ثبت ملی رسیده و یادگاری بازمانده از دوران 
سکونت این حکیم در قم است که خانه وی در منتهی الیه غرب شهر کهک در 
محله چال حمام واقع است و پیرامون آن را خانه های روستایی با بافت معماری 

مناطق گرمسیری احاطه کرده اند.
در کنار این خانه تاریخی عصارخانه ای وجود دارد که در آن اتاق هایی از روش 

های روغن گیری سنتی به یادگار مانده است.
شهر قم دارای مساجدی از دوره های تاریخی است، مسجد اعظم از دیگر آثار 
مذهبی و تاریخی در سمت غربی آستان مقدس حضرت معصومه )س( به اهتمام 
آیت الله بروجردی در سال 1۳۷۴ هجری قمری توسط استاد حسین بن محمد 
معمار معروف به لرزاده بنا شده است. این مسجد که به جهت عظمت و بزرگی، 

مسجد اعظم نام گرفته است، در زمره مساجد سه ایوانی بوده و شبستان گنبددار 
آن که سراسر مزین به کاشی های معرق است، در ضلع جنوبی صحن واقع شده 

و از طریق مسیرهای جانبی به 2 شبستان ستون دار شرق و غرب مرتبط است.
مساجد تاریخی قم جلوه هایی از معماری های اسلامی و ایرانی با کاشی کاری و 
مقرنس کاری هستد که در این بین مسجد جامع عتیق و تاریخی قم مجموعه ای 
از بناهای چند عصر و از جمله مساجد 2 ایوانی به شکل مربع مستطیل از دیگر 
آثار تاریخی واقع در شهر قم خیابان آذر محله دروازه ری مربوط به دوره سلجوقی- 
صفوی است که در اواخر سال 1۳12 با شماره 1۹۴ به ثبت میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم رسیده است. در حال حاضر قدیمی ترین قسمت 

مسجد متعلق به دوره سلجوقیان است.
مسجد و منار میدان کهنه واقع در شهر قم بخش مرکزی خیابان آذر درون میدان 
کهنه مربوط به دوره قاجار- سلجوقی است که در اواخر سال 1۳8۰ با شماره 
۴۴1۹ به ثبت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم رسیده است 
این مسجد در سال 1۳1۰ شمسی از سوی آیت الله حاج میرزا محمد فیض در 
محوطه ای به طول 21 و عرض 12 متر به ارتفاع شش متر، مرکب از 1۰ چشمه 

بر فراز چهار ستون سنگی بنا شده و از این رو این مسجد را فیض نیز می نامند.
در کنار این مسجد مناره ای به ارتفاع 2۵ متر وجود دارد که سومین منازه جهان 
اسلام و اولین مناره احداثی در قم و ایران است و قطر قسمت پایینی این مناره 
۵.۳ متر است. این مناره در سال 2۹1 هـجری قمری میان شهر جدید اسلامی و 

شهر قدیم کمیدان بنا نهاده شد تا صدای موذن به هر 2 شهر برسد.
جدار این مناره آجری، ساده و فاقد تزیینات است و با گذشت زمان فرسوده شده 
و قسمت هایی از آن فرو ریخت و در سال 11۹1هـجری قمری به وسیله یکی از 
امرای زند مرمت و ماذنه جدیدی در بالای آن ساخته شد و نمای کنونی از همین 

مرمت برجای مانده است.
مسجد مقدس جمکران نیز میعادگاه عاشقان و یکی از اماکن مذهبی و تاریخی 
است که روز هفدهم رمضان ۳۷۳ هجری در کنار روستای جمکران تاسیس شد و 

امروز از اقصی نقاط جهان در این مکان مقدس گردهم می آیند.
قم دارای بیش از ۴۴۰ امامزاده و بقاع متبرکه است که در ایام نوروز با اجرای 

طرح آرامش بهاری و خیمه های معرفت، برنامه های فرهنگی اجرا می شود.

قم؛شهری تاریخی و فرهنگی با360 اثرتاریخی؛

قم شهری با قدمت هفت هزارساله
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یک کارشناس صنعت خودرو :

قیمت گذاری دستوری برای خودرو 
اشتباه است

یک کارشناس صنعت خودرو با اشاره به انحصار در صنعت خودروسازی، قیمت 
گذاری دستوری برای خودرو را اشتباه دانست.

علی خاکساری گفت:با توجه به انحصاری که در صنعت خودروسازی وجود 
دارد، قیمت گذاری دستوری از سوی شورای رقابت یا شورای سیاست گذاری 
خودرو، نه تنها هیچ کمکی به صنعت خودرو نمی کند بلکه سودی هم برای 

اقتصادمان نخواهد داشت.
 کارشناس صنعت خودرو افزود: با وضعیت فعلی، با تولید خودرو و قیمت گذاری 

دستوری؛ هیچ کمکی برای     مردم و تولید نمی توان متصور بود.
این کارشناس صنعت خودرو در خصوص نحوه اصلاح شرایط موجود در صنعت 
خودرو گفت: باید تفکیک کاملی در دو مقوله سیاست گذاری صنعت خودرو با 
تولید خودرو داشته باشیم، یعنی مجلس شورای اسلامی کاملا مستقل و به دور 
از دخالت های وزارت صمت و خودروسازان )ایران خودرو   ، سایپا(؛ بر اساس میزان 
عرضه و تقاضا و ارزش افزوده محصولات خودروسازان، سیاست گذاری کند و بقیه 

مجموعه های مرتبط در حوزه خودروسازی، کار اجرایی را عهده دار شوند. 
وی تاکید کرد: در این فرایند، هر گونه دخالت از سوی مدیران خودروسازی یا 
وزارتخانه و یا حتی قطعه سازان، باعث می شود این صنعت به نابودی کشیده شود.
 خاکساری افزود: ما باید مانند کشور های ترکیه، مالزی، هند و چین اجازه 
دهیم هر کسی که توان تولید خودرو دارد بتواند وارد این صنعت شود و در های 
کشور را هم به روی واردات باز کنیم، اما به شرطی که هیچ انحصاری به شخص، 
شرکت یا مجموعه ای ندهیم؛ با این شرایط، صنعت خودرو در کشورمان پیشرفت 
خواهد کرد و با این روش، جان مردم، محیط زیست و اقتصادمان به شدت تاثیر 
مثبتی خواهد دید.  این کارشناس صنعت خودرو در مورد اینکه با واردات خودرو 
دیگر کسی خودرو ایرانی نخواهد خرید گفت: اگر نمی توانند خودرو با کیفیت 
تولید کنند چرا مردم باید تاوان این خودروسازان را بدهند؟ در این سه دهه اخیر 
فرصت های بسیاری به این دو خودروساز داده شده است و هزاران میلیارد تومان 
از درآمد و منابع کشور صرف حمایت از این ها شده است.  خاکساری گفت: 
طبق آمار ها سالی ۳۳۰ هزار نفر مصدوم می شوند که حدود ۷۰ درصد سهم 
خودروسازان است همچنین سالی 1۷ هزار نفر کشته می شوند که درصد قابل 
توجهی از آن هم به دلیل نوع خودرو ها است.  وی در خصوص زیان انباشته این دو 
خودروساز گفت: قطعا اگر قیمت گذاری دستوری هم برداشته شود زیان انباشته 

این دو خودروساز تمام نخواهد شد.
  

معاون اقتصادی رئیس جمهوری:

بازار رانتی، نمی تواند قیمت واقعی
 داشته باشد

معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: در بازاری که رانت انحصار و مفاسد باشد 
نمی توان قیمت واقعی را تعیین کرد.

 محسن رضایی  روز شنبه در همایش بیمه و توسعه با اشاره به اینکه اصلاح 
بازار ها از جمله بازار بیمه یک مسئله کلیدی است افزود: اگر بازار ها اصلاح شوند 
قیمت های واقعی شکل می گیرد و قیمت گذاری واقعی را باید از بازار واقعی 

خواست.
وی اضافه کرد: در جریان خصوصی سازی برخی از بانک ها برای این که سهم 
بیشتری از بازار داشته باشند نرخ سود را بالا بردند و بخشی از نقدینگی امروز کشور 

به این دلیل است.
محسن رضایی گفت: در بازار بیمه ها نیز باید نظارت صورت گیرد تا ضریب 
خسارت بالا نرود. معاون اقتصادی رئیس جمهور افزود: باید به امنیت اقتصادی 
توجه بیشتری کرد و بیمه مسئله ای است که به تولیدکنندگان برای ایجاد ثروت 

جرأت می دهد.
باید از جزیره های اقتصادی فاصله بگیریم 

وی با بیان اینکه زنجیره تولید ثروت در کشور کامل نیست گفت: پتروشیمی های 
عظیمی داریم که محصولات را به جای دادن به صنایع پایین دستی صادر می کنند 
و بعد محصولات نهایی را با قیمت گزاف وارد می کنیم. رضایی افزود: باید از 
جزیره های اقتصادی فاصله بگیریم و اقتصاد را در مدیریت و زنجیره ارزش یکپارچه 
کنیم. وی با اشاره به ضرورت بیمه گری هوشمند گفت: استفاده از ابزار های مانند 

بلاک چین ها می تواند در بیمه ها در دستور کار قرار گیرد
وی افزود باید تلاش کنیم در بیمه ها هزینه ها را کاهش و کیفیت را افزایش دهیم.
رضایی با اشاره به ضرورت افزایش ضریب نفوذ بیمه زندگی افزود: این بیمه 
می تواند به عنوان مکمل بازنشستگی باشد. معاون اقتصادی رئیس جمهور ادامه 
داد: همچنین سهم سرمایه گذاری صنعت بیمه در بازار سرمایه نیز باید بیشتر شود 

و قوانین حوزه نیز نیاز به بازنگری دارد.

عضو هیات مدیره کانون سراسری انبوه سازان :

 تسهیلات مسکن متناسب 
با شرایط اقتصادی باشد 

عضو هیات مدیره کانون سراسری انبوه سازان گفت: هفته آینده برنامه خود 
برای چگونگی ساخت یک میلیون واحد از طرح نهضت ملی مسکن را به وزارت 
راه وشهرسازی ارائه می دهیم تا با انعقاد تفاهم نامه هر چه زودتر وارد مرحله ساخت 

و ساز شویم.
»سیدمحمد مرتضوی«  توضیح داد: انبوه سازان از ورود فناوری های جدید نیز 
استقبال می کنند، اکنون بخش خصوصی نیاز دارد که مورد حمایت واقع شود تا 
بتواند وارد صنعتی سازی و روش های نوین ساخت و ساز شود. این فعال بخش 
ساختمان افزود: روش های جدیدی اکنون در جهان برای ساخت و ساز ابداع 
شده است، اما بخش خصوصی از این تکنولوژی ها عقب مانده است، با این حال 
برای ورود فناوری و هم سو کردن آن با الگوهای فرهنگی ساخت و ساز آمادگی 
وجود دارد.  وی به موضوع تسهیلات مربوط به طرح نهضت ملی مسکن اشاره 
کرد و گفت: نگاه ما این است که اقشار متوسط تا حدی از توان پرداخت اقساط 
برخوردار هستند و باید تسهیلات را به گونه ای تزریق کنیم که بازگرداندن آن برای 
مردم سخت نباشد. عضو کانون انبوه سازان ادامه داد: اقساط تسهیلات باید 
متناسب با شرایط اقتصادی باشد و اگر میزان حقوق و درآمد خانوارهایی که برای 
آنان قصد تولید مسکن را داریم هفت میلیون تومان باشد نمی توان انتطار دریافت 
اقساط بیشتر از ماهی 2 میلیون تومان را داشت. به گفته مرتضوی، درخواست 
انبوه سازان از دولت پرداخت کیفی تسهیلات و با دوره بازپرداخت طولانی تر است 

تا اقشار محروم و دهک های پایین را از نعمت داشتن مسکن برخوردار کند.

 وزیر امور اقتصادی و دارایی خبرداد:

تمدید بخشودگی و تسهیل تسویه بدهی 
بخش تولید تا اسفند

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: قانون تسهیل تسویه بدهی بانکی با عنوان 
حذف سود مرکب و بخشودگی جرایم دیرکرد تسهیلات بانکی بخش تولید تا 

اسفند 1۴۰۰ تمدید شد.
»سید احسان خاندوزی« در بیست و هشتمین همایش ملی بیمه و توسعه افزود: 
از بانک مرکزی می خواهیم قانون تسهیل تسویه بدهی بانکی را هر چه زودتر به 

بانک ها ابلاغ کند و این فرصت باقی مانده را غنیمت بشماریم.  
وی ضمن تبریک روز بیمه گفت: بازارهای مالی یکی از ارکان مهم صنعت بیمه 
است و صنعت بیمه نقش مهمی در پیشرفت اقتصادی دارد  و در عرصه اقتصاد 
کلان و ملی نقش مهمی ایفا می کند.   خاندوزی اظهار داشت: در کنار سند 
راهبردی صنعت بیمه باید به فکر تحول بیمه براساس بیمه گری هوشمند باشیم.  

وزیرامور اقتصادی و دارایی افزود: بیمه ما بیمه گری هوشمند نیست و در تشکیل 
پرونده و پرداخت و استفاده از منابع در سطح اقتصاد ملی، هوشمند نیست.   

 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: عاملی که سبب شده تا ما اکنون 
در بازار سرمایه شاهد کشش های نامطلوب از جانب سهامداران باشیم ابهاماتی 
است که توسط برخی از اشخاص مطرح می شود اما به سهامداران این اطمینان 

را می دهم که روند سودآوری تا پایان سال در بازار ادامه دار خواهد بود.
»مجید عشقی« در خصوص شبهاتی که در خصوص  اعداد و ارقام مندرج در 
بودجه 1۴۰1 که مربوط به بازار سرمایه می شود، اظهار کرد: در واقع اعداد و 
ارقامی که اکنون توسط برخی بیان می شود، دقیق نیست زیرا سازمان بورس 
براساس دیدگاه کارشناسان و فعالان این حوزه در حال رایزنی با دولت و مجلس 
است، تا  تصمیماتی که قرار است اخذ شود به نفع سهامداران بازار سرمایه  و 

شرکت های سهامی تمام شود.
وی افزود: اکثر اوقات نوسات زیادی که در ارقام بودجه وجود دارد سبب تلاطم 
وضعیت شرکت های سهامی در طول یک سال می شود،  به همین خاطر دولت به 
منظور حمایت از صنایع تولیدی حاضر در بازار سرمایه سعی در گرفتن تصمیمات 

اساسی دارد تا مانع تکرار مجدد چنین اتفاقاتی شود.
آخرین جزییات از قیمت گذاری دستوری

عشقی در مورد قیمت گذاری دستوری، بیان کرد: متاسفانه در قیمت گذاری 
دستوری علی رغم اینکه بسیاری از صنایع از چنین مساله ای مستثنی شده اند 
اما هنوز تعدادی از صنایع از جمله خودرو با آن درگیر هستند در چند مدت اخیر 

شاهد یک عدم هماهنگی بین مسئولان مربوط در صنعت خودرو بودیم که این 
بحث رفع شد و اکنون تصمیماتی اتخاذ شده که قرار است مطابق آن سهامداران 

و شرکت های تولیدی  هردو به یک اندازه منتفع شوند.
رئیس سازمان بورس در خصوص نرخ خوراک پتروشیمی ها، گفت: در رابطه با 
نرخ خوراک یک فرمول مشخص وجود دارد، به گونه ای که هر سال نرخ خوراک 
بر همان اساس تعیین می شود،  نتیجه این فرمول به نحوی است که با افزایش 
یا کاهش قیمت های جهانی یا تغییر قیمت در داخل کشور، نرخ خوراک تغییر 
می کند به طور مثال از ابتدای امسال تاکنون نرخ خوراک پالایشگاه ها افزایش 

قابل ملاحظه ای یافته اند که در اصل چنین امری طبیعی است.
عشقی بیان کرد: در خصوص نرخ سوخت پتروشیمی ها یا صنایع فولادی 
گمانه زنی هایی وجود دارد زیرا جداول بودجه هنوز منتشر نشده، اما سهامداران 
لازم است بدانند که ما به طور جدی پیگیر این امر هستم تا تصمیمات اخذ شده 

آسیبی به سودآوری نهایی شرکت ها وارد نکند.
برنامه های سازمان بورس به منظور جبران زیان سهامداران

وی در خصوص برنامه های سازمان به منظور جبران زیان سهامداران بیان کرد: 
اکنون گزارش هشت ماهه شرکت ها در سامانه کدال وجود دارد اگر سهامداران به 
این سامانه مراجعه کنند خواهند دید که وضعیت شرکت ها بسیار مطلوب است، 
عاملی که سبب شده تا ما اکنون در بازار سرمایه شاهد کشش های نامطلوب از 
جانب سهامداران باشیم همین ابهاماتی است که توسط برخی از اشخاص مطرح 
می شود، به سهامداران این اطمینان را می دهم که روند سودآوری تا پایان سال 

در  بازار ادامه دار خواهد بود.
وضعیت عرضه های اولیه تا پایان سال 

رئیس سازمان بورس در خصوص عرضه های اولیه تا پایان سال  گفت: اکنون 
شرکت ها و صنایع تولیدی زیادی اعلام آمادگی برای عرضه سهام خود در بازار 
سهام کردند اما عرضه های اولیه در صورتی انجام خواهند شد که بازار سرمایه 
کشش لازم را داشته باشد زیرا ما نباید فشارهایی را به بازار وارد کنیم که خارج از 
ظرفیت آن است پس تا زمانی که به طور کامل ابهامات رفع نشود و بازار به یک 

ثبات نرسد به طور قطع عرضه ای انجام نخواهد شد.
عشقی در پایان در خصوص شفافیت صورت های مالی شرکت های سهامی، 
گفت: اکنون در خصوص شفافیت صورت های مالی بانک ها کمیته مشترکی 
را با بانک مرکزی شکل دادیم تا این مسئله به طور جدی بررسی شود زیرا بخش 
زیادی از نوسانات بازار سرمایه تحت تاثیر اتفاقاتی است که در بانک مرکزی رخ 

می دهد.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار:

روند سودآوری شرکت های بورسی تا پایان سال تداوم می یابد

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰11۵۳۹ شماره  1-رأی 
فرزند  علیء  خدیجه  خانم  تقاضای  به  مربوط   1۳۹811۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۷۴۰
ولی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
82/۰۴ مترمربع پلاک شماره فرعی از 18۷۷/6 اصلی واقع درقم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۵66 دفتر۴62 

)م الف11۷۳۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰11۰8۹ شماره  رأی   -2
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰2۰۰۰18۳ مربوط به تقاضای آقای غلامحسن علی نژاد فرزند 
عین اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۵6/۵۰ مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از2۰۰2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از هادی احمدی صفحه 

۴۰۵ دفتر ۷۰8)م الف11۷۳۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰11۰۹8 شماره  ۳-رأی 
1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰2۰۰28۵2 مربوط به تقاضای خانم زهرا محمدی شجاعیان 
فرزند حسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
12۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از 21۷۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید احمد فاتحی طی سند 

قطعی شماره 12۷۴۴ مورخ 1۳۴1/6/26 دفترخانه 1۴ قم )م الف11۷۳8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰۰۹161 شماره  ۴-رأی 
1۳۹۷11۴۴۳۰۰۰2۰۰121۹ مربوط به تقاضای آقای رحیم زارعی فرزند ابوالحسن 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 12۳/1۵ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۹۷۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مهدی شاکری)م الف118۵6(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰116۵۹ شماره  ۵-رأی 
1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰2۰۰2۹۰۷ مربوط به تقاضای آقای ولی الله حکمت اندیش 
فرزند ایمانعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
در  واقع  از26۰۷/۴۰۵اصلی  فرعی  شماره  پلاک  مترمربع   1۵/۵۰ مساحت 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

12۹۳۴۹ مورخ 1۳8۷/۳/8 دفترخانه ۴ قم)م الف118۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰1166۰ شماره  رأی   -6
به تقاضای آقای سعید حکمت اندیش  1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰2۰۰2۹۰2 مربوط 
فرزند ایمانعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
در  واقع  از26۰۷/۴۰۵اصلی  فرعی  شماره  پلاک  مترمربع   1۳/۵۰ مساحت 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

۵2۰1۷ مورخ 1۳۹۹/1۰/2۳ دفترخانه ۵2 قم)م الف118۵8(
۷- رأی اصلاحی شماره 1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰1۳2۹6 مربوط به پرونده کلاسه 
1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰2۰۰2۹۰۴ مربوط به تقاضای آقای سعید حکمت اندیش فرزند 
ایمانعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
1۳/۵۰ مترمربع باستثناء سرقفلی پلاک شماره فرعی از26۰۷/۴۰۵اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

۵2۰1۷ مورخ 1۳۹8/۳/28 دفترخانه ۵2 قم)م الف118۵۹(

8-رأی اصلاحی شماره 1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰1۳281 مربوط به پرونده کلاسه 
به تقاضای آقای سعید حکمت اندیش  1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰2۰۰2۹۰۳ مربوط 
فرزند ایمانعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
در  واقع  از26۰۷/۴۰۵اصلی  فرعی  شماره  پلاک  مترمربع   1۴/2۰ مساحت 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

۴۵۷۷8 مورخ 1۳۹8/۳/28 دفترخانه ۵2 قم)م الف1186۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰1۳۳2۷ شماره  رأی   -۹
1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰2۰۰2۹۰6 مربوط به تقاضای آقای مهدی حکمت اندیش 
فرزند ایمانعلی درقسمتی ازسه دانگ مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 2۷/۵۰مترمربع پلاک شماره فرعی از26۰۷/۴۰۵اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 
شماره ۴۵۷۷8 مورخ 1۳۹8/۳/28 دفترخانه ۵2 قم و شماره 12۹۳۴2 مورخ 

1۳8۷/۳/2۳ دفترخانه ۴ قم )م الف11861(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰1۳۳26 شماره  رأی   -1۰
1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰2۰۰2۹۰۵ مربوط به تقاضای آقای سعید حکمت اندیش فرزند 
ایمانعلی درقسمتی ازسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 2۷/۵۰مترمربع پلاک شماره فرعی از26۰۷/۴۰۵اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 
شماره ۴۵۷۷8 مورخ 1۳۹8/۳/28 دفترخانه ۵2 قم و شماره 12۹۳۴2 مورخ 

1۳8۷/۳/2۳ دفترخانه ۴ قم )م الف11862(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰11۳۴۴ شماره  رأی   -11
1۳۹811۴۴۳۰۰۰2۰۰22۹1 مربوط به تقاضای آقای عباس اسود فرزند رمضان 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 12۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 218۴/1اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مهدی و زهرا و معصومه و 
سکینه و پروین شهرت همگی شاکری صفحات ۵26الی ۵۳8 دفتر ۳۴ و صفحه 

۹۷ دفتر ۳۷ )م الف1186۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰126۹۳ شماره  رأی   -12
فرزند  مردانی  حسن  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۷2۳
غلامرضا درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 1۴۷ مترمربع پلاک شماره فرعی از1۷۳۵ اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 
خانه  دفتر  مورخ 1۳۹۳/1۰/22  و 1۵۴12۵  1۵۴12۳مورخ 1۳۹۳/1۰/22 

12قم )م الف1186۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰126۹۴ شماره  رأی   -1۳
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۷۷2 مربوط به تقاضای آقای نایب علی نوروزی کهنه 
قوچان فرزند رمضانعلی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت 1۴۷ مترمربع پلاک شماره فرعی از1۷۳۵ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 
شماره 1۵۴12۳مورخ 1۳۹۳/1۰/22 و 1۵۴12۵ مورخ 1۳۹۳/1۰/22 دفتر 

خانه 12قم )م الف1186۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰12۷۵۴ شماره  1۴-رأی 
1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰2۰۰2226 مربوط به تقاضای خانم بهجت کوکبی جمشید 
فرزند صحبت اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 11۹/۵۰مترمربع پلاک شماره فرعی از2281 اصلی واقع در قم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از بتول زند 
صفحه 2۰۵ دفتر ۳۰6 )م الف1186۷(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰128۴2 شماره  رأی   -1۵
اباذر جهانگیری فرزند  1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۴۴۳ مربوط به تقاضای آقای 
علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  
۵۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از1۹۷۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید احمد فاتحی )م 

الف11868(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰1۳18۴ شماره  رأی   -16
فرزند  بهروزی  مقصود  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰2۰۰۰6۳۵
حیدرقلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
12۰مترمربع پلاک شماره فرعی از 21۷2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از منیر بیگدلی ورثه مرحوم 

رضا بیگدلی صفحه ۴۵2 و ۴۴۹ دفتر 26)م الف1186۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰12۳۰۷ شماره  رأی   -1۷
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰2۰۰۰6۴۴ مربوط به تقاضای خانم فاطمه قندورپلت کله فرزند 
عباسعلی  درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
6۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از2۴۳۵/۴۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفاتر الکترونیکی 1۷۵۷-

1۴۰۰ )م الف11۹2۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰12816 شماره  رأی   -18
1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۷1۴ مربوط به تقاضای آقای حسین ابراهیمی فرزند 
عباس درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
1۵۴مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۹۵2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از جواد و علی و مریم و فاطمه 
و زهرا و مرتضی شهرت همگی احسانی وراث مرحوم ابوالفضل احسانی و هاشم 

معین)م الف11۹2۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰2۰118۷6 شماره  رأی   -1۹
1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰2۰۰1۰8۷ مربوط به تقاضای آقای علی سلطانی افرا فرزند 
محمد علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
1۳1/۳۵مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۳۷8/1 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از براتعلی اسدی 

نسبت به 12۰ سهم و محمدرضا همائی نسبت به 11/۳۵ سهم)م الف11۹26(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
ذینفع  اشخاص  چنانچه  تا  آگهی  روز  فاصله 1۵  به  دونوبت  در  مراتب  مشاعی 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اسکناس(
نوبت اول: ۱4۰۰/۰9/۱4
نوبت دوم: ۱4۰۰/۰9/29
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

1- رای شماره 1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰1۰۰6۹۹8 مربوط به پرونده کلاسه 1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۴81 مربوط به تقاضای 
آقای حمید بیروتی فرزند عبدالمجید در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۵۳/18 مترمربع پلاک شماره 2فرعی 
از 11۰۹۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی 

1۳۹۵2۰۳۳۰۰۰1۰1۳18۰)م الف 11۷۳۴(
2- رای شماره 1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰1۰۰6۹6۷ مربوط به پرونده کلاسه 1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۵۰1مربوط به تقاضای 
آقای حامد صفری فرزند محسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۳6/6۰ مترمربع پلاک شماره 111۰۰ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۵6۳28 مورخ 1۳۹۹/۰۳/21 دفترخانه 2۹ قم )م 

الف 11۷۳6(
۳- رای شماره 1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰1۰۰۴۳۴2 مربوط به پرونده کلاسه 1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰1۰۰182۹مربوط به تقاضای 
خانم مهری زند منفرد فرزند علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۳/۴۷مترمربع پلاک شماره ۷۹۰6 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد سلمان زاده قاسمی صادره در 

دفتر 1۷۹ صفحه ۵۵1 و دفتر 188 صفحه ۵21)م الف 11۷۳۹(
۴- رای شماره 1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰1۰۰61۵8 مربوط به پرونده کلاسه 1۴۰۰11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۵6۹مربوط به تقاضای 
آقای ابوالحسن حیدری غلام فرزند شریفعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۷2/۷۵ مترمربع پلاک شماره 
1۰28۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۹2 صفحه 1۵۵ به 

موجب سند قطعی  1۳8۴1۴مورخ 1۴۰۰/۰۳/۳1 دفترخانه ۵ قم )م الف 11۷۴۰(
۵-رای شماره 1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰1۰۰68۷۷ مربوط به پرونده کلاسه 1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰1۰۰1۳۵۷مربوط به تقاضای آقای 
حسن جهاندیده فرزند اصغر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۳۰/68 مترمربع پلاک شماره 1۰8۷۵ اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی 6121۷ مورخ 1۳8۴/۰۴/۰۴ دفترخانه 1۴ قم)م الف 11۷۴1(
6- رای شماره 1۴۰۰6۰۳۳۰۰۰1۰۰۷1۰۹ مربوط به پرونده کلاسه 1۳۹۹11۴۴۳۰۰۰1۰۰1۷68مربوط به تقاضای 
آقای براتعلی صادقی فرزند قدمعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۵ مترمربع پلاک شماره 1۰۹۳۴/۵28 و 
1۰۹۳۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از فخری مستقیمی 

از سند قطعی ۳۰۰۴۵ مورخ ۳۵/1۰/۰۷ دفترخانه 1۵ قم )م الف 11866(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به 

این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اسکناس(
نوبت اول: ۱4۰۰/۰9/۱4
نوبت دوم: ۱4۰۰/۰9/29
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
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تنبیه دوباره سپاهان در سیرجان؛

 قلعه نویی برگشت و همسایه محرم شد
 تیم فوتبال گل گهر سیرجان با پیروزی پرگل مقابل سپاهان اصفهان، با این تیم هم 

امتیاز و در صدر جدول لیگ برتر قرار گرفت. 
تیم های گل گهر سیرجان و سپاهان اصفهان در چارچوب هفته هشتم رقابت های 
لیگ برتر فوتبال ایران از ساعت 1۵ روز شنبه  در ورزشگاه امام علی)ع( سیرجان به 
مصاف هم رفتند که در پایان تیم میزبان با نتیجه چهار بر 2 به برتری رسید تا بازگشت 

امیر قلعه نویی به نیمکت این تیم خوش یمن باشد.
گل گهر در این دیدار نمایش درخشانی داشت و موفق شد دومین باخت سپاهان را 

در این فصل رقم زده و یک بار دیگر تیم محرم نویدکیا را با شکست بدرقه کند.
آرمین سهرابیان در دقیقه 2 ارسال ایستگاهی امین پورعلی را به گل نخست تبدیل 
کرد. ۳۰ دقیقه بعد تیم میهمان می توانست نتیجه را برابر کند اما پنالتی شهریار 
مغانلو توسط محسن فروزان دفع شد تا این دروازه بان بازگشت باشکوهی به دروازه 
تیمش بعد از 2 هفته غیبت داشته باشد. پیش از پایان نیمه نخست نوبت به مهدی 

تیکدری رسید تا در دقیقه ۴۰ با ضربه ای دقیق فاصله را دوبرابر کند.
۹ دقیقه از نیمه دوم گذشته بود که بازیکن فصل پیش تراکتور یک بار دیگر برای 
تیمش گلزنی کرد. گل دوم تیکدری با دومین پاس گل پورعلی همراه شد. دو دقیقه 
بعد سپاهان توسط دانیال اسماعیلی فر به گل دست پیدا کرد. این گل روی پاس امید 
نورافکن زده شد. البته که این پایان ماجرا نبود و شاگردان امیر قلعه نویی گل چهارم 
هم روی یک ضدحمله در دقیقه 8۰ توسط سعید صادقی به ثمر رساندند. دانیال 
اسماعیلی فر دومین بازیکن این دیدار بود که موفق به ثبت دو گل شد. او در دقیقه 

۹۴ توانست فاصله را کاهش دهد.
گل گهر با تجربه دومین برد متوالی 16 امتیازی شد و در کنار سپاهان قرار گرفت. 
هر دو تیم در حال حاضر 16 امتیازی هستند و گل های زده و خورده هر دو نیز شبیه 

به یکدیگر است.
 

وزیر ورزش و جوانان :

توافق باشگاه استقلال و سازمان لیگ 
اتفاق ارزشمندی است 

وزیر ورزش و جوانان از توافق باشگاه استقلال و سازمان لیگ فوتبال ابراز خرسندی 
کرد و این اتفاق را ارزشمند برشمرد.

بین باشگاه استقلال و سازمان لیگ توافقی مبنی بر تبلیغات محیطی استقلال 
برای بازی روزشنبه مقابل پرسپولیس صورت گرفت و با توجه به قرارداد استقلال با 
سازمان لیگ، در بازی هایی که میزبان است   ، اجرای تبلیغات نیز بر عهده همین 

باشگاه خواهد بود.
حمید سجادی در جمع خبرنگاران پیش از آغاز شهرآورد ۹۷، گفت: این توافق 
بسیار ارزشمند است و من از آقای عزیزی خادم رئیس فدراسیون فوتبال برای این 
همکاری و هماهنگی تشکر میکنم، تصمیمی که امروز گرفتند و هماهنگی که به 
عمل آمد، اتفاق جالبی است که اولین بار بعد از سال ها در فوتبال کشور شاهد آن 

هستیم.
وی افزود: این اتفاق برای باشگاه استقلال مبارک باشد و مطمئنا فواید بسیار 
ارزشمندی خواهد داشت که این فواید، محاسن و نقاط قوتش به ورزش باشگاهی 

کشور به ویژه در بخش فوتبال برمیگردد.
او خاطرنشان کرد: ما در کشور باشگاه های ارزشمندی داریم که مطمئنا این اتفاق 

به نفع همه ی آن ها خواهد بود.

مسابقات قهرمانی کشور رقم خورد؛

شکار ۲ طلا و برنز توسط ووشوکاران قمی 
ووشوکاران استان قم در پایان مسابقات قهرمانی کشور موفق به کسب دو مدال طلا 

و برنز از رقابت های تالو و ساندا هر دو بخش دختران و پسران شدند. 
رقابت های ووشو قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی در حالی با معرفی نفرات 
و تیم های برتر خاتمه یافت که این مسابقات طبق برنامه ریزی فدراسیون با حضور 
چهره های شاخص از سراسر کشور به میزبانی هیات هرمزگان در جزیره قشم به انجام 

رسید.
کسب موفقیت در این دوره از رقابت های ووشو قهرمانی کشور از اهمیت بسیار 
بالای برخوردار بود زیرا جنبه انتخابی تیم ملی به منظور شناخت برترین ها به منظور 
تشکیل تیم های اعزامی به بازی های آسیایی 2۰22 هانگژو را داشت و به میزبانی 

سالن ورزشی دانشگاه آزاد اسلامی واحد قشم واقع در شهر درگهان برگزار شد.
ووشوکاران شرکت کننده در هر دو بخش تالو و ساندا برای کسب رتبه های برتر با 
یکدیگر رقابت کردند و در حالی که مسابقات بخش پسران در اوزان ۵2، ۵6، 6۰، 
6۵، ۷۰، ۷۵، 8۰، 8۵، ۹۰ و به اضافه ۹۰ کیلوگرم به انجام رسید، علی نوبهاری 
تنها مدال آور قم از بخش ساندا بود که در وزن 6۵ کیلوگرم به مقام سوم دست یافت.

در این وزن رضا عبداللهی از هیات اردبیل بر سکوی قهرمانی ایستاد، محمد 
فرهادی از هیات فارس عنوان نایب قهرمانی را کسب کرد و علی نوبهاری از قم 
همراه با امیرمحمد محسن پور از مازندران در رده سوم قرار جای گرفت تا نشان برنز 

مسابقات سال 1۴۰۰ ووشو ایران را برای ورزش قم به ارمغان بیاورد.
در ادامه نوبت به برگزاری رقابت های بخش دختران رسید و در حالی که قم از 
قسمت ساندای دختران مدالی کسب نکرد، اما در بخش اجرای فرم یا تالو و در 
اجرای فرم چانگچوان مهسا سجادی از تیم منتخب هیات ووشو قم با ارائه بهترین 
عملکرد به مقام نخست و عنوان قهرمانی این رقابت ها دست یافت تا نشان زرّین طلا 

را از آن خود کند.

 پیکان صنعت  نفت را در آبادان
 متوقف کرد

تیم فوتبال صنعت نفت آبادان از هفته هشتم لیگ برتر عصر روز شنبه در ورزشگاه 
تختی در برابر پیکان تهران با نتیجه مساوی بدون گل متوقف شد. 

در نیمه نخست این دیدار 2 تیم بازی سرد و کسل کننده ای را ارایه دادند و این نیمه 
بدون خطری روی دروازه ها به پایان رسید.

نیمه دوم را تیم صنعت نفت آبادان بهتر از پیکان آغاز کرد و با طراحی حملات از 
میانه میدان، سعی در نزدیک شدن به دروازه میهمان تهرانی خود داشت ولی دفاع 

چند لایه پیکان در نیمه دوم کار را برای نفتی ها سخت کرد.
حملات صنعت نفت نتوانست قفل دروازه پیکان را باز کند تا این تیم همچنان 
بدون برد در خانه باقی بماند. بیژن حیدری به کمک های سید یعقوب حجتی و امیر 

قاسمی قضاوت این دیدار را بر عهده داشتند.
فاخر تهامی از تیم فوتبال نفت آبادان و پیمان رنجبری از پیکان تهران در این دیدار 

با کارت زرد داور جریمه شدند.
تیم فوتبال صنعت نفت آبادان با این تساوی 6 امتیازی شد و در رده سیزدهم جدول 

رده بندی مسابقات لیگ برتر جام خلیج فارس قرار گرفت.
 

تساوی در مصاف پایین جدولی ها؛ 

»عنایتی« از میزبانی استفاده نکرد 
 دیدار تیم های فوتبال هوادار و نفت مسجد سلیمان در هفته هشتم لیگ برتر 

فوتبال به تساوی بدون گل به پایان رسید. 
در چارچوب هفته هشتم لیگ برتر فوتبال کشورمان تیم های فوتبال هوادار و نفت 
مسجد سلیمان روز شنبه از ساعت 1۵ و در ورزشگاه انقلاب کرج به مصاف یکدیگر 

رفتند و در نهایت این بازی با تساوی بدون گل به پایان رسید. 
این دیدار، رقابت دو تیم پایین جدولی در هفته هشتم بود و هر دو تیم در این فصل 
توانسته بودند تنها یک پیروزی بدست آورند اما با تساوی دوباره این دو تیم، آن ها باز 

هم نتوانستند به موفقیت برسند. 
هوادار با این تساوی ۵ امتیازی شد و با یک پله صعود به رده چهاردهم صعود کرد. 

نفت نیز با این تساوی 6 امتیازی شد و موقتا به رده سیزدهم جدول صعود کرد.  
رضا عنایتی سرمربی تیم هوادار نفرات زیر را برای این بازی انتخاب کرده بود:  

دیدار تیم های فوتبال استقلال و پرسپولیس که نود و هفتمین جدال تاریخ دو 
تیم است در شرایطی با تساوی بدون گل به پایان رسید که بازیکنان و اعضای 

کادر فنی دو تیم اعتراض زیادی به قضاوت داور داشتند.
حساس ترین دیدار هفته هشتم بیست و یکمین دوره رقابتهای فوتبال لیگ 
برتر از ساعت 16:1۵ دقیقه روز شنبه 1۳ آذر به قضاوت موعود بنیادی فر بین 
تیم های استقلال و پرسپولیس در ورزشگاه آزادی تهران آغاز شد که این دیدار 

با تساوی بدون گل به پایان رسید. 
این چندمین بازی استقلال و پرسپولیس است که به خاطر شیوع ویروس 

کرونا بدون حضور تماشاگر برگزار می شود.
کمال کامیابی نیا، سعید آقایی، امید عالیشاه، یحیی گل محمدی و مهدی 
ترابی از پرسپولیس در این دیدار از داور کارت زرد دریافت کردند. کوین یامگا، 
فرزاد مجیدی، محمدحسین مرادمند و آرش رضاوند هم از استقلال کارت زرد 

گرفت.
ترکیب تیم فوتبال استقلال: سید حسین حسینی، محمد دانشگر، سیاوش 
آرش  روزبه چشمی)۷۴  مرادمند، جعفر سلمانی،  یزدانی، محمد حسین 
رضاوند(، مهدی مهدی پور، رضا آذری)6۷ زبیر نیک نفس(، کوین یامگا، 

امیرحسین حسین زاده و رودی ژستد)8۹ ارسلان مطهری(.
ترکیب تیم فوتبال پرسپولیس: حامد لک، امید عالیشاه)۹1 حامد پاکدل(، 
فرشاد فرجی، علی نعمتی، مهدی ترابی، میلاد سرلک، کمال کامیابی نیا، 
مهدی شیری، وحید امیری، عیسی آل کثیر)۷8 مهدی عبدی( و سعید آقایی.
جدال دو تیم با حملات استقلال که میزبان این بازی بود شروع شد و این تیم 
در سه دقیقه ابتدایی توپ را در زمین پرسپولیس حفظ کرد و یک موقعیت هم 
روی دروازه لک ایجاد کرد اما نتوانست خطر جدی را روی دروازه سرخپوشان 

ایجاد کند. 
دقیقه ۷ : پرسپولیس پس از چند دقیقه تحت فشار بودن حمله ای را روی 
دروازه حریف پی ریزی کرد که ثمره اش یک ضربه کرنر بود و در برگشت توپ به 
مرکز زمین برگشت اما همچنان سرخپوشان توپ و میدان را در اختیار داشتند. 
دروازه  روی  را  حملاتی  استقلال  که  ابتدایی  دقایق  از  پس   : دقیقه 1۰ 
سرخپوشان پی ریزی کرد، از دقیقه 6 به بعد سرخپوشان بازی را در اختیار 
گرفتند و چند حمله را روی دروازه آبی ها طراحی کردند که البته خطرناک نبود. 
در دقیقه 1۴ تیم فوتبال استقلال توسط رضا آذری موقعیتی را در قلب دفاع 
پرسپولیس ایجاد کرد و در شرایطی که حسین زاده پشت مدافع حریف صاحب 
توپ شده بود کمک داور اعلام آفساید کرد که این تصمیم مورد اعتراض فرهاد 

مجیدی قرار گرفت. 
کمال کامیابی نیا در دقیقه 2۴ نیمه اول به دلیل خطا روی روزبه چشمی 

اولین کارت زرد این دیدار را از موعود بنیادی فر دریافت کرد. 
در دقیقه ۳۰ : دو تیم که دقایق قبل را با عطش زیادی برای رسیدن به گل 
دنبال می کردند، آرام تر بازی را دنبال کردند و هر چند توپ در رفت و برگشت 

بود اما موقعیت خطرناکی روی دروازه ها ایجاد نشد. 
دقایق پایانی نیمه اول هم به رد و بدل شدن توپ های بی اثر در مرکز زمین و 
خطای بازیکنان روی یکدیگر گذشت و دو تیم نتوانستند موقعیت خطرناکی را 

روی دروازه ها ایجاد کنند تا نیمه اول با تساوی بدون گل به پایان برسد.
شروع نیمه دوم برعکس نیمه اول بود و این سرخپوشان بودند که بازی را 
تهاجمی آغاز کردند و در دقیقه ۴۷ توسط وحیدی امیری صاحب یک موقعیت 
خوب شدند که ضربه سر این بازیکن با اختلاف اندکی از کنار تیر عمودی 

دروازه به بیرون رفت. 
در دقیقه ۵۰ یک ضد حمله خطرناک از پرسپولیس تا وحید امیری را در 
آستانه باز کردن دروازه استقلال قرار داد اما ضربه این بازیکن از داخل محوطه 
جریمه به بدن روزبه چشمی برخورد کرد تا بهترین موقعیت سرخپوشان از 

دست برود. 
دقیقه ۵۵ : بازیکنان پرسپولیس یک ضربه کرنر را به استقلال هدیه کردند که 
ارسال این ضربه جدی ترین موقعیت را برای آبی ها به وجود آورد و ضربه سر 
ژستد را حامد لک روی خط دروازه برگرداند تا مانع از باز شدن دروازه اش شود.
در دقیقه 62 حرکت وحید امیری یک موقعیت عالی دیگر برای پرسپولیس 
ایجاد کرد اما ضربه عرضی را حسین حسینی دفع کرد تا سرخپوشان در آستانه 

رسیدن به گل ناکام بمانند. 

در دقایق میانی نیمه دوم برخوردهای بازیکنان با یکدیگر حاشیه هایی را 
ایجاد کرد که مهمترین آن خطای روزبه چشمی روی امید عالیشاه بود که 
داور خطا تشخیص نداد تا اعتراض کادر فنی سرخپوشان را به همراه داشته 
باشد و به خاطر ادامه اعتراض ها هم عالیشاه کارت زرد گرفت و هم یحیی گل 

محمدی. 
دقیقه 86 استقلال صاحب یکی از بهترین موقعیت های این دیدار شد که 
توپ ارسالی از جناح راست عرض دروازه را طی کرد و بدون این که بازیکنی 
روی آن تاثیر بگذارد به بیرون رفت. در این صحنه بازیکنان و کادر فنی استقلال 

اعتقاد داشتند روی ژستد خطای پنالتی صورت گرفته است. 
در سومین دقیقه وقت اضافه استقلال صاحب یک ضربه کرنر شد که این 
ضربه را مهدی پور ارسال کرد اما ثمری برای آبی پوشان نداشت تا کار دو تیم با 

تساوی بدون گل به پایان برسد. 
پرسپولیس که با استفاده از فرصت شکست سپاهان می توانست سه امتیاز 
این دیدار را بگیرد و به صدر جدول برود با این تساوی در رده سوم و بعد از 
سپاهان و گل گهر قرار گرفت. استقلال هم با 1۴ امتیاز در رده چهارم ایستاد.

سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی معاون رئیس جمهور، سیدحمیدسجادی 
وزیر ورزش و جوانان، شهاب الدین عزیزی خادم رئیس فدراسیون فوتبال، کادر 
فنی تیم ملی فوتبال ایران و مسوولان دو باشگاه این دیدار را از نزدیک تماشا 

می کنند.
فرهاد مجیدی:اگر با من مشکل دارند می روم
غیر از صحنه دقیقه 87 صحبت دیگری ندارم

 سرمربی تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه باید برای تیمش در دقیقه 8۷ 
بازی با پرسپولیس پنالتی گرفته می شد، گفت: اگر با فرهاد مجیدی مشکل 

دارند بگویند تا من بروم و برای یک نفر دیگر پنالتی بگیرند!
فرهاد مجیدی در نشست خبری بعد از این بازی گفت: من به جز صحنه 
پیشکسوتان،  فردا  اگر  البته  ندارم.  دیگری  صحبت  هیچ  بازی  دقیقه 8۷ 
فرگوسن های وطنی و جراید نمی گویند از ما جلوتر هستند، داوران از ما 6 

امتیاز گرفته اند. در بازی با صنعت نفت آبادان و این بازی هم همینطور بود.
وی افزود: اگر با فرهاد مجیدی مشکل دارند بگویند من بروم. هواداران چه 

گناهی دارند. بگویند من می روم تا برای فرد دیگری پنالتی بگیرند.
سرمربی استقلال با اشاره به صحنه مشکوک به پنالتی در دقایق پایانی 
تصریح کرد: چطور داور که نزدیک صحنه بود، پنالتی نگرفت اما من از ۴۰ 
متری تشخیص دادم؟ در نیمه اول من دقیقاً هم روی خط آفساید بودم. 

مطمئن هستم که آن صحنه هم آفساید نبود.
فرهاد مجیدی که پیش از این درخواست کرده بود تکنولوژی کمک داور 
ویدئویی وارد فوتبال ایران شود، در این نشست خبری با تکرار این درخواست، 
گفت: جان مادرتان، جان بچه هایتان VAR را بیاورید! من الان باید با 2۰ 
امتیاز در صدر قرار می گرفتم. سرمربی استقلال در پایان گفت: اگر درباره 
صحنه دقیقه 8۷ سوالی نیست، من حرفی درباره بخش های دیگر بازی ندارم!

یحیی گل محمدی :
می توانستیم برنده دربی باشیم 

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: داور بازی با تصمیم های خود جریان 
بازی را به سود استقلال تغییر داد. 

یحیی گل محمدی پس از تساوی استقلال و پرسپولیس در نشست خبری 
گفت: به خاطر غیبت در نشست خبری پیش از بازی عذرخواهی می کنم 

و دلیل این اتفاق بیماری من بود و چند روزی به همین دلیل زیر سِرم بودم.
وی ادامه داد: تحریم مربی پرسپولیس از سوی برخی رسانه ها کار درستی 
نبود و این بی احترامی به پرسپولیس است. ما همیشه به رسانه ها احترام می 

گذاریم و امیدوارم این موضوع دوطرفه باشد.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت:  بازی خوبی را از سوی دو تیم شاهد 
بودیم اما جریان بازی بیشتر در اختیار ما بود و موقعیت هایی را برای گلزنی 
داشتیم. می توانستیم در این دیدار برنده باشیم اما متاسفانه این اتفاق رخ 

نداد.
وی اضافه کرد: در نیمه دوم حملات بیشتری داشتیم اما داور در چند صحنه 
جریان بازی را به سود حریف عوض کرد و حتی در یک صحنه به جای بازیکن 
استقلال به من و عالیشاه کارت زرد داد. متاسفانه داور بازی فشار حملات ما 

را از بین برد.
گل محمدی اظهار داشت: از تمام خطوط تیمم رضایت دارم و اگر کمی دقت 

داشته و از موقعیت های خود استفاده می کردیم، به گل می رسیدیم.
وی در مورد استفاده از یک مهاجم در این دیدار گفت: ما با دو مهاجم بازی 
کردیم. عیسی و امید مهاجمان ما بودند. مهم بود کنترل بازی را در دست 
بگیریم. با اضافه شدن عالیشاه به خط هافبک توانستیم حفظ توپ بیشتری 
داشته باشیم. همه می دانند چقدر مشکلات زیاد است. کار در پرسپولیس 
چه از نظر مدیریتی چه از نظر مربیگری سخت است. ما تا جایی که بتواینم 
مشکلات را بیان می کنیم اما در بحث اجرایی فقط می توانیم بازیکنان را از نظر 

روحی و روانی و بدنی برای  مسابقات آماده کنیم که واقعا کار سختی است.
مصطفوی: هر بازی شاهد حق خوری هستیم

 عضو کادر فنی تیم فوتبال استقلال تهران گفت: متاسفانه شرایط به گونه 
ای شده که ما هر هفته شاهد حق خوری خواهیم بود و این باید جمع شود. 

»صالح مصطفوی« پس از پایان شهرآورد ۹۷ در گفت وگو با خبرنگاران اظهار 
داشت: بهتر است که شعار ندهیم چون ما هجچ وقت عملگرا نیستیم. هفته 
شهدا مدافعان سلامت را برگزار می کنیم اما واقعیت را نمی بینیم. امام حسین 
)ع( می گوید که اگر مسلمان نیستید آزاد مرد باشید. این مردانگی و آزاد منشی 

است که بی دلیل حق تیم ما را می خورند. 
مربی استقلال با بیان اینکه برای برطرف کردن این مشکل باید فکری شود 
گفت: این چه وضعیتی است که هر بازی باید شاهد حق خوری باشیم باید 
این داستان جمع شود. چند هفته است که حق ما را می خورند  و این وضعیت 

اصلا خوب نیست.
 ارسلان مطهری: 

نمی شود داور اشتباه کند و ما اعتراض نکنیم
مهاجم استقلال معتقد است که یک پنالتی برای تیمش در داربی ۹۷ گرفته 

نشده است. 
ارسلان مطهری، مهاجم تیم فوتبال استقلال پس از تساوی بدون گل تیمش 
در داربی ۹۷، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: ما از جریان بازی لذت می بریم. 
نمی دانم بازی راضی کننده بود یا خیر. به بازی دقت نکردم. ما نمی توانیم روی 
کیفیت تمرکز کنیم و روی کلیات توجه کنیم، باید روی جزییات کار کنیم. به هر 

حال داربی است و اتفاقات متفاوتی می افتد.
وی درباره زمان کوتاه بازی کردنش گفت: به هر حال من بازی کردم و کادر 

فنی صلاح دید که آنقدر بازی کنم.
و  داوری  اشتباهات  بود.  خوب  داوری  گفت:  هم  داور  عملکرد  درباره  او 
اعتراض به داوری همیشه هست اما این که داور اشتباه کند و ما اعتراض نکنیم 

نمی شود. به نظرم خطای اتفاق افتاده روی مهاجم ما، پنالتی بود.
 عالیشاه: دربی از نظر فنی خیلی خوب بود

 کاپیتان تیم پرسپولیس گفت: نباید به عنوان کاپینان آنقدر عصبی می شدم 
و عذرخواهی می کنم. داور وقتی خطا روی من را نگرفت جریان بازی تغییر کرد 

و برای همین عصبانی شدم. 
در  استقلال  مقابل  پرسپولیس  گل  بدون  تساوی  از  پس  عالیشاه  امید 
شهرآورد ۹۷، اظهار داشت: بازی خوبی را به نمایش گذاشتیم و در نیمه دوم 

موقعیت های مناسبی داشتیم که استفاده نکردیم.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: این بازی مثل همه بازی ها سه امتیاز دارد اما به 
خاطر هیجان هواداران حساسیت زیادی دارد. متاسفانه برنده این بازی نبودیم 

و امیدوارم در بازی های آینده پیروز باشیم تا به صدر جدول برسیم.
هافبک مهاجم پرسپولیس درباره اعتراضش به داوری گفت: نباید به عنوان 
کاپینان آنقدر عصبی می شدم و عذرخواهی می کنم. داور وقتی خطا روی من 

را نگرفت جریان بازی تغییر کرد و برای همین عصبانی شدم.
عالیشاه در پایان درباره کیفیت پایین دربی گفت: من برخلاف شما فکر 

می کنم بازی از نظر فنی خیلی خوب بود.
 مظفری: داور باید برای استقلال پنالتی می گرفت

 کارشناس داوری فوتبال ایران گفت: خطا بر روی »رودی ژستد« پنالتی بود و 
داور می بایست در این صحنه به نفع استقلال سوت می زد. 

نوید مظفری افزود: نیمه اول بازی صحنه خاصی نداشت اما در نیمه دوم 
شاهد بودیم هر چه بازی به جلو رفت، نوع بازی و اعتراض ها هم متفاوت شد.

وی در مورد صحنه ای که استقلالی ها اعتقاد به پنالتی داشتند، گفت: در 
آن لحظه خطای پنالتی روی داد و داور می بایست برای استقلال اعلام ضربه 

پنالتی می کرد اما از این صحنه گذشت.
فنی  کادر  که  ای  صحنه  در  شد:  یادآور  ایران  فوتبال  داوری  کارشناس 
پرسپولیس اعتقاد داشتند روی عالیشاه خطا صورت گرفته، بنیادی فر باید به 
بازیکن استقلال کارت زرد نشان می داد اما به اشتباه برای استقلال خطا اعلام 

کرد اما این دلیل نمی شود عالیشاه آن گونه اعتراض کند.
مظفری تاکید کرد: یک شهرآورد خیلی ساده و معمولی را دیدیم. البته کادر 
فنی دو تیم اعتراض هایی داشتند که داور هم به آنها کارت زرد نشان داد. به 
نظرم غیر از صحنه ای که بر روی ژستد خطای پنالتی روی داد،  اتفاق خاصی 

دیگری در این بازی روی نداد و یک قضاوت عادی را هم شاهد بودیم.
سهیل مهدی:

استقلال و پرسپولیس حداقل حاشیه را داشتند
 مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ گفت: از دو تیم استقلال و پرسپولیس 

ممنون هستیم که حداقل حاشیه را در دربی داشتند. 
سهیل مهدی در خصوص برگزاری دربی ۹۷ گفت: حاشیه های دربی بازی 
را از لحظات زیبا دور می کند. فوتبالیست های خیلی خوبی در تمام تیم ها 
داریم. هوادار دوست دارد بازی پرگل و زیبا ببیند. از دو تیم ممنون هستیم که 
همکاری کامل را انجام دادند و حداقل حاشیه را داشتند. انشاءالله هواداران در 
آینده بازی های زیباتری ببینند.  مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ درباره 
زمان بازگشت تماشاگران به ورزشگاه ها تاکید کرد: دستگاه های ذیربط تلاش 
می کنند. نقاط ضعف و قوت دو بازی آزمایشی با حضور هواداران در آمد. باید 
دستورالعمل ها را برای تمام استادیوم ها داشته باشیم. ورزشگاه آزادی یکی از 
بهترین استادیوم های ما است و همچنین چند ورزشگاه دیگر ولی تیم های 

ما در لیگ دسته اول و دوم هم انتظار دارند تماشاگرانشان به ورزشگاه بیایند.
مهدی همچنین با خودداری از صحبت درباره واگذاری تبلیغات محیطی به 

استقلال و پرسپولیس گفت: در این مورد نمی توانم نظر بدهم. 

شهرآورد بی کیفیت پایتخت برنده نداشت؛

 سرد و بی برنامه، هیاهو برای هیچ 

لیون  تیم  به  آزمون  سردار  می شود  گفته  که  شرایطی  در 
فرانسه منتقل می شود، باشگاه اورتون انگلیس مجددا به جمع 
مشتریان این مهاجم ایرانی اضافه شد. به گزارش خبرنگار مهر، 
باشگاه  که  کرد  اعلام  اختصاصی  خبری  در   ۹۰min سایت
آزمون مهاجم  برای جذب سردار  رقابت  به  قرار است  اورتون 
ایرانی تیم فوتبال زنیت سنت پترزبورگ اضافه شود. این رسانه 
نوشت: »باشگاه هایی از ایتالیا، اسپانیا، فرانسه و آلمان همگی 
با نمایندگان این بازیکن 26 ساله تماس گرفته اند اما علاقه 
شدیدی هم از سوی انگلیس وجود دارد. وستهم، تاتنهام و 
آرسنال قبلًا با این مهاجم در ارتباط بوده اند اما ۹۰min متوجه 
شد که اورتون هم اکنون آماده ارائه یک پیشنهاد قوی است.« 
تابستانی  پیشنهاد  آمده است: »آزمون  این مطلب  ادامه  در 
تاتنهام و پیشنهاداتی از لیون، بایرن لورکوزن و آاس رم را تایید 
کرد اما زنیت به او به دلیل اینکه قرارداد داشت اجازه جدایی 

نداد. اورتون به احتمال زیاد ریچارلیسون ستاره برزیلی را در سال 
2۰22 از دست می دهد و آزمون به عنوان جایگزین احتمالی 
در نظر گرفته می شود. فرهاد مشیری مالک باشگاه - که او نیز 
ایرانی الاصل است- مدتهاست که از طرفداران این بازیکن بوده 
است. مارسل برندز مدیر فنی باشگاه هم از طرفداران قدیمی 
داشت،  حضور  آیندهوون  در  که  زمانی  حتی  و  است  آزمون 
تلاش کرد این بازیکن را به خدمت بگیرد.« این سایت همچنین 
به سابقه آزمون اشاره کرد و نوشت: »آزمون تمام دوران فوتبالی 
خود را در روسیه گذرانده است، پس از اینکه روبین کازان او را در 
1۷ سالگی انتخاب کرد. او قبل از بازگشت به کازان به روستوف 
پیوست و سپس در سال 2۰1۹ راهی زنیت شد. این مهاجم در 
1۰2 بازی 61 گل به ثمر رسانده است و اکنون در سال جدید با 
یک تصمیم بزرگ روبروست: اینکه آیا در روسیه بماند، جایی که 

پیشنهاد قرارداد بزرگی دارد یا به یک لیگ تاپ اروپایی برود؟«

مالک ایرانی به دنبال مهاجم ایران؛
اورتون بازهم مشتری آزمون شد
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بهشتی پور تحلیل گر سیاست خارجی: 

ایران و آمریکا باید بپذیرند که تمام 
خواسته هایشان محقق نخواهد شد

 یک تحلیل گر سیاست خارجی گفت: من امیدوارم این موضوع به رسمیت شناخته شود که 
قرار نیست هر آنچه ایران می خواهد به آن برسد یا قرار نیست هرچه آمریکا می خواهد محقق 
شود. قرار است دو طرف به خواسته های همدیگر توجه کنند، به خصوص به خطوط قرمز دو 
طرف احترام گذاشته شود و پس از آن راجع به موضوعات قابل مذاکره که می توان در مقابل آن 
انعطاف داشت، کوتاه آمد و به راه حل رسید.  حسن بهشتی پور در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی روند 
مذاکرات وین در روزهای گذشته و همچنین استدلال هیأت مذاکره کننده ایرانی برای همراهی 
کارشناسان متعدد، گفت: خبر خوب آغاز مذاکرات این بود که هیات مذاکره کننده کشورمان 
پذیرفت که روند از صفر آغاز نشده به عنوان پیش نویس قرار بگیرد به این معنی که پذیرفتند روی 
موضوعاتی که توافق شده بحث نکنند، بلکه راجع به موضوعاتی که توافق نشده و در پرانتزها 
خالی مانده بود، بحث صورت بگیرد. این نقطه پیشرفت و مایه امیدواری است که مذاکرات به 
این صورت سریع تر پیش خواهد رفت تا این که بخواهند از نقطه صفر شروع کنند. وی ادامه 
داد: نکته بعدی این است که مذاکرات به دو بخش تقسیم شده است؛ یک بخش انتظارات ایران 
برای لغو تحریم ها و بخش دوم انتظارات طرف مقابل برای بازگشتِ ایران به تعهداتش در برجام 
که از اردیبهشت ۹8 کاهش پیدا کرده، است. کاملًا مشخص است دو مسیر را طراحی کرده اند 
تا بتوانند مذاکرات را به جایی برسانند و من امیدوارم این موضوع به رسمیت شناخته شود که قرار 
نیست هر آنچه ایران می خواهد به آن برسد یا قرار نیست هرچه آمریکا می خواهد محقق شود. 
قرار است دو طرف به خواسته های همدیگر توجه کنند، به خصوص به خطوط قرمز دو طرف 
احترام گذاشته شود و پس از آن راجع به موضوعات قابل مذاکره که می توان در مقابل آن انعطاف 
داشت، کوتاه آمد و به راه حل رسید. لازم است سریع تر به نتیجه برسند که هرچه این تسریع 
بیشتر باشد کمک می کند تا میزان فشاری که روی ایران از لحاظ اقتصادی هست، کاهش پیدا 
کند. وی افزود: حال چه ما بخواهیم این را رد کنیم یا به قول بعضی ها آن را آدرس دادن به دشمن 
بدانیم مشکلی را حل نخواهد کرد؛ طرف مقابل کاملًا از جزئیاتِ وضعیت اقتصادی ما باخبر 
است. موضوعی نیست که امروزه بتوان آن را پنهان کرد. عالم و آدم می دانند که تولیدِ ناخالصِ 
داخلیِ ایران کاهش پیدا کرده و این چیزی نیست که بتوان آن را مخفی کرد. عالم و آدم می دانند 
که تورم و بیکاری افزایش پیدا کرده است، اما این ها دلایل گذشت ایران از خطوط قرمزش نیست 
که یا غنی سازی را کنار بگذارد یا بگوید که نمی خواهد تحریم ها را لغو کنید اما ایران می تواند این 
خواسته را مطرح کند که به جای رفع یکباره تحریم ها، به تدریج این اتفاق بیفتد؛ منتها سقف 
شروع و پایان آن هم کاملًا مشخص باشد و این که چقدر طرف مقابل از خودش انعطاف نشان 
می دهد خیلی تعیین کننده است؛ ما باید ببینیم طرف مقابل آمادگیِ گذشتن از خواسته هایی 
که از نظر ما ناحق هست را دارد یا خیر و آیا می خواهد بگوید مرغ یک پا دارد؟! وی تاکید کرد: در 
دیپلماسی مرغ یک پا یا دو پا ندارد، بلکه چند پا دارد. بنابراین ما باید واقعاً به این نقطه برسیم که 
راه حل پیدا کنیم و در دیپلماسی هم به ما یاد داده اند که هزار راه نرفته وجود دارد، اینطور نیست 
که وقتی یک راه به نتیجه نمی رسد، آن را شکسته خورده بدانیم، راه های مختلف وجود دارد. البته 
اگر این اراده وجود داشته باشد که به توافق برسیم، اما اگر برای توافق اراده نکنیم هزار راه هم 
وجود دارد که مانع از رسیدن به توافق بشویم. این تحلیل گر سیاست خارجی همچنین در پاسخ 
به این سوال که پیش از شروع مذاکرات وین، بسیاری از رسانه های خارجی روی بحثِ توافق 
موقت مانور می دادند که مشخص شد ایران بصورت رسمی با این مسئله مخالفت کرده است. 
اکنون اما راهکار بازگشت همزمان به تعهدات یا بازگشت گام به گام مطرح است، این راهکارها 
تا چه میزان می تواند مورد بحث قرار بگیرد، گفت: این ها جزو همان هزار راه نرفته ای هستند که 
پیش تر اشاره کردم. در حال حاضر آمریکا می گوید که ایران ابتدا به تعهداتی که در برجام دارد، 
برگردد، 1۴ گزارش آمانو هم تأیید می کرد که ایران قبل از اردیبهشت ۹8 کلیه تعهداتش را بدون 
هیچ کم و کاستی اجرایی کرده بود. از اردیبهشت ۹8 بود که پس از یک سال انتظار بیهوده، ایران 

روند کاهش تعهدات را آغاز و هر دو ماه بخشی از این تعهدات را کاهش داد.
مذاکرات سخت، نفس گیر و طولانی خواهد بود 

 وی ادامه داد: حال طرف آمریکایی اصرار دارد که ایران ابتدا به تعهداتش برگردد، درحالی که 
این آمریکا بوده که از برجام خارج شده، بنابراین طرف ایران هم متقابلًا می گوید که اول آمریکا 
باید به تعهداتش برگردد، برای این که او خارج شده و ما به تعهداتمان عمل کرده ایم. یکی از آن 
راه های دیپلماسی این است که بگویند همزمان به تعهداتمان برگردیم، منتها این همزمانی به چه 
معناست؛ چون همزمانی فقط در این نیست که همه یک کلمه را ادا کنند، منظور از همزمانی 
این است؛ چطور ترامپ یک حکم صادر کرد که از برجام خارج شدیم، آقای بایدن هم حکمی 
صادر کند که ما به برجام برگشته ایم و تمامی تحریم هایی که آمریکا علیه ایران اعمال کرده بود را 
به حالت تعلیق در می آورد. وی افزود: رئیس جمهور آمریکا این قدرت را دارد که تحریم ها را تعلیق 
کند یعنی هرچند نمی تواند خیلی از تحریم ها را لغو کند، اما می تواند آن ها را به حالت تعلیق 
در بیاورد. عرض من این است که پس از دادن این حکم، آیا ایران می تواند به اردیبهشت ۹8 
برگردد؟ مسلماً خیر. ایران باید بگوید من از امروز غنی سازیِ 6۰ درصد اورانیوم یا تولید اورانیوم 
فلزی را متوقف می کنم که معنای آن اقدام در برابر اقدام است. البته حد و حدود موضوع باید 
کاملآً مشخص باشد که چه اقدامی را چه زمانی و چه طرفی انجام می دهد. باید تکلیف این سه 
»چه« را مشخص کرد. این موضوع همچنین باید کف و سقف هم داشته باشد و مشخص شود 
تا چه زمانی اینطور باشد؛ الی یوم القیامه که نمی توان این اقدام ها را ادامه داد، باید برای آن ها 
محدوده ای تعریف شود تا مثلًا بگویند تا 6 ماه آینده تمامی تحریم ها لغو شده یا به حالت تعلیق 
درآمده و طرف ایرانی هم به تعهدات قبلی اش برگشته است. بهشتی پور در ارزیابی کلی روند 
مذاکرات و پیش بینی زمان دستیابی به توافق نیز گفت: از روز ابتدایی دور هفتم اعلام کردم که 

این مذاکرات سخت، نفس گیر و طولانی خواهد بود و اینطور پیش بینی می شود.

شبکه  با  گفت وگویی  در  وین  در  ایران  ارشد  کننده  مذاکره 
الجزیره به سوالاتی درباره مواضع ایران در روند مذاکرات وین و 

لغو تحریم ها پاسخ داد. 
علی باقری کنی معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان 
گفت وگوی  در  وین  مذاکرات  در  ایران  ارشد  کننده  مذاکره  و 
اختصاصی با شبکه الجزیره، درباره پیش نویس دو طرحی که 
ایران در وین درباره لغو تحریم ها و اقدامات هسته ای در اختیار 
مذاکره کنندگان غربی قرار داده است، گفت: همان طور که 
می دانید شش دور از این مذاکرات در بهار و تابستان امسال در 
وین برگزار شد که برخی اسناد پیش نویس از آن ها حاصل شد. 
ما به عنوان نماینده دولت جدید ایران و مذاکره کنندگان جدید 
ویژه  به  پیش نویس ها  این  درباره  را  دیدگاه هایمان  هسته ای، 
درباره پیش نویس لغو تحریم های غیرقانونی و ظالمانه و اقدامات 
هسته ای به طرف مقابل ارائه کردیم. درباره جزئیات این سندها، 
نکته مهم این است که طرفین درباره مبنای مذاکرات به توافق 
رسیدند که همان توافق هسته ای سال 2۰1۵ است. چیزی که 
ما ارائه کرده ایم مربوط به ناکارآمدی ها و نقص های پیش نویس ها 

بوده است و اصلاحاتی را در آن ها ارائه کرده ایم.
باقری در پاسخ به این سوال که خواسته تیم مذاکره کننده ایران 
در این اسناد پیشنهادی چیست، گفت: تاکید ما این است که در 
چارچوب برجام، تمامی مسائل مربوط به فعالیت های هسته ای 
ما باید تداوم داشته باشد. درباره تحریم ها نیز این طور است. 
هرگونه تحریم مغایر با مقررات برجام باید فورا لغو شود، همین 
طور تمامی تحریم هایی که مربوط به توافق هسته ای است. تمام 
تحریم هایی که تحت کارزار »فشار حداکثری« آمریکا اعمال شده 

یا بازگردانده شدند، باید فورا لغو شوند.
او درباره این که آیا ایران خواستار راستی آزمایی لغو این تحریم ها 
یا ضمانتی درباره آن ها است، توضیح داد: موضوع راستی آزمایی 
و تضمین مواردی بسیار جدی هستند که در سند سوم تشریح 

شده اند.
معاون وزیر امور خارجه کشورمان در پاسخ به این که از نظر او 
این دور از مذاکرات چه نتیجه و چه دستاوردی داشته است، بیان 
کرد: ما طرح هایی پیشنهاد کردیم و از طریق آن ها نشان دادیم 
که ما نه تنها در مذاکرات، بلکه در طرح هایی که به طرف مقابل 
ارائه کرده ایم جدی هستیم. ما با این طرح ها عزم جدی مان برای 
رسیدن به یک توافق را نشان دادیم. طرح هایی که ارائه کرده ایم 
روی میز طرف مقابل مذاکرات است و قرار است به ما پاسخ 
دهند، البته پاسخی که با شواهد و با استدلالی منطقی همراه 

باشد.
باقری در پاسخ به این سوال که واکنش ایران در صورتی که 
طرح های پیشنهادی آن پذیرفته نشوند و توافقی انجام نشود، چه 
خواهد بود، گفت: طرح هایی که توسط ایران پیشنهاد شده اند را 
اصلا نمی توان رد کرد، چون مبتنی بر مقررات توافق هسته ای 
سال 2۰1۵ هستند. حتی کشوری که از توافق خارج شده بود 
هم مایل به بازگشت به توافق است. و در اصل، کشورهایی که 
هنوز عضو برجام هستند، نمی خواهند این سند هسته ای را از 

بین ببرند.
این دیپلمات ارشد کشورمان در پاسخ به این که با توجه به 
سوابق طولانی او در مذاکرات هسته ای، حالا که هدایت مذاکرات 
را بر عهده دارد، ایران چه چیز جدید برای ارائه در مذاکرات دارد، 

و این مذاکرات چه تفاوتی با سال های گذشته دارند، تشریح 
کرد: یکی از مهم ترین تفاوت ها وجود عوامل و بازیگرانی خارجی 

هستند که سعی می کنند در مذاکرات اخلال ایجاد کنند.
مقابله  موارد  این  با  چگونه  ایران  تیم  که  این  به  پاسخ  در  او 
آن ها سعی می کنند  می کند، توضیح داد: طبیعی است که 
در مسیر رسیدن به توافق اخلال ایجاد کنند اما نکته مهم این 
است که اقدامات انجام شده از سوی ایران در چارچوب قوانین 
بین المللی، معاهده منع اشاعه تسلیحات هسته ای، ان.پی.تی و 
معاهده پادمانی بوده اند. بنابراین، زمینه مناسبی برای رسیدن به 

یک توافق برای ایران ایجاد کرده اند.
ارائه توضیحاتی درباره  با  معاون وزیر امور خارجه کشورمان 
گزارش جدید آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره ایران و برخی 
ادعاها مبنی بر این که ایران در حال غنی سازی ۹۰ درصدی 
اورانیوم است، بیان کرد: خبر غنی سازی ۹۰ درصدی توسط 
رسانه ها و منابع صهیونیستی منتشر شده بود. چنین خبری 
بالافاصله توسط عالی ترین مقام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
که مدیرکل آن است، رد شد. باقری در پاسخ به این که آیا ایران 
گفت:  نیست،  آینده  در  اقدامای  چنین  دادن  انجام  به  مایل 
معاهده  و  ان.پی.تی  چارچوب  در  ما  هسته ای  فعالیت های 
پادمانی انجام می شوند. واضح است که اگر طرفین برجام به 
تعهداتشان در برجام عمل کنند، ما هم همین کار را خواهیم کرد 

و کاملا به تعهداتمان در چارچوب برجام عمل خواهیم کرد.
مذاکره کننده ارشد ایران در وین در پاسخ به این که آیا با توجه به 
تحولات این چند سال اخیر از سال 2۰1۵، توافق هسته ای هنوز 
پویایی خود را حفظ کرده است و توافقی کارآمد است یا نه، اظهار 
کرد: هزینه احیای توافق و حفظ آن بر مبنای اقداماتی بوده است 
که ایران انجام داده. چون آمریکا از توافق خارج شد و توافق را 
به کلی نقض کرد و اروپایی ها هم در عمل نتوانستند پایبندی 
کامل به برجام را از خود نشان دهند. بنابراین، به رفتار اروپایی ها 
با پایبندی کامل به توافق و به رفتار آمریکایی ها با بازگشتشان به 
توافق بستگی دارد و اگر این اتفاق بیفتد، توافق احیا خواهد شد.
باقری در پاسخ به این  که آیا توافق در چارچوبی که در سال 
2۰1۵ درباره آن مذاکره شده بود، دوام خواهد آورد یا نه، بیان 
کرد: هر دو طرف مذاکرات مایل به بازگشت به توافق سال 2۰1۵ 

هستند
بازه ای  نتیجه رسیدن مذاکرات  به  برای  آیا  که  این  درباره  او 
زمانی وجود دارد و آیا ایران حاضر است مدتی طولانی به اندازه 
1۹ سال گذشته صرف مذاکرات برای رسیدن به توافقی نهایی 
بکند، گفت: من بر این عقیده ام پاسخ طرف مقابل به طرح های 
معقولی که ایران ارائه داده است، قطعا می تواند جواب این سوال 

را بدهد.
این دیپلمات ارشد کشورمان در پاسخ به این که اگر پس از 

تمامی این تلاش ها برای مذاکره و رسیدن به توافق، توافقی در 
کار نباشد، چه اتفاقی رخ خواهد داد، تشریح کرد: حضور ما در 
این جا نشان می دهد که ما واقعا برای رسیدن به یک توافق جدی 
هستیم و ما عزم و اراده طرف مقابل و رفتار آن ها را به طور جدی 
ارزیابی می کنیم تا ببینیم آیا آماده بازگشت به پایبندی کامل به 

توافق و ترک تخطی هایشان هستند یا نه.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان در پاسخ به این سوال 
که با توجه به فشارهایی که به خاطر تحریم های آمریکا بر اقتصاد 
ایران تحمیل شده است، تاب آوری ایران بدون توافق هسته ای 
تا چه حد خواهد بود، بیان کرد: اقتصاد ما در شرایط چند سال 
گذشته که تحریم های آمریکا و متحدان آن بر ایران برقرار بوده اند، 
توانسته است توسعه یابد و پیش رفت کند. این یک امر مسلم 
است که تحریم ها اثر داشته اند. اما ایران نشان داد که تحریم ها 

نمی توانند نتیحه بخش باشند.
ایران چه خواهد  دوم[  ]نقشه   B پلان  که  این  درباره  باقری 
بود، توضیح داد: ما در واقع بر ظرفیت ها و توان داخلی مان اتکا 
خواهیم کرد و روابط و همکاری مان را با کشورهایی که در تعامل با 
ما جدی و کارآمد هستند، گسترش خواهیم داد. ما به طور جدی 
به دنبال پیش رفت اقصادی کشورمان خواهیم بود. در مدت 
چند سال گذشته، آمریکا تمام تلاشش را کرد از روابط اقتصادی 
ایران با جهان ممانعت کند اما ما نشان دادیم می توانیم اقدامات 
آن ها را با شکست مواجه کنیم و اقتصادمان را در مسیر مثبت 
و موثری پیش ببریم. اما این به معنای این نیست که آمریکا به 
مردم ما یا اقتصادمان خسارت نزده است. به همین خاطر، یکی 
از موضوعاتی که در مذاکرات دنبال می کنیم، موضوع جبران 
خسارت از سوی آمریکا به خاطر آسیب ها و خساراتی است که 

به مردم ما وارد کردند.
مذاکره کننده ارشد ایران در وین در پاسخ به این سوال که آیا 
آمریکا برای این کار از خود آمادگی نشان داده است یا نه، گفت: 
موضوع جبران خسارت در دستور کار مذاکرات وین بوده است و 

به این موضوع در سند سوم پیشنهادات ما پرداخته خواهد شد.
او درباره سند سوم پیشنهادی ایران و این که چرا تاکنون ارائه 
حال  در  مذاکرات  دیگر  طرف های  کرد:  اظهارا  است،  نشده 
حاضر در حال بررسی دو سند دیگری هستند که ارائه کرده ایم 
و منتظریم پاسخ دهند. به محض این که پاسخشان را دریافت 

کنیم، کار بر روی سند سوم را آغاز خواهیم کرد.
این دیپلمات ارشد کشورمان در پاسخ به این سوال که از نظر 
او خواسته های ایران در مذاکرات مبنی بر لغو کلیه  تحریم های 
ایران، جبران خسارت و تضمین دادن چه قدر می تواند از دیدگاه 
طرف های  با  مذاکراتمان  در  گفت:  باشد،  بینانه  واقع  آمریکا 
مقابل، آن ها بر ضرورت تضمین دادن و بر ضرورت سازوکاری 
برای راستی آزمایی صحه می گذارند، هم روسیه، هم چین و هم 

اروپایی ها. در اصل، آمریکایی ها هم باید بپذیرند. آمریکایی ها در 
پیش نویس های قبلی این چارچوب را پذیرفته اند اما نکته اصلی 
در این است که تضمین ها چگونه باید ارائه شوند و راستی آزمایی 

ها چگونه باید انجام شوند.
او در پاسخ به این که از نظر آمریکا لغو کلیه تحریم های ایران 
ممکن نیست، به دلیل این که اختیارات لغو کلیه تحریم ها تنها 
در دستان رئیس جمهور آمریکا نیست و بخشی از آن ها به کنگره 
این کشور مربوط است و ایران حاضر است چه چیزی در مقابل 
خواسته هایش در مذاکرات ارائه کند، گفت: دو طرف مذاکرات، 
یعنی ایران و گروه ۴+1 توافق را پذیرفته اند. آمریکا هم که از توافق 
خارج شده بود، می خواهد به آن بازگردد. بنابراین، موضوع بده و 
بستان قبلا در مذاکرات سال 2۰1۵ به جا آورده شده است. حالا 
باید اقداماتی انجام شود که اشتباهات کشوری را که از توافق 
خارج شد، جبران کند. بده و بستان زمانی اتفاق می افتد که هر 
دو طرف از چیزی تخطی کنند. ما از چیزی تخطی نکردیم. این 

آمریکایی ها بودند که از توافق خارج شدند.
رژیم  که  مواضعی  درباره  گفت وگو  این  ادامه  در  باقری 
و  است  کرده  اتخاذ  وین  مذاکرات  درباره  اخیرا  صهیونیستی 
سعی داشته است قدرت های جهانی و آمریکا را از رسیدن به 
توافقی با ایران بازدارد، گفت: قبلا هم گفتم که عوامل خارجی، 
صهیونیست ها در تلاشند در روند مذاکرات اخلال ایجاد کنند. 
صهیونیست ها یا تلاش  می کنند تاسیسات هسته ای ایران را مورد 
حمله قرار دهند یا در روند مذاکرات اخلال ایجاد کرده و مانع آن 
شوند. واقعا به هویت مستقل دیگر طرف های مذاکرات بستگی 
دارد که نشان دهند قرار نیست تحت تاثیر صهیونیست ها قرار 

بگیرند و بر اساس منافع کشور خودشان تصمیم می گیرند.
او در پاسخ به این سوال که اگر رژیم صهیونیستی تصمیم بگیرد 
به تاسیسات هسته ای ایران حمله کند، چه اتفاقی رخ خواهد داد 
گفت: به نظرم صهیونیست ها باید خواب حمله  به ایران را ببینند. 

اگر به این خواب بروند، هیچ گاه از آن بیدار نخواهند شد.
مذاکره کننده ارشد ایران درباره این که چقدر به نتیجه رسیدن 
مذاکرات خوش بین است، گفت: ما به دلیل عزم جدی مان در 
ادامه دادن مذاکرات و استدلال مستحکمی که در روند مذاکرات 
در پیش گرفته ایم، نسبت به آینده و موفقیت آمیز بودن مذاکرات 
به طرف  نخواهیم خورد، چون  فریب  اما  خوش بین هستیم. 

مقابل اعتماد نداریم.
باقری در پاسخ به این که اگر ایران به طرف مقابل اطمینان 
نداشته باشد و آن ها هم به ایران اعتماد نداشته باشند، رسیدن 
به یک توافق چگونه میسر خواهد بود، توضیح داد: مذاکرات 
و توافق برای کسانی است که اختلاف نظر دارند. با مذاکرات، 
طرف های  از  یک  هر  شد.  نخواهند  حل  اختلافات  تمامی 

مذاکرات بر اساس منافع خودشان پای میز مذاکرات می آیند.

مذاکره کننده ارشد ایران در وین در گفت وگو با شبکه الجزیره:

 آمریکا دو اصل تضمین دادن و راستی آزمایی را پذیرفته است

حسن شکوهی نسب

ایران شامل متخصصان در حوزه های سیاسی، اقتصادی  هیات دیپلماتیک 
و حقوقی در حالی مذاکرات دور هفتم را در وین کلید زد که طرح های ابتکاری و 
خلاقانه آنها از جدیت و عزم جزم تیم کشورمان نشان داشت اما انفعال طرف غربی 

بسترساز عبور قطار مذاکرات از ایستگاه هفتم شد. 
مذاکرات لغو تحریم ها که از روز دوشنبه هشتم آذرماه در وین پایتخت اتریش 
ازسرگرفته شده  بود، دیروز جمعه 12 آذرماه پس از پنج روز گفت وگو پایان یافت؛ 
مذاکراتی که نخستین دور آن در دولت دکتر »سیدابراهیم رئیسی« به شمار می رود.
»علی باقری کنی« رئیس تیم مذاکره کننده کشورمان دیروز جمعه پس از پایان 
نشست کمیسیون مشترک برجام با بیان اینکه »قرار شد طرف های مقابل برای 
بررسی متون پیشنهادی ایران به پایتخت ها بازگردند«، تصریح کرد: جمهوری 
اسلامی ایران انتظار دارد که طرف ها پاسخ مستند، مستدل و منطقی به متون 

ایران ارائه کنند.
در پیوند با زمان ادامه گفت وگوها، نماینده چین در مذاکرات پس از پایان نشست 
کمیسیون مشترک برجام گفت که »هنوز به کار بیشتری نیاز داریم و توافق کردیم که 
اواسط هفته آینده به وین بازگردیم«. همزمان »انریکه مورا« معاون دبیرکل سرویس 
اقدام خارجی اتحادیه اروپا نیز ضمن واقع گرا توصیف کردن مذاکرات، اظهار کرد 

که مذاکرات شاید هفته آینده به نتیجه برسد.
حضور فعال تیم دیپلماتیک ایران با چاشنی طرح های ابتکاری

مذاکرات ایران و 1+۴ که از ۳۰ خردادماه متوقف شده بود، در حالی ازسرگرفته 
شده که برخلاف انتظار غربی ها، تیم دیپلماتیک ایران در آن حضور پررنگ و پویایی 

داشت.
در ابتدا با رسانه ای شدن این موضوع که تیم ایرانی ۴۰ نفر همراه دارد، تلاش 
شد تا از سوی مخالفان داخلی و دشمنان خارجی این »فرصت« به »تهدید« تقلیل 
یابد. مخالفان دولت بیش از آنکه بر اهمیت ترکیب حقوقی- اقتصادی اعضای تیم 
توجه نشان دهند به مسائل حاشیه ای همچون هزینه اقامت در هتل کوبورگ و 

موضوعاتی از این دست تمرکز کردند.

اهمیت ترکیب تیم ایرانی و حضور چشمگیر متخصصان در حوزه های مختلف 
را می توان در مواضع »میخائیل اولیانوف« سرپرست هیات مذاکره کننده روسیه 
به وضوح مشاهده کرد. وی در حساب توئیتر خود، ترکیب هیات جدید ایران را در 

مذاکرات »بسیار تاثیرگذار« و »گواه نیت جدی در مذاکرات« دانست.
با نگاهی اجمالی به جایگاه افراد حاضر در تیم ایرانی، اهمیت و جدیت دور نخست 
مذاکرات در دولت رئیسی استنباط می شود. به عنوان نمونه دو معاون دیپلماسی 
اقتصادی و امور حقوقی و بین الملل وزارت امور خارجه، همچنین معاون امور ارزی 
و بین الملل بانک مرکزی، معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی، معاون بین الملل و 
بازرگانی وزارت نفت، مشاور اقتصادی معاون اول رئیس جمهوری و رئیس کل اسبق 

بانک مرکزی از جمله اعضای هیات ایرانی حاضر در نشست وین بودند.
در عمل نیز تیم اعزامی ایران با ارائه طرح های مبتکرانه خود که بی تردید حاصل 
ماه ها بحث و بررسی در ایران بوده، نقش پررنگ خود را در جریان مذاکرات ایفا کرد.
»علی باقری کنی« مذاکره کننده ارشد کشور در مذاکرات روز پنجشنبه 11 آذر و 
همزمان با چهارمین روز مذاکرات اعلام کرد که ایران متن پیشنهادی خود را تحویل 
داده است. به گفته وی، ایران دو متن را که حاوی دیدگاه ها در مورد »برداشته شدن 
تحریم ها« و »بازگشت ایران به تعهدات هسته ای« است برای بررسی به طرف مقابل 

داده و منتظر پاسخ است.
طرح های خلاقانه ایران به همین جا ختم نشد و باقری عصر روز پنجشنبه پیش از 
دیدار با »رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در پاسخ به سوالی 
درباره مدت راستی آزمایی از رفع تحریم ها اظهار کرد: ما سه سند داریم و این مساله 

در سند سوم هست که هنوز تحویل طرف ها نشده  است.
از نگاه ناظران، ارائه دو سند رفع تحریم ها و فعالیت های هسته ای به طرف های 
مذاکرات از سوی هیات ایرانی و وعده باقری برای ارائه سند سوم، دلیلی روشن و 
متقن بر این مساله است که ایران نه تنها با اعزام تیم کارشناسی کامل وارد فرآیند 
مذاکرات شده بلکه با دست پُر و ارائه ابتکارات راهگشا همه تمهیدات لازم برای 

پیگیری مذاکراتی سازنده و نتیجه محور را پیش بینی کرده  بود.
یکی از دلایل حضور موفق و فعال ایران در مذاکرات را می توان از تاثیر آن بر مقامات 
رژیم صهیونیستی و هراس »نفتالی بنت« نخست وزیر این رژیم دریافت. همزمان با 

مذاکرات در وین، بنت در گفت وگوی تلفنی با »آنتونی بلینکن« وزیر خارجه آمریکا، 
ایران را به باج خواهی اتمی متهم کرد و خواهان توقف فوری مذاکرات هسته ای 

شد.
حضور منفعلانه غرب و جای خالی طرح های پیشنهادی تروئیکا

اتریش،  پایتخت  در  ایرانی  تیم  مجدانه  حضور  و  ابداعی  بسته های  برخلاف 
طرف غربی با ادعاها و اتهامات قبلی پای میز مذاکره حاضر شده بود و دستان 

دیپلمات های آنها خالی از کوچکترین ایده و طرحی در راستای احیای برجام بود.
اتریش،  پایتخت  در  ایرانی  تیم  مجدانه  حضور  و  ابداعی  بسته های  برخلاف 
طرف غربی با ادعاها و اتهامات قبلی پای میز مذاکره حاضر شده بود و دستان 
دیپلمات های آنها خالی از کوچکترین ایده و طرحی در راستای احیای برجام 
ترامپ«  »دونالد  که   1۳۹۷ ماه  اردیبهشت   18 از  که  است  حالی  در  بود.این 
رئیس جمهوری ستیزه جوی قبلی آمریکا از برجام خارج شد، همواره شاهد ارائه 
طرح هایی چه در زمینه احیای توافق و چه در زمینه دور زدن تحریم ها از سوی 
تروئیکای اروپا بودیم. اگر چه همه این طرح ها تنها بر روی کاغذ باقی ماند و هرگز 

وارد فاز عملیاتی نشد اما از تکاپوی سران بروکسل نشان داشت.
مهرماه 1۳۹۷ یعنی حدود ۵ ماه پس از خروج ترامپ از برجام، شاهد تلاش 
اتحادیه اروپا برای نجات »برجام منهای آمریکا« و ارائه یک طرح ابتکاری بودیم؛ 
مکانیسمی با نام »Special Purpose Vehicle«  که از آن تحت عنوان »سازوکار 
ویژه« نام برده می شد. هدف این ابتکار دور زدن تحریم هایی بود که آمریکا در پی 
خروج از توافق علیه ایران به اجرا گذاشت. این سازوکار بر مبادله تهاتری )کالا در 

برابر کالا( تکیه و بر ایجاد یک نهاد حقوقی-مالی تاکید داشت.
پس از ناتوانی اروپا در اجرایی کردن سازوکار مذکور،  چند مکانیسم دیگر از جمله 
»اس پی وی« و »اینستکس« از سوی تروئیکا مطرح ولی هیچ کدام از جانب سه 
عضور اروپایی برجام عملی نشد. به رغم تاکید بایدن و حتی ترامپ مبنی بر اینکه 
ایران برای کمک های بشردوستانه از جمله دارو و غذا تحریم نیست اما در واقع با 

موانع و تنگناهای اقتصادی، ایران عملا  قادر به دریافت این اقلام نبوده  است.
از جمله طرح های ابتکاری اروپا در این بازه زمانی به پیشنهاد »امانوئل مکرون« 
رئیس جمهوری فرانسه برمی گردد که از طرح »فریز در برابر فریز« در دولت دوازدهم 
رونمایی کرد. براساس این طرح، توقف تحریم های آمریکا و همزمان توقف تشدید 
فعالیت های هسته ای ایران، مبنایی برای آغاز مذاکرات مجدد برجام با حضور آمریکا 

تعیین شده  بود.
اگر چه طرح های ابتکاری اشاره شده، هیچ کدام در سال های اخیر به دلایل 
مختلف جامه عمل نپوشید اما از تلاش اروپایی ها برای احیای توافق نشان داشت؛ 
موضوعی که متاسفانه در جریان دور هفتم مذاکرات به چشم نمی خورد و پس از 
بی نتیجه ماندن گفت وگوها، آنها نوک پیکان اتهام را به سمت تیم ایرانی نشانه رفته 

و برای خرید زمان راهی پایتخت کشورهای خود شدند.
حتی اظهارات دیپلمات های اروپایی در روز دوم مذاکرات مبنی بر اینکه »تاکنون 
حدود ۷۰ تا 8۰ درصد پیش نویس متن توافق تکمیل شده است«، بیش از اینکه به 
گفت وگوهای جاری ارتباط یابد، متوجه نتیجه مذاکرات ششگانه در دولت روحانی 
بوده که دو طرف تاکید داشتند پیش نویس توافق در حال نگارش و توافق در آستانه 

نهایی شدن قرار دارد.
طرف اروپایی باید شرایط جدید ایران را در دولت سیزدهم درک کند؛ بی تردید 
از میز مذاکره  با تیم و دولتی مذاکره می کنند که اگرچه رفع مشکلات را  آنها 
پیگیری می کند اما مطالبات و خواسته های خاص خود را دارد. بنابراین مسکوت 
گذاشتن طرح های ارائه شده از سوی تیم ایرانی در کنار جای خالی هر گونه بسته 
پیشنهادی از طرف اروپایی ها، همان گونه که مذاکرات دور هفتم را بدون نتیجه به 
پایان رساند، در آینده نیز روند مذاکرات را کُند می کند. به همین دلیل باقری پس از 
پایان نشست کمیسیون مشترک برجام که قرار شد طرف های مقابل برای بررسی 
متون پیشنهادی ایران به پایتخت ها بازگردند، تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران 

انتظار دارد که طرف ها پاسخ مستند، مستدل و منطقی به متون ایران ارائه کنند.
افزون بر آن، استقلال عمل انگلیس، فرانسه و آلمان به عنوان سه عضو اروپایی 
برجام از رویکرد تهاجمی کاخ سفید، ایران را به ادامه مذاکرات امیدوار خواهدکرد؛ 
موضوعی که متاسفانه تاکنون عکس آن به اثبات رسیده و بسیاری را به این نتیجه 
رسانده که اروپا و آمریکا در یک تیم در نقش های »پلیس خوب و پلیس بد« بازی 
می کنند؛ بازی که در آن اگرچه تاکتیک ها متفاوتند اما راهبرد آنها در قبال تهران 

یکسان است.

برآورد دور نخست مذاکرات در دولت سیزدهم؛

مذاکرات وین؛ هر آنچه باید بدانید
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آخرین وضعیت کرونا در استان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: طی 2۴ ساعت 
گذشته و برای دومین روز متوالی یک تَن که نتیجه آزمایش کرونای آن مثبت شده بود، جان خود 
را از دست داد. به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمد رضا قدیر در 
گفت وگویی اظهار داشت: در شبانه روز منتهی به سیزدهم آذرماه 2۹ تَن مشکوک و یا با علائم قطعی 
ابتلا به کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.وی به بستری شدن 2۳ تَن 
از این افراد  اشاره کرد و گفت: 1۹ تَن که طی روزهای گذشته بستری شده بودند، نیز به تشخیص 
پزشکان معالج برای  ادامه درمان در منزل از بیمارستان مرخص شدند.وی مجموع بیماران کرونایی 
که در مراکز درمانی قم تحت معالجه و درمان قرار دارند را 1۵1 تَن ذکر کرد و گفت: 22 تَن از این 
افراد به دلیل وخیم بودن وضعیت جسمی در بخش مراقبت های ویژه نگهداری می شوند.قدیر افزود: 
از 182 آزمایش کرونای انجام شده نتیجه 22 مورد مثبت شد.وی بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح 
واکسیناسیون همگانی کرونا در قم یک میلیون و ۳61 هزار و ۵۰۳ دُز واکسن به جامعه هدف تزریق 

شده است.

کاهش ۳۹ درصدی بارش  باران ایران 
 گزارش بارش ها در کشور نشان می دهد به رغم بارندگی ۳2.6 میلی متری از ابتدای سال آبی جاری 
)ابتدای مهرماه 1۴۰۰ تا 12 آذرماه(، همچنان شاهد کاهش ۳۹ درصدی بارش ها نسبت به سال 
از ابتدای سال آبی جاری )اول  گذشته هستیم. به  گزارش وزارت نیرو، میزان بارندگی های کشور 
مهرماه( تا 12 آذرماه به ۳2.6 میلی متر رسیده که این رقم در مقایسه با بارش های مدت مشابه سال 
گذشته )۵۳.1 میلی متر( کاهش ۳۹ درصدی و در مقایسه با میانگین بلندمدت با حدود ۴۰.6 
میلی متر بارندگی، کاهش 2۰ درصدی را نشان می دهد. بررسی  بارش ها در سراسر کشور حاکی از این 
است که در حال حاضر استان های مرکزی و جنوبی کشور وضعیت نامناسب بارشی را نسبت به مدت 
مشابه پارسال تجربه کرده اند که در این میان استان سمنان با ۵.۹ میلی متر، سیستان و بلوچستان با 
6 میلی متر و خراسان رضوی نیز با ۷.۵ میلی متر بارندگی به ترتیب سه استان کم بارش کشور از ابتدای 

سال آبی جاری تا روز 12 آذرماه بوده اند.

جریمه واکسینه نشده ها و کرونایی ها از نیمه آذرماه 
رئیس مرکز تدوین مقررات ایمنی حمل و نقل پدافند غیرعامل و مدیریت بحران وزارت راه و شهرسازی 
گفت: در سیستم کنترل هوشمند کرونا که از نیمه آذر ماه )پس فردا( اجرایی خواهد شد، محدودیت و 
جریمه برای افرادی که واکسینه نشدند در شهرهای قرمز و نارنجی اعمال می شود اما افراد مبتلا حتی 
اجازه سفرهای درون شهری با خودروهای شخصی خودشان را هم ندارند.رضا نفیسی اظهار کرد: اگر 
سویه جدید کرونا در کشور شیوع پیدا کره و گسترش پیدا کند، مسلما محدودیت های کرونایی درباره 
سفرهای داخلی تغییر خواهد کرد و سختگیرانه تر می شود. اساسا سیستم هوشمند کنترل کرونا بر 

همین مبنا عمل می کند.

هیچ سایت همسریابی در کشور مجوز فعالیت ندارد 
سرهنگ رجبی، رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتا ناجا: هیچ سایت 
همسریابی در کشور مجوز فعالیت ندارد. فقط سایت و مجموعه همدم که آن هم یک سایت همسریابی 
نیست و یک سایت همسان گزینی است، مجاز به فعالیت در این زمینه است. او افزود: پلیس فتا در 
حوزه فعالیت همسریابی به هیچ فرد یا گروهی مجوز نمی دهد چرا که متولی ومسئولیت این کار بر 

عهده وزارت ورزش و جوانان است.

رامبد جوان زرشک طلایی گرفت 
طبق نظرسنجی انجام شده مخاطبان با اهدای »زرشک زرین« به رامبد جوان دلخوری خود را از رفتار 
و گفتار وی در تبلیغات اخیر نشان دادند. برنامه ترین ها روزهای جمعه ساعت 16 به تهیه کنندگی 
نازنین حاج سیف الله، اجرای شاهین جمشیدی و نویسندگی فرزانه عرفانی تبار راهی آنتن صبا می 

شود.

حسن کامران: نمایندگان انقلابی ۳۷۰ خودروی دنا گرفته اند
نماینده اصول گرای سابق اصفهان در مجلس، به مناسبت روز مجلس، فاش می کند که مجلس با 

2۷۰نماینده، ۳۷۰ خودروی دنا پلاس گرفته و 1۰۰خودرو اضافه در پارکینگ مجلس پارک شده اند.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد:

توزیع  ۱۰۵ هزار تن آسفالت 
در سطح معابر و خیابان های قم 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از توزیع 1۰۵ هزار تن آسفالت 
در سطح معابر و خیابان های شهر قم از ابتدای سال جاری خبر داد.

سید ابوالفضل میریک امامی با اشاره به تلاش مدیریت شهری قم برای تولید 
و توزیع آسفالت اظهار داشت: از سال های گذشته با راه اندازی نهضت آسفالت، 

حجم بالایی از معابر شهری قم بهسازی و روکش آسفالت شده است.
وی با بیان اینکه در سال جاری نیز هدف گذاری توزیع 2۰۰ هزار تن آسفالت 
در شهر قم صورت گرفته است، ابراز کرد: خوشبختانه با تلاش های شبانه روزی 
همکاران سازمان توسعه و عمران و دیگر عوامل شهرداری، رقم قابل توجهی 

آسفالت در سطح معابر قم توزیع شده است.
ابتدای  از  داد:  ادامه  قم  شهرداری  عمران  و  توسعه  سازمان  مدیرعامل 
سال جاری تا روز 1۰ آذرماه بیش از 1۰۵ هزار تن آسفالت در سطح معابر و 

خیابان های شهر قم توزیع شده است.
وی سهم سازمان توسعه و عمران را از این میزان، بیش از 1۴ هزار تن آسفالت 
اعلام کرد و افزود: منطقه یک شهری قم با 28 هزار و ۳۹1 تن آسفالت در رتبه 

نخست توزیع آسفالت در سطح معابر منطقه بوده است.
میریک امامی با اشاره به توزیع چهار و 8۴1 تن آسفالت در منطقه دو شهری 
قم، ابراز کرد: حدود ۹ هزار تن آسفالت در سطح منطقه سه شهری قم توزیع شده 
است. به گفته وی، سهم منطقه چهار شهری قم 18 هزار و 1۵۴ تن، منطقه پنج، 
هشت هزار و ۳81 تن و 11 هزار و ۴۹2 تن آسفالت نیز سهم منطقه 6 از میزان 

1۰۵ هزار تن از ابتدای سال جاری بوده است.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم اذعان کرد: سه هزار و 2۳۳ 
تن در سطح معابر منطقه هفت و پنج هزار و ۷۳۳ تن آسفالت نیز در سطح منطقه 

هشت شهر قم توزیع شده است
 

سرپرست منطقه پنج شهرداری قم مطرح کرد:

وسعت و زمین های خالی مشکل 
نظافت شهری منطقه ۵ 

سرپرست منطقه پنج شهرداری قم با بیان اینکه به علت وسعت و عدم تعیین 
تکلیف زمین های خالی در سطح منطقه، در برخی نقاط شاید نگرانی هایی در 
زمینه نظافت شهری وجود داشته باشد، گفت: به طورکلی وضعیت نظافت در 

منطقه مطلوب است.
زین العابدین قراچورلو با اشاره به اقدامات انجام شده برای نظافت منطقه پنج 
شهری قم اظهار داشت: به طورکلی وضعیت نظافت در منطقه مطلوب است ولی 
برخی از مشکلات پیرامون نظافت منطقه نیز به وجود زمین های خالی متعدد 
برمی گردد. وی با بیان اینکه به علت وسعت و عدم تعیین تکلیف زمین های خالی 
در سطح منطقه، در برخی نقاط شاید نگرانی هایی در زمینه نظافت شهری وجود 
داشته باشد، ابراز کرد: این موضوعات سبب افزایش جانوران و حیوانات موذی 

شده است.
رهاسازی فاضلاب در جوی ها سلامت مردم را تهدید می کند 

سرپرست منطقه پنج شهرداری قم با تأکید بر اینکه در بحث فاضلاب نیز به 
شستشوی نهرها و لایروبی می پردازیم عنوان کرد: با مشخص شدن پیمانکار 
به  منطقه  نظافت  بیشتر،  تجهیزات  به کارگیری  با  و  شهری  خدمات  جدید 
شایستگی انجام می شود. وی خاطرنشان کرد: در مورد فاضلاب و آب های روان 
از شهروندان تقاضا داریم، فاضلاب منازل را به جوی ها هدایت نکنند، چراکه 
در این جوی ها امکان جابه جایی فاضلاب وجود نداشته و فقط برای جمع آوری 
آب های سطحی شوارع است. قراچورلو با اشاره به اینکه متأسفانه این آب ها 
باعث از بین رفتن آسفالت و ایجاد مشکلات بهداشتی شده است، تصریح کرد: 
رهاسازی فاضلاب در جوی ها در کنار ایجاد مشکلات بهداشتی، سبب تهدید 
زندگی مردم می شود که شهروندان باید به شبکه آب و فاضلاب و یا به چاه های 

داخل منزل وصل شوند و از رهاسازی آب های فاضلاب به جوی ها بپرهیزند

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

برنامه ریزی برای مناسب سازی 
فضاهای شهری برای معلولان

ساختمان های  مناسب سازی  خواستار  قم  شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
دولتی و اماکن عمومی برای تسهیل در عبور و مرور معلولان شد و گفت: در 
سطح شهر نیز تا چند سال آینده تمام پیاده روها مناسب سازی و پل ها نیز انجام 

می شود.
داشت:  اظهار  معلولان  جهانی  روز  جلسه  در  روزشنبه  محرری  محسن 
پیگیری  همواره  معابر  و  پیاده روها  شامل  شهری  فضاهای  مناسب سازی 
مورد  در  مهم  بحث های  از  یکی  چراکه  است،  انجام شده  آن  از  بخشی  که 
مناسب سازی خیابان ها و معابر عمومی بوده و همه ساله در اولویت برنامه های 

شهرداری قرار می گیرد.
به گفته وی، در هر منطقه از شهرداری به جز پردیسان که هنوز ساخت وسازها 
در آن تکمیل نشده است، حداقل اجرای دو پروژه مناسب سازی برای رفت وآمد 

معلولان انجام می شود.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: در سطح شهر نیز تا چند 
سال آینده تمام پیاده روها مناسب سازی و پل ها نیز انجام می شود تا شاهد یک 

مناسب سازی مناسب برای رفت وآمد معلولان باشیم.
و  عمومی  اماکن  دولتی،  ساختمان های  حاضر  حال  در  اینکه  بیان  با  وی 
همچنین بسیاری از دستگاه ها که متولی بوده مشکل دسترسی آن ها برای 
معلولان وجود دارد، تصریح کرد: باید دستگاه های دولتی و استانداری این 
اهتمام را داشته و با پیگیری و نظارت، ساختمان های دولتی مناسب سازی 

شود.
محرری خطاب به جامعه معلولان اذعان کرد: در حوزه شهرداری اگر مواردی 
است که کوتاهی شده به شورای شهر و انتقال دهید تا پیگیری لازم برای رفع 

مشکلات صورت گیرد.

مدیر منطقه هشت شهرداری قم :

تکمیل ورودی پردیسان
 نیازمند عزم استانی است

مدیر منطقه هشت شهرداری قم وضعیت ورودی پردیسان را مورد توجه قرار داد 
و گفت: پل شهید حججی نقطه کلیدی و پروژه استانی بوده که اتمام آن از توان 

بودجه پردیسان خارج است.
محمد رمضانی با اشاره به برخی از اقدامات و برنامه های در دست اجرا در 
پردیسان اظهار داشت: یکی از مطالبات مردمی پیرامون وضعیت حمل ونقل 

پردیسان بوده که حل این موضوع در دستور بررسی قرار گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه فاصله پردیسان از مرکز شهر زیاد و رغبت 
برای استفاده از حمل ونقل عمومی فراوان است که این امر در حیطه معاونت 
آن  پیگیر  که  شود  اندیشیده  زمینه  این  در  تمهیداتی  باید  و  بوده  حمل ونقل 

هستیم.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم ورودی پردیسان را مورد توجه قرار داد و افزود: 
پل شهید حججی نقطه کلیدی و پروژه استانی بوده که اتمام آن از توان بودجه 

پردیسان خارج است.
وی با بیان اینکه تکمیل این پروژه نیاز به تملک دارد تصریح کرد: تکمیل این 
پروژه بالغ بر 1۵۰ میلیارد تومان تملک نیاز دارد که باید با عزم استانی به سرانجام 

برسد.
رمضانی با تأکید بر اینکه با اجرای این طرح، بلوار غدیر به آزادراه اراک وصل 
و بخش زیادی از ترافیک بلوار غدیر کاسته می شود، عنوان کرد: باید مسئولان 

استان نسبت به اجرای آن در جهت بازکردن گره های ترافیکی ورود کنند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم مطرح کرد:

توصیه های برای پیشگیری از سرقت در اماکن عمومی
رئیس پلیس آگاهی استان قم تاکید کرد: شهروندان برای پیشگیری از سرقت در معابر و اماکن عمومی 

توصیه ها و هشدارهای پلیس را جدی بگیرند.
سرهنگ میکائیل قهرمانپور گفت: از شمارش پول در انظار عمومی که موجب تحریك سارقان می شود، 
بپرهیزید، چنانچه به اقتضای شغل خود مجبور به حمل پول نقد هستید، از وسایل نقلیه عمومی استفاده کرده 
و از سوار شدن به اتومبیل های متفرقه شخصی مخصوصاً در مسیرهای پرت، خلوت و خارج شهر خودداری 

کنید.
وی افزود: هنگام خروج از بانك مراقب اطراف خود مخصوصاً موتورسواران مشکوك باشید، در صورتی که 
مجبور به استفاده از خودروهای شخصی هستید، وضعیت داخل اتومبیل از قبیل درب ها، شیشه بالابر و 
... را بررسی کنید درصورت مشاهده موارد مشکوك یا حرکات و صحبت های نابجا، بصورت معقول از خودرو 
پیاده شده و از مردم کمك بگیرید و با به خاطر سپردن شماره پلاك، رنگ و سایر مشخصات آن نیروی انتظامی 

را مطلع کنید.
رئیس پلیس آگاهی استان قم گفت: در صورت مشاهده تغییر مسیر بی تفاوت نبوده سریعاً به راننده متذکر 
شوید، در بین راه از قبول هر گونه خوردنی و نوشیدنی از راننده و مسافران بپرهیزید، استفاده از وسائل نقلیه 
عمومی مانند اتوبوس، مینی بوس و تاکسی به ویژه برای خواهران اطمینان بخش تر است، بنابراین توصیه می 

شود در صورت تنها بودن از وسایل نقلیه عمومی استفاده کنند.
سرهنگ قهرمانپور گفت: توصیه می شود شب ها از سوار شدن به خودروهای شخصی برای تردد اجتناب 
کنید و برای رفتن به مناطق حاشیه ای و خلوت شهر بهتر است از وسایل نقلیه شخصی دیگران استفاده نکنید.
وی گفت: پول نقد، زیور آلات و اشیاء قیمتی خود را در معرض دید راننده و سرنشینان قرار ندهید، در پایانه 

های مسافربری  وسایل شخصی خود را به افراد ناشناس نسپارید.
رئیس پلیس آگاهی استان قم خاطرنشان کرد: چنانچه در صندوق عقب خودرو وسایلی دارید، به هنگام 
برداشتن آن اندکی صبر کنید و بعد از پیاده شدن راننده از اتومبیل خارج شوید و در صورت پنچر شدن 
مشکوك و غیرعادی اتومبیل پول نقد و اشیاء قیمتی خود را در جای مطمئن قرار داده و پس از قفل کردن درب 

ها با هوشیاری کامل نسبت به تعویض لاستیك اقدام کنید.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف 3 دستگاه خودرو قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان از توقیف ۳ دستگاه خودرو قاچاق بر در محور "اراک-قم" خبر داد 

 سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم در اجرای طرح 
مبارزه با کالای قاچاق، ۳دستگاه خودرو شامل 2 دستگاه خودرو پژو ۴۰۵ و یک دستگاه وانت تندر ۹۰ را در 
محور "اراک-قم" متوقف کردند. وی افزود: در ادامه طی بازرسی از خودروها 11 دستگاه تلویزیون، 2 دستگاه 
آبمیوه گیری، 288عدد ادکلن، 1۳۷ عدد لوازم آرایشی، 1۵۳بسته نسکافه، یک هزار و 6۵6 عدد خمیردندان 
، ۳۰بسته قهوه و ۴8 قوطی شیر خشک کشف و ۳ نفر در این رابطه دستگیر شدند. جانشین فرمانده انتظامی 

استان قم گفت: کارشناسان ارزش محموله های کشف شده را بیش از 2 میلیارد ریال اعلام کردند.

استاندار قم تاکید کرد: 

مناسب سازی فضاهای شهری برای معلولان

طرح:مهدی عزیزی 

لوازم آرایش قاچاق با خانم ها چه می کنه!

شگردهای  با  که  کلاه برداران  به  شهروندان  اعتماد  درباره  قم  دادستان 
مختلف و وعده پرداخت سود تضمینی مردم را فریب می دهند، هشدار داد.

به گزارش روز شنبه دادسرای عمومی و انقلاب قم، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن غریب از رصد و برخورد دادستانی با پروژه های جذب سرمایه مردمی با 
وعده سودهای ماهیانه تضمینی خبر داد و افزود: شهروندان از اعتماد به افراد 
سودجو که به بهانه سرمایه گذاری در بورس، ارز دیجیتال، طلا، خرید ملک، 
خودرو و کسب وکارهای دیگر اقدام به کلاه برداری با شگرد جذب سرمایه های 
مردمی با وعده پرداخت سود مشارکت در بازار به صورت ماهیانه و تضمینی 

می کنند، پرهیز کنند.
برخورد دادستانی با کلاهبردار 3۰۰ میلیارد تومانی 

عناوین  با  الشاکی  کثیر  متعدد  پرونده های  تشکیل  به  اشاره  با  وی   
موارد  و  هایپرمارکت  طلا،  تجارت  دیجیتال،  ارز  بورس،  در  سرمایه گذاری 

دیگر در دادسرای قم با مبالغ میلیاردی، اضافه کرد: تنها در یکی از موارد 
سرمایه گذاری در زمینه ارز دیجیتال که در ماه های اخیر برای آن پرونده 
قضایی تشکیل شده، بر اساس بررسی های اولیه حدود ۳۰۰ میلیارد تومان از 
1۴۰۰ نفر کلاه برداری شده است که بیشتر افرادی که در دام این کلاه برداری 

گرفتار شدند از اقشار ضعیف و متوسط جامعه هستند.
وی گفت: در این نوع کلاه برداری که در سراسر دنیا با نام کلاه برداری 
و  صوری  شرکت  یک  تاسیس  با  اغلب  سودجو  افراد  است،  شایع  پانزی 
تبلیغات در فضای مجازی، اقدام به تحریک افراد ناآگاه به سرمایه گذاری 
با پرداخت سودهای ماهیانه می کنند که در واقع هیچ فعالیت سود دهی 
ندارند و سودهای پرداختی از جذب سرمایه های عضوهای جدید پرداخت 

می شود.
برخورد با کلاهبرداری به شیوه جذب سرمایه گذاری مردمی 

غریب با تاکید بر این که دادستانی به منظور پیشگیری از گسترش این نوع 
کلاه برداری و سوءاستفاده از وضعیت اقتصادی مردم وارد عمل شده است، 
گفت: در این راستا دادستانی استان اقدام به رصد و شناسایی صفحات 
معاونت  همکاری  با  تا  است  کرده  شرکت ها  این  صوری  دفاتر  و  مجازی 
اجتماعی و پیشگیری از جرم و آسیب های اجتماعی دادگستری استان، پیش 
از اتلاف سرمایه های مردم و متواری شدن احتمالی کلاه برداران هشدارها و 

اقدامات لازم صورت گیرد.
دادستان عمومی و انقلاب قم، تبلیغات در فضای مجازی، تاسیس شرکت 
پرداخت  به شیوه هرمی،  برای ظاهرسازی، جذب اعضای جدید  صوری 
سودهای به موقع در ماه های اولیه قرارداد و اعتمادسازی را از شگردهای 
واگذاری  خصوص  در  شهروندان  کرد:  تصریح  و  عنوان  کلاه برداران  این 
فریب  و  باشند  هوشیار  ناشناس  شرکت های  و  افراد  به  خود  سرمایه های 
تبلیغات وسوسه برانگیز را نخورند و هرگونه موارد مشکوک را به دادستانی 

استان با شماره ۰۹۳۳۳6۳۳2۵1 یا qom-dadsara@ اطلاع دهند.

دادستان قم هشدارداد:

کلاهبرداری با وعده پرداخت سود تضمینی
مردم فریب شگردهای مختلف کلاه برداران نخورند

فرماندار قم گفت: با توجه به وضعیت محله محروم 
و حاشیه ای اسماعیل آباد قم تا اطلاع ثانوی هرگونه 
ساخت وساز، نقل وانتقال سند و خریدوفروش ملک 

در این محله ممنوع می باشد. 
مرتضی حیدری عصر شنبه در جلسه سامان دهی 
محله اسماعیل آباد در تالار امام رضا )ع( فرمانداری 
قم، طی سخنانی با اشاره به عزم راسخ مسئولان 
اسماعیل  محله  معضل های  حل  برای  استان 
آباد اظهار داشت: حدود یکهزار تَن در این محله 
سکونت دارند و نزدیک به 1۵۰ خانواده نیز به شکل 
نامناسبی مستقر هستند، که همه ظرفیت ها برای 

حل مشکل های آنها باید مورد استفاده قرار گیرد.
قم  فرمانداری  اینکه  بیان  با  همچنین  وی 
را  مذکور  محله  ساماندهی  موضوع  است  مکلف 
تا حصول نتیجه پیش ببرد گفت: خوشبختانه با 
هماهنگی هایی که بین مسئولان اجرایی و مدیریت 
شهری شکل می گیرد، شاهد تعارض یا تضاد در 

تصمیم گیری ها نیستیم.
وی افزود: ما معتقدیم عده ای از هموطنانمان و 
تعدادی از اتباع به هر دلیلی در این محله استقرار 
پیدا کردند و اراضی که استفاده می کنند نیز بعضا 

استیجاری، تصرفی و ملکی است.
حیدری اضافه کرد: حدود ۳۵ پلاک ثبتی در این 
محله به صورت ملکی و مابقی استیجاری و تعدادی 

هم تصرفی می باشد.

جمعیت  اینکه  یادآوری  با  ادامه  در  قم  فرماندار 
خارجی  اتباع  و  هموطنان  مذکور   محله  ساکن 
تشکیل می دهند، گفت: اصول بهداشتی و فنی 
و شهرسازی در ساخت و ساز واحدهای مسکونی 
این محله رعایت نشده و یک سری ساختمان بدون 
رعایت هیچ گونه اصول و مقرراتی ساخته شده است.
وی تصریح کرد: حتی اگر این ساختمان ها ملکی 
و دارای مالک  نیز باشد ساخت وسازها خلاف مقررات 

است و همه روی این موضوع اتفاق نظر دارند.
وی ادامه داد: ما به عنوان مسئولان شهر مکلف 
هستیم به این مساله رسیدگی کنیم، چرا که اگر 
کوچکترین زلزله، طوفان و یا حوادث طبیعی رخ 
دهد، ساکنان به سختی صدمه  می بییند و عموما 
آسیب پذیر است. فرماندار قم در ادامه یادآور شد: 
در موضوع ساماندهی محله حلبی آباد با موفقیت و 
خیلی حساب شده و دقیق کار را انجام دادیم، نتیجه 

هماهنگی و اتحاد و یگانگی در کار به انجام رسید.
حیدری با بیان اینکه هم اکنون به برنامه عملیاتی 
را  محله  این  زمین  کاربری  اگر  گفت:  رسیدیم 
می خواهیم، باید از نو بسازیم، چون ساختمان های 

موجود قابلیت اسکان ندارند.
وی ادامه داد: کاربری این محله، کاربری فضای 
سبز است، باید با یک روش های بسیار مناسب و 

بدون تنش در اختیار شهرداری قرار بگیرد.
فرماندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با 

اینکه شهرداری منطقه موظف است در  بر  تاکید 
محله اسماعیل آباد به هیچ وجه اجازه ساخت و ساز 
و تعمیر و نوسازی را ندهد تصریح کرد: دستگاه های 
خدمات رسان از جمله بنیاد شهید و امور ایثارگران، 
و  تکلیف  تعیین  به  باید  امداد  و کمیته  بهزیستی 
انتقال هشت خانوار تحت پوشش خود که در این 
محله سکونت دارند، اقدام کنند. وی تاکید کرد: 
تماما  می دهیم  انجام  محله  این  در  که  کارهایی 

مددکاری اجتماعی و محرومیت زدایی است.
وی افزود: به شرطی به این خانوارها خدمات داده 
می شود که در مکان دیگری سکونت اختیار کنند، 
و دستگاه های مربوطه نیز باید اگر مبلغی برای رهن 
و  کرده  پرداخت  خانواده ها  به  است،  نیاز  اجاره  و 
اگر هم لازم باشد از استان برای این موضوع کمک 
می گیریم.  فرماندار قم خاطرنشان کرد: با توجه به 
وضعیت محله اسماعیل آباد تا اطلاع ثانوی هرگونه 
ساخت و ساز، نقل و انتقال و خرید و فروش ملک 

ممنوع است.
وی بیان داشت: با توجه به مصوبه های این جلسه، 
هرگونه  از  دادستانی  دستور  مطابق  شهرداری 
جلوگیری  بهسازی ونوسازی  تعمیر،  ساخت وساز، 
می کند و دستگاه های حمایتی نظیر کمیته امداد 
امام، بهزیستی و بنیاد شهید نیز موظف می شوند که 
افراد وابسته به این اقشار را با خرید، رهن، اجاره و یا 

با راهنمایی انتقال دهند.

فرماندار قم  خبرداد:

ممنوعیت خرید و فروش و ساخت و ساز در محله اسماعیل آباد 

بر لزوم اصلاح  با صدور پیامی  استاندار قم 
موضوع  به  نسبت  جامعه  عموم  نگرش  نوع 
شکوفایی  برای  کوشش   ، معلولیت  و  معلول 
استعدادهای معلولین، مناسب سازی فضاهای 
بیشتر  رفاه  برای  اداری  و  عمومی  شهری، 
قانونی  چترحمایت های  وگسترش  معلولان 
از این قشر  و اعتمادبه تشکل های برخاسته 

تاکید کرد.
در پیام سید محمدتقی شاهچراغی استاندار 
قم به مناسبت روز جهانی معلولان آمده است 
افراد  و  معلولین  جهانی  روز  نام  به  آذر    12:
روزی  نامگذاری شده است.  معلولیت  دارای 
برای تکریم انسان های بزرگی که هیچ وقت 
معلولیت برای آنها محدودیت نبوده و  با توکل 
بر خداوند منان ، همت عالی و اعتماد به نفس 
استعداد  شکوفایی  از  زیبایی  های  جلوه   ،

ها و غلبه اراده بر ناتوانی ها را به نمایش می 
برخی  داشتن  رغم  به  که  کسانی  گذارند. 
محدودیتهای جسمی و بعضاً ذهنی در عرصه 
های مختلف اجتماعی، سرافراز و موفق و پیروز 
عمل می کنند و مصداق و تجلی بارز حکمت 
و رحمت پروردگارند. شاهچراغی  در این پیام 
تاکید کرده است :اینجانب در اولین روزهای 
هفته  آستانه  در  و  استان  در  خدمت  شروع 
گرامیداشت افراد دارای معلولیت ضمن بازدید 
از مراکز توانبخشی استان و بررسی مشکلات و 
مطالبات بحق معلولین و  میزان تحقق قانون 
جامع حمایت از معلولین بر پیگیری این مهم 
از مبادی ذی صلاح اداری ،اجرایی و نظارتی 
تاکید نموده و پیگیرم . گر چه بنا به فرموده مقام 
معظم رهبری خدمت به معلولین را وظیفه همه 
مردم ، بخش های دولتی و غیردولتی و سازمان 

های انقلابی می دانم اما بر تغییر و اصلاح نوع 
نگرش عموم جامعه نسبت به موضوع معلول و 
معلولیت  و کوشش برای تدارک زمینه های لازم 
برای شکوفایی استعدادهای معلولین ، مناسب 
و  عمومی  و  شهری  مختلف  فضاهای  سازی 
اداری برای رفاه بیشتر این قشر عزیز و گسترش 
چتر حمایت های قانونی از معلولین و اعتماد به 
تشکل های برخاسته از همین قشر تاکید دارم.

استاندار قم درپایان ضمن تبریک فرارسیدن 
روز جهانی معلولان و تاکید بر تعهد دولت و 
معلولین  حقوق  پیگیری  بر  استان  مدیریت 
از اقدامات ارزنده اداره کل بهزیستی استان 
تشکلهای  خدوم،  کارشناسان  و  مددکاران   ،
مربوطه  و عموم خیرین و نیکوکاران استان که 
همت خود را صرف خدمت به بهترین اقشار 
جامعه نموده اند صمیمانه قدردانی می نمایم.

واردکنندگان  انجمن  مدیره  هیات  رئیس 
فرآورده های بهداشتی وآرایشی گفته گردش مالی 
در  عطریات  و  مراقبتی  کرم های  آرایشی،  لوازم 
مجموع 3میلیارد دلار است که از این رقم در حال 
حاضر حدود 6۵درصد آن قاچاق و تقلبی هستند.


